
صرفه جویی نیم میلیارد دلاری با ممنوعیت واردات آیفون ۱۴
خریدار  بررســی ها نشــان می دهد که تصمیم 
دولت مبنی بر ممنوعیــت واردات آیفون ۱۴ به 
کشــور موجب صرفه جویی حدوداً ۴۵۰ میلیون 

دلاری در مصرف منابع ارزی شده است.
 انجمن واردکننــدگان تلفن همراه در اواســط 
مردادماه سال جاری، با ارســال نامه ای به معاون 
اول رئیس جمهور، خواستار لغو ممنوعیت آیفون 
۱۴ شــدند. طبق این نامه، میزان منابع ارزی که 
تاکنون برای واردات این مدل گوشــی از کشــور 
هزینه شده، حدود ۱۵۰ میلیون دلار تخمین زده 
شده است؛ بر همین اســاس، اعضای این انجمن 
میزان ضــرر دولت از محل عــدم دریافت حقوق 
ورودی این گوشــی ها را حــدود ۱,۶۵۰ میلیارد 

تومان برآورد کردند.
نکته جالب اینجاســت که در این نامه این اســت 
که انجمــن واردکننــدگان تلفن همــراه، اعلام 
کرده اســت که واردکننــدگان موبایــل در پی 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به کشــور، اقدام به 
واردات گوشی های آیفون ۱۳ کارکرده، رفرش و 

غیراصلی کرده اند.
این نامه در حالی منتشر شــده است که طبق 
اظهارات مسئولان ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، تاکنون حتی یک گوشــی آیفون ۱۴ نیز 
از طریق رویه رسمی تجاری، وارد کشور نشده 
و در نتیجه همــه موجودی های ایــن مدل از 
طریق قاچاق وارد بازار ایران شده اند. بنابراین 
به نظر می رسد فعالان بازار موبایل برای اینکه 
گوشــی های آیفون ۱۴ موجود - که از طریق 
قاچاق وارد کشور شده اســت - را راحت تر به 
فروش برســانند، چندین مــوج خبری مبنی 
بر لغو ممنوعیت واردات این ســری گوشی ها 
در آینده نزدیــک ایجاد کرده اند تــا به نوعی 
دلگرمی و امیــدواری در نزد مشــتریان خود 
ایجاد کنند تا نسبت به خرید این مدل گوشی 

ترغیب شوند.

دلیل اصلی ممنوعیت آیفون ۱۴ چیست؟
بنا بــر نظــرات کارشناســان اقتصــادی، لزوم 
اولویت بنــدی کالاهــای وارداتــی و جلوگیری 
از واردات کالای لوکــس، یکــی از الزامــات 
سیاست گذاری اقتصادی در شرایط تحت تحریم 
اســت. به عنوان نمونه در شــرایطی که دولت در 
تأمین ارز بــرای کالای اساســی و دارو با چالش 
مواجه اســت، در اولویت قراردادن واردات کالای 

لوکس منطقی به نظر نمی رسد.
در همین راســتا از بهــار ۹۷ هم زمــان با اعمال 
تحریم هــای یک جانبه از ســوی آمریــکا علیه 
اقتصاد ایران، واردات ۱۵۵۰ قلــم کالا، از جمله 
اکثر کالاهــای مصرفــی مثــل لوازم خانگی و 
پوشــاک به کشــور، ممنــوع اعلام شــد؛ البته 
ایــن تصمیم بــا قاچاق گســترده ایــن کالاها 
به کشــور خنثی شــده و عملًا تأثیر خــود را از 

دســت داد؛ موضوعی کــه بار دیگــر ضرورت 
اســتقرار ســازوکارهای مقابلــه بــا اقتصــاد 
غیررســمی به عنــوان لازمه موفقیــت هرگونه 

سیاست گذاری های اقتصادی را به رخ کشاند.

در سال ۱۴۰۰، بیش از ۱.۴ میلیارد دلار 
صرف واردات گوشی آیفون شد!

یکی از مصادیق بــارز واردات کالاهای لوکس که 
طی این سال ها به صورت کاملًا قانونی امکان پذیر 
بوده، مربوط به بازار تلفن همراه می شــود. آمارها 
نشــان می دهد در ســال ۱۴۰۰، بیــش از ۱.۵ 
میلیارد دلار صرف واردات گوشی های بالای ۶۰۰ 
دلار شده که در این میان، ســهم برند اپل بیش از 

۱.۴ میلیارد دلار بوده است.
جالب اینجاســت که از این میــزان، حدود ۹۰۰ 
میلیون دلار بــه واردات حــدود ۶۰۰ هزار عدد 
گوشــی آیفون ۱۳ اختصاص یافته؛ این در حالی 
اســت که مجموع ارز تخصیص یافتــه به مابقی 
گوشــی های وارداتی به کشــور )حــدود ۱۶.۸ 
میلیون دســتگاه( کمتر از ۳ میلیــارد دلار بوده، 
آمار و ارقامی که به وضوح نشــانگر ارزبری شدید 
این مدل خاص بود که تکرار و یا حتی تشدید این 
میزان ارزبری برای آیفون ۱۴ اصــلًا دور از ذهن 

نبود.
به همین جهــت دولت تصمیم گرفــت از همان 
ابتــدای امر، یعنــی زمــان رونمایــی از آیفون 
۱۴، از واردات ایــن مدل گوشــی از رویه تجاری 
جلوگیری کند؛ البته در میــان تعلل دولت برای 
اعمال ممنوعیــت واردات این مدل از طریق رویه 
مسافری، برخی افراد، به صورت محدود این مدل 
گوشی را روانه بازار و با وعده رجیستر شدن آن در 
آینده ای نزدیک، مشتریان خود ترغیب به خرید 
کردند. سرانجام در اسفندماه واردات این گوشی 
به صورت مسافری نیز ممنوع اعلام شد. پس از این 
تصمیم بود که جنجال رسانه ای علیه این تصمیم 

بالا گرفت.

برخی افراد در فضــای مجازی بــا مطرح کردن 
مســائلی نظیــر آزادی تجــاری، بی اثــر بودن 
ممنوعیت واردات بر میــزان ارزبری آیفون ۱۴ و 
همچنین اشاره به تناقض رفتاری دولت در قبال 
آزاد بودن واردات سایر گوشی های گران قیمت از 
دیگر برندها نظیر سامسونگ، انتقادات شدیدی 

را نسبت به دولت روانه کردند.
بر اســاس پیگیری های خبرنگار مهــر، میزان 
واردات گوشی های آیفون در بازه زمانی ۹ ماهه 
پــس از رونمایی از مــدل آیفــون ۱۴ )یعنی از 
مهرماه ۱۴۰۱ تا خرداد ۱۴۰۲(، نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته )مهر ۱۴۰۰ الی خرداد 
۱۴۰۱(، حدود ۵۰ درصد کاهش داشــته است؛ 
به عبارت دیگــر در بازه زمانی یاد شــده، ارزش 
گوشــی های آیفون وارد شــده به کشور حدود 
۶۰۰ میلیــون دلار بوده درحالی کــه در فاصله 
زمانی مهرماه ۱۴۰۰ تا خــرداد ۱۴۰۱، بیش از 
۱.۲ میلیارد دلار گوشی آیفون وارد کشور شده 

بود.
بنابراین با اعمال ممنوعیــت واردات آیفون ۱۴، 
واردات رسمی گوشــی های این برند )با احتساب 
افزایش تقاضا روی مدل هــای ۱۳ و پایین تر این 
برند( حدود ۶۰۰ میلیــون دلار کاهش پیدا کرده 
است. با این حساب، حتی با کســر ۱۵۰ میلیون 
دلار )میزان آیفون ۱۴ قاچاق بنا بر ادعای انجمن 
واردکننــدگان موبایــل(، حــدود ۴۵۰ میلیون 
دلار صرفه جویــی خالــص ارزی به واســطه این 

ممنوعیت رقم خورده است.
مسئله دیگر این است که ادعا می شود ممنوعیت 
این گوشــی ها و واردات آن از طریق قاچاق باعث 
افزایش تقاضای ارز در بازار آزاد شده که می تواند 
بر نرخ ارز مؤثر باشد. بررسی ها نشان می دهد که 
به علت سوءاســتفاده تجاری از رویه مسافری، تا 
پیش از ممنوعیت آیفــون ۱۴، بیش از ۵۰ درصد 
واردات گوشی های آیفون از این محل بوده است 

که ارز آن از بازار آزاد تأمین می شد.
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صمیمی و نجیب؛ اصالتی که با ژیلا اوج می گیرد
احسان رحیم زاده  ژیلا شــاهی که با فیلم »قصر شیرین« و سریال »پوست 
شیر« نامش بر سر زبان ها افتاد، این بار در ســریال »عاشورا« در نقش »صفیه 
مدرس«، همسر شهید مهدی باکری موفق ظاهر شده است.  نقش ژیلا شاهی 
در نســخه ســینمایی با عنوان موقعیت مهدی کمرنگ بــود و فقط در چند 

سکانس معدود او را می دیدیم. 

دیدگاه

از انقلاب تا انقلاب
علی ربیعی در مقابل مســجد الرســول)ص( نــازی آباد ایســتاده ام . هیچ 
تشریفات معمول برای تشییع پیکر یادگاران جنگ به چشم نمی خورد. چهره 
های آشــنای زیادی را میبینم که بــه رغم غبار ســالهای طولانی همچنان با 

داستان هایشان قابل تشخیص هستند.
تقریبا بیشــتر انقلابی های قدیمی جنوب شــهر جمع آمده انــد. تعدادی از 
سربازان قدیمی بی نشــان و بچه محل های با معرفت جنوب شهر از نسل های 

مختلف حضور دارند. 

یادداشت

صادرات

 سرپرســت اداره  کل پایش و تجــارت خارجی 
ســازمان تعاون روســتایی ایران از رشــد ۱۹ 
درصدی صادرات محصولات دامی، شــیلاتی، 
کشــاورزی و غذایی در پنج ماهه نخست امسال 
خبر داد که ۹۴ درصــد وزن و ۸۴ درصد ارزش 
صادرات این محصولات نیز به ۱۵ کشور همسایه 
بوده است.ســید روح اله لطیفی اظهار داشت: از 
ابتدای امســال تا پایان مردادماه ســه میلیون و 
۵۳ هزار و ۲۶۷ تن محصولات شــیلاتی، دامی، 
کشاورزی و غذایی صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه، سه درصد در وزن و ۱۹ درصد در ارزش با 

رشد همراه بوده است.

وی افــزود: از این میزان صــادرات، ۲ میلیون و 
۸۶۰ هزار تن کالا به ارزش یــک میلیارد و ۶۸۰ 

میلیون دلار به ۱۵ کشور همسایه بوده است.
لطیفــی ادامه داد: در پنج ماهه نخســت ســال 
گذشته سهم همسایگان از صادرات محصولات 
غذایی و کشاورزی به ترتیب ۹۰ درصد وزن و ۸۰ 
درصد ارزش بوده که امســال این میزان هم در 
کل صادرات و هم نسبت به سهم صادراتی سال 

قبل به همسایگان با افزایش همراه بوده است.
وی دربــاره مقاصــد صادراتــی کالای غذایی 
و کشــاورزی، توضیــح داد: عراق بــا خرید یک 
میلیــون و ۳۱۹ هــزار تــن کالای غذایــی و 

کشــاورزی به ارزش ۷۲۹ میلیــون و ۶۰۷ هزار 
دلار، نخســتین مقصد صادراتــی محصولات 
غذایی و کشــاورزی ایران بود که ۴۳درصد وزن 
و ۳۷ درصد ارزش صــادرات را به خود اختصاص 
داده است.سرپرســت اداره کل پایش و تجارت 
خارجی سازمان تعاون روســتایی ایران افزود: 
امارات با خرید ۲۴۰ میلیون دلار، روسیه با ۱۹۴ 
میلیون دلار، پاکســتان با ۱۴۶.۵ میلیون دلار و 
افغانســتان با ۱۳۱ میلیون دلار، مقاصد دوم تا 
پنجم صادرات محصولات کشــاورزی، غذایی، 
دامی و شــیلاتی ایــران در پنج ماهه نخســت 

امسال بودند.

رشد ۱۹درصدی صادرات محصولات کشاورزی و غذایی

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
 يك مرحله اي با ارزيابي كيفي 

شماره 823-1402-029
كد فراخوان پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات 53153446
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واگذار نمايد.
احداث خط تغذيه گاز فولادي به قطر 10 اينچ و به متراژ 22239 متر.

بدين منظور از كليه شركتها و پيمانكاران متخصص واجد شرايط كه  توانايي و ظرفيت خالي انجام كار را دارند با داشتن رتبه بندي و گواهي تائيد صلاحيت 
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IR 100100004001118104021127 وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي و ضمن واريز مبلغ 500/000 ريال ) پانصد هزار ريال ( به حساب شبا 
تمركز وجوه درآمد شركتهاي دولتي- شركت گاز استان اردبيل با شناسه واريز 307118175292600841271000000000  از بابت خريد اسناد 
اقدام نمايند. كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه تا ارائه اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه و بازگشائي پاكت 
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بیش از ۵ هزار مجموعه نیمه فعال و تعطیل اقتصادی، در دو سال اخیر فعال شده است

مسیر جدید؛ تبدیل مناقشه به همکاری

تحرک سیاست خارجی جایگزین انفعال

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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از انقلاب تا انقلاب
علی ربیعی در مقابل مسجد الرسول)ص( نازی آباد ایستاده ام . هیچ 
تشریفات معمول برای تشییع پیکر یادگاران جنگ به چشم نمی خورد. 
چهره های آشــنای زیادی را میبینم که به رغم غبار ســالهای طولانی 

همچنان با داستان هایشان قابل تشخیص هستند.
تقریبا بیشــتر انقلابی های قدیمی جنوب شهر جمع آمده اند. تعدادی 
از سربازان قدیمی بی نشــان و بچه محل های با معرفت جنوب شهر از 
نسل های مختلف حضور دارند. احســاس می کنم همینطور که تابوت 
پیکر زنده یاد صنیع خانی حرکت می کند، در این روزها آدمیت و منش 
این گونه انســانها در هیاهوی سیاست زدگی توســط مدعیان پر سر و 
صدای امروزتشــییع می شود.و اینچنین می شــود که به مرور نه فقط 
جســمها بلکه اصول، منش و رفتار نمادهای انقلاب و جنگ که پل ها، 

اتوبان ها و خیابان ها به نام آنهاست، به شهادت می رسد؛
انقلابی گری و انقلابی از آن مفاهیمی اســت که بســیار تطور یافته و 
کارکردهای آن در هر دوره و به هر مناســبتی متفاوت شده است. نگاه 
کنید به گســتره مفهومی: زمانی مبارزان با شــاه، به زنــدان رفته ها و 
فداکاران در جنگ انقلابی نامیده می شــدند. تا همین چند روز پیش 
که از سوی یک مقام وزارت کشور، اخراج کنندگان اساتید و فروبستن 
صداها حرکت انقلابی تلقی شــد و رســیدیم به زمانی که فرد انقلابی 
کسی است که دیگر نه به واسطه داشتن یک آرمان و تلاشی داوطلبانه، 
بلکه در شکلی کاریکاتوری با جلوه نمایی در انواع مناسک و کنش های 
ســلبی از حذف و تخریب دیگران عمل می کند.خیلی وقتها دلم برای 
مفهوم انقلاب می سوزد. متاسفانه در سالهای اخیر از سوی دو جریان به 
ظاهر مخالف اما با عملکردی مشترک، افراد و نمادهای انقلابی به شدت 
مورد تهاجم قرار گرفتند و هر دو روایت هــای جعلی را عرضه کردند و 

اتفاقا مفهوم انقلابی در میان نسل های جدید ترور مفهومی شد.
از یک ســو جریان هایی که اصل انقلاب و تغییرات ناشی از آن را هدف 
قرار داده اند، از افراد انقلابی، تصویری خشن، کم دانش و مواردی از این 
قبیل بازنمایی کردند و تلاش نمودند تا از میان همه بچه های مهربان و 

فداکار انقلابی تصویری غلط برای نسل های امروز ارائه کنند.
از ســوی دیگر در داخل نیز جریانی به خصوص در رسانه های رسمی، 
افرادی را به عنوان نمــاد انقلابی مطرح می کنند کــه فقط چهرهایی 
شــبیه به چهاردهه قبلی ها دارند؛اما زیاده گو، منفعت جوی سیاسی، 
پرخاشگر و سطحی نگر هســتند.در این میان بخشــی از انقلابی ها و 
رزمندگان دیروز که صدای تحولات اجتماعی را به درستی می شنیدند 
و در کنار نســلهای جدید قرار گرفتند، بطور عجیبــی آرم آرام حذف 
شــدند و عده ای که نه در انقلاب بودند و نه در فــداکاری های انقلاب و 

جنگ تحمیلی، انقلابیونی شدند مطالبه گر با جریمه دیرکرد.
و اینچنین مفهوم انقلاب قربانی می شود....

پورابراهیمی:
وشگاه های متصل به سامانه کالابرگ  تعداد فر

ونیک افزایش یابد الکتر
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: باید تعداد فروشــگاه های 
متصل به ســامانه کالابرگ الکترونیک افزایش یابد تا افراد مشــمول 
دسترسی بهتری به این فروشگاه ها برای تهیه کالاهای اساسی داشته 

باشند.
محمدرضا پورابراهیمی، در ارزیابی خود از نحوه اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی، اظهار داشــت: در نظر گرفتن طرح کالابرگ الکترونیکی 
برای آن بود که مــا بتوانیم قیمت تعدادی از اقــلام مصرفی مردم را که 
بیشتر مربوط به ســبد معیشتی آنان اســت، تا حدی ثابت نگه داریم و 

مردم دغدغه ای برای تهیه کالاهای اساسی خود نداشته باشند.
وی با بیان اینکه روش اجرای کالابرگ از نظر ما اشکالات فراوانی دارد، 
گفت: اولین نکته آن است که دهک های کم درآمد جامعه به دلیل نیاز 
به نقدینگــی، یارانه نقدی را به کالابرگ ترجیــح می دهند و برای آنان 

دریافت یارانه نقدی از کالابرگ مزیت بیشتری دارد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی با اشاره به اینکه 
از سوی دیگر صرفاً یکســری از فروشــگاه ها متصل به طرح کالابرگ 
الکترونیک هســتند، ادامه داد: بر این اساس، دهک های مشمول برای 
استفاده از کالابرگ باید به فروشگاه های خاصی مراجعه کنند، در حالی 
که بخش قابل توجهی از افراد مشــمول طرح کالابرگ الکترونیکی در 
محروم ترین مناطق کشــور هستند و باید مشخص شــود که این افراد 
چقدر امکان دسترسی به این فروشگاه ها را برای تهیه کالاهای اساسی 
دارند. لازم اســت تعــداد فروشــگاه های متصل به ســامانه کالابرگ 

الکترونیک افزایش یابد.

نماینده مردم کرمان در مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: از نظر ما در 
روش اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی اشــکالات اساســی به ویژه در 

زمینه تعداد اقلام اساسی وجود دارد و باید این اشکالات مرتفع شود.
پورابراهیمی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا مجلس دستورالعمل 
مشــخصی برای اجــرای طــرح کالابــرگ تعیین نمی کنــد، گفت: 
دســتورالعمل اجرایی قوانین را خود دولت باید تعییــن کند. انتظار ما 
آن اســت که دولت آئین نامه دقیقی برای اجرای طرح کالابرگ داشته 

باشد، به گونه ای که انتفاع آن به مردم برسد. 

کید امیرعبداللهیان بر بسیج امکانات برای  تأ
خدمت رسانی به زائران اربعین

 وزیــر امــور خارجــه بــر ضــرورت به کارگیــری تمامــی امکانات 
نمایندگی های کشورمان در زمینه هماهنگی های میدانی با طرف های 
مسئول و ذی ربط عراقی و همچنین ارائه تسهیلات و خدمات مورد نیاز 

زائران اربعین در حوزه های کنسولی تأکید کرد.
»حســین امیرعبداللهیان« در گفت وگوهای تلفنی جداگانه با سفیر 
جمهوری اســلامی ایران در عراق و سرکنسول های کشورمان در نجف 
اشــرف، کربلای معلا و بصره از آخرین وضعیت خدمات ارائه شــده به 
زائرین اربعین حسینی از ســوی نمایندگی های کشورمان و نیروهای 

داوطلب اعزامی از وزارت امور خارجه به عراق کسب اطلاع کرد.
وی ضمن قدردانی از تلاش همکاران و همه دســت اندکاران مراســم 
اربعین حســینی )ع( و با اشــاره به اقدامات مؤثر و درخور تحســین 
و حضور میدانی وزرای کشــور و راه و شهرســازی و تمامی بخش های 
ذی ربط در ایــران و عراق، بر ضــرورت به کارگیری تمامــی امکانات 
نمایندگی هــای کشــورمان در زمینــه هماهنگی هــای میدانی با 
طرف هــای مســئول و ذی ربــط عراقــی و همچنین ارائــه هرگونه 
تسهیلات و خدمات در حوزه های کنســولی و دیگر امکانات در اختیار 
نمایندگی های کشورمان برای انجام شایســته زیارت اربعین از سوی 

زوار عتبات عالیات تأکید کرد.

یادداشت

تریبون

خریدار  بهادری جهرمــی گفت: بیش از 
۵ هزار مجموعــه نیمه فعــال و غیرفعال و 
مشکل دار، در این دو سال فعال شده است، 
آن بخشــی که دولت می توانــد کمک کند 

وارد شده و حمایت کرده است.
علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
ســیزدهم، در گفت و گویــی تلویزیونی در 
مورد تصمیــم دولت در خصــوص برجام، 
گفت: در حوزه برجام ما توافق را برای توافق 
دنبال نمی کنیــم، بلکه ما توافــق را برای 
رسیدن به هدف از بین رفتن مؤثر تحریم ها 

دنبال می کنیم.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه ۲۰۰ شبکه 
با ابزارهای رســانه ای مختلــف آن قدر به 
شــیوه های مختلف اخبار منفی منتشــر 
می کنند که نکنــد اخبار خــوب به گوش 
مردم برســد، گفــت: مثلًا در این ۲ ســال 
ماهواره خیام در اختیار ما قــرار گرفت که 
به این وســیله ما توان تصویربــرداری زیر 
یک متر در تمام نقــاط را داریم و می توانیم 
سطح زیر کشــت کالاهای اساسی، میزان 
ذخایر و منابع آبــی را ارزیابی کنیم و حتی 
برای امدادرسانی از آن اســتفاده کنیم، در 
این مدت بــه تواتر اخبار خوب داشــتیم از 
موفقیت های نوجوانان مان در المپیادهای 
مختلــف گرفته تا دســتاوردهای دولت اما 

این رسانه ها هیچ کدام را منتشر نکردند.
وی در پاســخ به این ســوال که در این دو 
سال چقدر شغل ایجاد کردید، عنوان کرد: 
یکی از اولویت های مهم دولت ایجاد شغل 
بوده، یکی اینکه رشــد اقتصادی را ایجاد 
کنیم و یکی هــم به طور خاص مشــکل 
کارخانه های تعطیل و نیمه تعطیل را حل 
کنیم، بیش از ۵ هزار مجموعه نیمه فعال و 
غیرفعال و مشکل دار، در این دو سال فعال 
شده است، آن بخشــی که دولت می تواند 
کمک کند وارد شده و حمایت کرده است. 

مثلًا مــا امســال توانســتیم تمــام کاغذ 
کتاب های مــورد نیاز کتاب های درســی 
را بــرای اولین بــار از داخل تأمیــن کنیم. 
همچنین نرخ بیکاری مــا که دو رقمی بوده 
در این دو سال یک رقمی شده و به ۹ درصد 
رسید. در این دو ســال از حدود ۷۶۰ هزار تا 
بالای یک میلیون شغل در سال ایجاد شده 

است.
سخنگوی دولت سیزدهم با اشاره به اینکه 
ما دوگانگی بین بخــش خصوصی و دولت 
نداریم، اظهار کرد: ما چهار میلیون شــغل 
نیاز داریم، دولــت در این راســتا دو اقدام 
کلان انجام داد، یکی اینکه فعالیت کســب 
و کارها را ســهل تر کــرد و درگاه مجوزها 
فعال شد، اینکه ۹۷ درصد مجوزها از طریق 

ســامانه اعطا می شود جهشــی اساسی در 
حوزه کســب و کارهای بخــش خصوصی 
است، دولت در این مسیر هم حمایت گری 
هایی گذاشت تا این امر با سهولت بیشتری 
انجام شود. در سال ۱۴۰۱ تسهیلات بانکی 
را ۴۵ درصد افزایش داد که از این میزان ۸۴ 
درصدش هدایت نقدینگی به سمت توسعه 

کسب و کارها رفت.

نظام بانکی ما سالم و بدون ایراد نیست
بهادری با اذعــان به اینکه نظــام بانکی ما 
ســالم و بدون ایراد نیســت، گفت: خیلی 
از بانک هــای ما زیــان ده هســتند، خلق 
نقدینگــی و هدایت به ســمت بخش مولد 
ندارند، دولت برای همه اینهــا برنامه دارد، 

اغلب بانک های دولتی ما زیان ده بودند، اما 
با جلوگیری از ریخت و پاش ها، بدهی های 
بزرگ دولت به بانک ها را تســویه کردیم در 
حال حاضر جز بانک سپه همه از زیان دهی 
خارج شــدند، همچنین بانک مرکزی برای 
ناترازی بانک ها که موجب خلق پول می شد 

برنامه ریزی کرد.
وی ادامه داد: همه بانک ها ماه به ماه ارزیابی 
می شوند و متناسب با آن اجازه داده می شود 
تسهیلات برای ماه بعد بدهد، یعنی طراحی 
صورت گرفت کــه بانک بتواند به ســمت 
اقدامات مولد حرکت کند و اگر به ســمت 
اقدامات ناســالم برود خودش محدودیت 
بیشتری خواهد داشــت، به همین شکل در 
حوزه های مختلف بانک مرکزی برنامه های 
مختلفی بــرای سالم ســازی بانک ها دارد. 
اصلاح ناترازی شــبکه بانکی جز اصلاحات 

ناترازی است.
بهادری جهرمی با اشــاره به اینکه وام های 
خرد زیر ۱۰۰ میلیون نیــاز به ضامن ندارد، 
گفت: اگر بــرای چنین وام هــای بانک ها 
ضامن خواســتند، مشــکل را بــه معاونت 
نظارت بانــک مرکزی گــزارش دهید، اگر 
وام قانونا به شــما تعلق می گیرد و در نحوه 
پرداخت ســخت گیری می کنند حتماً باید 

به بانک مرکزی گزارش کنید.

ســخنگوی دولت در خصوص مشــکلات 
حوزه مســکن نیز توضیح داد: مــا در حال 
حاضر به حدود چهار میلیون مســکن نیاز 
داریم که از این میان حــدود یک میلیون و 
۸۰۰ هزار مســکن تأمین زمین شــده، که 
قرار است در همین دولت تحویل داده شود. 
همچنین در همین هفتــه دولت ۱۰۰ هزار 
واحد تحویل داده می شود. ۴۵۰ هزار واحد 

نیز در دست سازنده است.
وی ادامــه داد: چــون دولــت می دانــد 
موضوع مســکن موضوع مهمی اســت، دو 
کار ســاختاریِ جــدی کرده یکــی اینکه 
کمیسیون ویژه مسکن در دولت راه اندازی 
کردیم که هفتگی جلســه دارند و در مورد 
نهضت ملی مســکن تصمیم گیری کرده و 
بررســی های لازم را انجام می دهند. دیگر 
اینکه بــرای کوتــاه مدت نظــام پرداخت 
اتحادیه های املاک را اصلاح و اتحادیه های 
مســکن را ســاماندهی کردیم، همچنین 
ســامانه ای فعال کردیم تا موجر و مستأجر 
قــرارداد خــود را در آنجا ثبــت کنند. این 
اقداماتــی اســت که دولــت بــرای کوتاه 
مدت در حوزه مســکن انجام داد تا مشکل 
اجاره نشــینان نیز تــا زمانی که مشــکل 
اساسی در حوزه ســاخت مسکن رفع شود، 

به صورت مقطعی کاهش پیدا کند.

روز چهارشــنبه؛ همزمان با اربعین حسینی برخی از 
هئیت های دانشــجویی بــا حضور در حســینیه امام 
خمینی در محضر رهبر انقلاب به عــزاداری خواهند 

پرداخت.

سال گذشته )۱۴۰۱( بعد از دو سال که امکان برگزاری 
مراسم عزاداری هیئت های دانشجویی به دلیل شیوع 
بیماری کرونا در حســینیه امام خمینــی )ره( فراهم 

نبود، این مراسم برگزار شد.

این مراســم دومین عــزاداری حضــوری هیئت های 
دانشجویی در محضر رهبر انقلاب بعد از شیوع بیماری 

کروناست.
این مراسم امســال نیز توســط جمعی از دانشجویان 

سراسر کشور در روز چهارشــنبه ۱۵ شهریور مصادف 
با روز اربعین حســینی از ســاعت ۶ صبح با تجمع در 
مســجد دانشــگاه تهران آغاز می شــود و به ســمت 

حسینیه امام خمینی )ره( ادامه خواهد داشت.

رهبری

همزمان با اربعین حسینی؛ دانشجویان در حضور رهبر انقلاب عزاداری می کنند

 نفیســه عبدالهی  »تحــرّک دولت در 
باب سیاســت خارجی تحرّک بسیار خوبی 
اســت« این توصیف رهبر معظم انقلاب از 
رویکرد دولت سیزدهم در سیاست خارجی 

است.
 »تحرک دولت در باب سیاســت خارجی 
تحرک بســیار خوبی اســت«؛ این بخشی 
از بیانــات رهبر انقــلاب در دیــدار اخیر 
با هیئــت دولت اســت. البته که ایشــان 
با اســتناد به اقدامــات انجام شــده در دو 
ســال ابتدایی دولت ســیزدهم از چنین 
توصیفی اســتفاده کردند چرا که به گفته 
معظم له »کشــورهای دنیا عاشــق چشم 
و ابروی کســی نیســتند کــه بگویند آقا 
شــما بفرمائیــد اینجا عضو بشــوید؛ یک 
محاسبه ای دارند که این حرف را می زنند، 
یک محاســبه ای دارند که می پذیرند یک 
دولت را؛ این محاســبه خیلی مهم است؛ 
این نشــان دهنده ی این اســت که کشور 
در وضعی قــرار دارد، در حــدّی قرار دارد 
که مشــترکان و مؤسّســان این پیمانهای 
بین المللــی راغبند، مایلنــد و بلکه گاهی 
مصرّند که کشور عزیزمان جزو آنها بشود.«

عضویت در پیمان منطقه ای شــانگهای و 
مجموعه بین المللی بریکس، آزادســازی 
امــوال بلوکه شــده مردم در کشــورهای 
مختلف، احیای روابط با عربســتان و دیگر 
کشــورهای منطقــه ای و فرامنطقــه ای و 
متوقف نکردن قطار حرکت کشور به »اخم 
و لبخند« در کشــورها از جملــه اقدامات 
دستگاه دیپلماســی دولت سیزدهم است و 
رهبر انقلاب از آن به عنوان »تحرک بســیار 

خوب سیاست خارجی« یاد کردند.
اشاره رهبر انقلاب به عضویت کشورمان در 
پیمان منطقه ای »شــانگهای« و مجموعه 
بین المللی »بریکس« است. ایشان فرمودند 
»عضویـّـت در دو پیمان مهــمّ بین المللی 
}سازمان همکاری های شــانگهای و گروه 
بریکس{ در فاصله ی کوتاه، موفّقیّت خیلی 
خوبی بود که خود این نه فقــط مفید برای 
کشور اســت، بلکه حکایت از یک حقایقی و 
واقعیّاتی هم می کند«. ۲۶ شهریور ۱۴۰۰، 
در پایان بیســت و یکمین نشســت سران 
سازمان شــانگهای که در دوشنبه پایتخت 
تاجیکستان برگزار شد، سران ۸ کشور عضو 
اصلی ســازمان، نظر موافق خود را با تبدیل 
عضویت جمهوری اســلامی ایران از عضو 
ناظر به عضــو اصلی اعلام و اســناد مربوط 
بــه آن را امضا کردند. تیر ســال جاری نیز، 
عضویــت دائم جمهــوری اســلامی ایران 
در سازمان همکاری شــانگهای در بیست 
و سومین نشســت سران این ســازمان به 

ریاست هند رسماً اعلام شد.
دولــت ســیزدهم در شــرایطی دولت را 
تحویــل گرفت کــه در سیاســت خارجی 
دولت روحانی خود را به شــدت وابسته به 
بهبود روابط با چند کشور غربی کرده بود و 
فرصت های طلایی را برای گسترش روابط 

با شرق و همسایگان از دست داده بود.
تعادل بخشی در روابط شرق و غرب

دولت رئیسی با گســترش و تعادل بخشی 
به روابط میان غرب و شــرق و توسعه روابط 
با کشــورهای همســایه گام های بزرگی را 
در دو سال گذشــته برداشته است. هرچند 
پیمان های شــانگهای و بریکس هنوز همه 
ظرفیت های خود را بــروز نداده اند و زمان 
لازم دارنــد تــا بتواننــد از توانمندی های 
بالقوه به بالفعل برســند اما قطعاً آینده از آن 
این پیمان ها اســت موضوعی که مشاهده 
می کنیم حتی کشــورهای عربــی منطقه 

غرب آسیا در تلاشی جدی هستند.
بنابرایــن موضــوع گســترش روابــط با 
کشــورهای شــرقی و منطقه همواره مورد 
توجه جدی رهبری انقلاب بود و این دولت 

توانست در این مسیر حرکت کند.
از دیگر اقدامات دولت ســیزدهم در عرصه 
سیاست خارجی، احیای روابط با عربستان 
سعودی است که پس از ۷ سال تنش صورت 
گرفت. این اقدام پــس از آن صورت گرفت 
که رئیس جمهور کشورمان بهمن ماه سال 
گذشته سفری به چین داشــت و پیرو این 
سفر، دبیر وقت شورای عالی امنیت ملی ۱۵ 
اسفند همان سال، با هدف پیگیری توافقات 
ســفر رئیس جمهور، مذاکرات فشرده ای را 
با همتای سعودی خود به منظور حل وفصل 
نهایی موضوعات فیمابیــن تهران - ریاض 
در چین آغاز کرد و نهایتاً چهار روز بعد، ۱۹ 
اسفند، بیانیه سه جانبه ای در پکن با امضای 
دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشورمان، 
وزیر مشاور و عضو شــورای وزیران و مشاور 
امنیت ملی عربســتان سعودی و عضو دفتر 
سیاســی کمیته مرکزی حزب کمونیست 
و رئیــس دفتر کمیســیون مرکــزی امور 
خارجی حــزب و عضــو شــورای دولتی 

جمهوری خلق چین صادر شد.
به تبع احیای روابــط تهران-ریاض، ارتباط 

کشــورمان با برخی کشــورهای حاشــیه 
خلیج فــارس کــه تحت الشــعاع التهاب 
روابط ایران و عربســتان، روابط خودشــان 
با تهران را کم رنــگ کرده بودنــد نیز احیا 
شــد و زمزمه های احیای روابــط با برخی 
کشــورهای دیگر از جمله مصــر به گوش 
می رســد.همچنانکه امیــر عبداللهیان در 
ســفر اخیر خود به لبنان از صف کشــورها 
برای احیای روابط بــا ایران خبر داد و گفت: 
تعدادی از کشــورها در حال گفت وگوهای 
آشکار و یا محرمانه برای بازگرداندن روابط 

به حالت طبیعی با ما هستند.
ارتباط ایران با کشــورهای آفریقای در یک 
دهه گذشــته به دلیل تمرکز دولت قبلی به 
آنچه برجام نامیده می شــد، منفعل شــده 
بود. دولت جدیــد ضمن احیــای روابط با 
همسایگان، روابط با کشــورهای آفریقایی 
را نیز تقویت کرد. رئیس جمهور، تیر ســال 
جاری به دعوت رسمی رؤسای جمهور کنیا، 
اوگاندا و زیمبابوه و به منظور تقویت روابط 
و گسترش همکاری ها با کشورهای دوست 
و همسو، به این سه کشــور سفر کرد و پس 
از بازگشت، ضمن تشریح دستاوردهای این 
سفر، گفت: »آفریقا سرزمین فرصت هاست، 
نباید مورد غفلت قرار گیرد، معتقدیم جهان 
محدود به غرب نیست و بنای ایران ارتباط با 
تمامی جهان است همانقدر که قاره آمریکا 
و آسیا دارای اهمیت اســت قاره آفریقا نیز 

دارای اهمیت است .«
طبق آنچه رسانه ها اعلام کرده اند، ساختار 
اقتصادی ناهمگون، سطوح توسعه متفاوت، 
نظام های سیاســی مختلف و تنوع قومی و 
فرهنگی آشکاری در کشورهای قاره آفریقا 
با یکدیگر وجود دارد. از ۵۴ کشــور آفریقا، 
۱۱ کشــور ذخایر نفتــی دارند کــه جمعاً 
۸۷/۹ میلیارد بشکه است. از ۵۴ کشور قاره 
آفریقا، ۳۳ کشــور با کمترین درجه توسعه 
یافتگی هســتند که ۷۰ درصد کشورهای 

کمتر توســعه یافتــه LDCs جهان )۴۸ 
کشور( را شامل می شود. )به جز کشورهای 
شمال آفریقا، اکثر اعضا در گروه با کمترین 
درجه توســعه یافتگی قرار دارنــد(. از ۵۴ 
کشور آفریقا، تعداد ۲۷ کشور عضو سازمان 
همکاری اســلامی )OIC( هستند. در واقع 
نزدیک نیمی از اعضای ســازمان OIC در 
قاره آفریقــا قــرار دارد. بنابرایــن ارتباط 
بــا آفریقا پنجره هــا و فرصت هــای جدید 
اقتصادی و همچنین سیاســی برای کشور 

ایجاد می کند.

مناقشه تبدیل به همکاری شود
در دیدار رهبر انقلاب با اعضای دولت ایشان 
همچنیــن راهبرد سیاســت خارجی نظام 
را گوشــزد کردند که آن تبدیل مناقشه به 
همکاری بود. ایشــان در ایــن زمینه تاکید 
کردند: »ما باید با هیچیک از همسایگانمان 
مناقشه نداشــته باشــیم؛ باید سعی کنیم 
مناقشــه ای وجود نداشــته باشــد. هرچه 
مناقشه هست، تبدیل بشــود به همکاری؛ 
این کاری ممکن است که خب یک مقداری 
انجام گرفته، بعد از این هم باید انجام بگیرد. 
یا ارتباط با همــه ی دولتهایــی در دنیا که 
مایل به ارتباط با ما هستند، با یک استثنای 
محدودی که حالا مشخّص است. ارتباط با 
قارّه های مختلف؛ آمریکای جنوبی، آفریقا، 
آسیا، شــرق آســیا، همه جا. این سیاستِ 
ارتباطِ متعدد و متنوع با کشورهای مختلف، 
با خصوصیاتی که دارند از لحاظ سیاسی، از 
لحاظ اقلیمی، از لحــاظ امکانات اقتصادی، 
فرهنگی و غیره، کار درســتی اســت.«در 
همین ارتباط، ســید عباس موسوی سفیر 
ایــران در آذربایجان در صفحه شــخصی 
خود در ایکس نوشــت: »امسال چندمین 
بار اســت کــه رهبــری انقلاب سیاســت 
راهبــردی، عقلانــی و حکیمانــه دولت 
سیزدهم را در ارتباط با همسایگان و تبدیل 

مناقشــه به همکاری را مورد تأیید و تاکید 
قرار می دهند. هرگونه مناقشــه و اختلاف 
کشــدار ایران و همســایگانش خواســت 
دیرینه دشــمنان فرا منطقــه ای و برنامه 

سرویس های جاسوسی آنهاست.«
جان کلام آنکه، رهبر انقلاب به گواه اقدامات 
صورت گرفته سیاســت خارجی در دو سال 
ابتدایی عمر دولت سیزدهم فرمودند: »در 
بخش سیاســت خارجی؛ تحرّک دولت در 
باب سیاســت خارجی تحرّک بسیار خوبی 
است. این سیاســتی که شما اتخّاذ کرده اید 
که عبارت اســت از ارتباط با همســایگان، 
بسیار سیاست خوبی است، این را باید دنبال 
کرد.« حال انتظار می رود دولت ســیزدهم 
مســیر طی شــده را با قوت و قدرت و البته 

تقویت شده ادامه دهد.

نقشه راه سیاست خارجی
محســن پاک آئین کارشــناس مســائل 
سیاست خارجی در گفتگو با خبرنگار مهر، 
در اینباره گفت: بیانات مقام معظم رهبری 
به عبارتی نقشــه راه سیاست خارجی است 
و دارای دو بخش اســت؛ یکی ابراز سیاست 
از محورهــای سیاســت خارجــی و دوم 
توصیه هایی به دستگاه وزارت خارجه برای 

موفقیت بیشتر بود.
وی در مورد ابراز رضایــت رهبری از ارتباط 
با همســایگان گفــت: رهبــری فرمودند 
ارتباط با همســایگان بســیار خوب است و 
نباید مناقشه ای وجود داشــته باشد لذا اگر 
مشکلی وجود دارد باید گام هایی در راستای 
همکاری با کشورهای منطقه برداشته شود.
کارشناس مسائل سیاســت خارجی افزود: 
ایشان سیاســت تقویت روابط با همسایگان 
و در مواردی نیز حل اختلاف با کشــورهای 
منطقه را مورد تأیید قرار دادند که باید یکی 
از برنامه های اصلی دستگاه دیپلماسی باشد.

پاک آئین با بیان اینکه جمهوری اســلامی 
ایران در سیاست خارجی خود باید به دنبال 
تنوع و یافتن دوســتان بیشــتری در نقاط 
مختلف جهان باشــد، تصریح کرد: عضویت 
ایــران در پیمانهای بین المللی شــانگهای 
و بریکس، نشــاندهنده منافــع و عزت ملی 
ماست.وی بیان کرد: طبق فرمایشات رهبر 
انقلاب همکاریهای متعدد و طولانی مدت با 
برخی کشورها نباید روی کاغذ بماند و باید 

پیگیری شود.
کارشناس سیاست خارجی عنوان کرد: مقام 
معظم رهبری از یک نگاه غلط و ارتجاعی نیز 
انتقاد کردند که آن نگاه صرفاً ارتباط با غرب 
است و تاکید داشــتند نباید کشور را معطل 
چند کشــور اروپایی نگه داشــت.پاک آئین 
در پایان خاطرنشــان کرد: یکی از نکات مهم 
تأیید رهبر انقلاب سیاســت نه شــرقی و نه 
غربی اســت یعنی جمهوری اســلامی ایران 
سلطه گری را نمی پذیرد. بنابراین امیدواریم 
توصیه هــای ایشــان مــورد نظر دســتگاه 

دیپلماسی بیش از پیش قرار گیرد.
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تغییر در دامنه نوسان صندوق های 
سرمایه گذاری تکذیب شد

 ســخنگوی ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: هرگونه تغییر در 
دامنه نوسان صندوق های سرمایه گذاری تکذیب می شود.

به گزارش بازار ســرمایه ایران )ســنا(، »امیرمهدی صبائی« با انتشار 
مطلبی در صفحه مجــازی اعلام کرد: هرگونه تغییر در دامنه نوســان 

صندوق های سرمایه گذاری تکذیب می شود.
وی در ایــن مطلب تاکید کرد: ســازمان بورس در راســتای صیانت از 
امنیت روانی ســرمایه گذاران، حق برخورد قانونی با افرادی که اقدام به 

انتشار اخبار کذب می کنند را برای خود محفوظ می داند.

پیمان پاک خبر داد
 مشکل صادرات محصولات کشاورزی ایران 

به هند حل شد
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی از حل مشــکلات صادرات محصولات 
کشــاورزی ایران به هند و زمینه ســازی برای واردات بیشتر کالاهای 

اساسی مورد نیاز ایران از هند خبر داد.
 علیرضا پیمان پاک در توییتی اعلام کرد:طــی توافقات صورت گرفته 
با وزیر جهادکشاورزی هند ضمن حل مشــکلات صادرات محصولات 
کشــاورزی ایران به هند، زمینه واردات ســهم بیشــتری از کالاهای 

اساسی مورد نیاز ایران نیز، از این کشور فراهم شد.
بر اســاس اعلام سرپرســت اداره کل مطالعه، پایش و تجارت خارجی 
ســازمان تعاون روســتایی، هند یکی از مقاصد صادراتی محصولات 
غذایی و کشاورزی ایران اســت که در پنج ماهه نخست ۳۳.۷ میلیون 
دلار محصولات کشــاورزی و دامی از ایران خریداری کرده اســت و در 
ســال ۱۴۰۱ نیز  با دو میلیارد و ۱۴۶ میلیون دلار در لیست پنج مقصد 

اول صادرات کالاهای ایرانی قرار گرفته بود.

دبیر انجمن صنفی مراکز اسقاط:
و به تعداد  گواهی اسقاط برای واردات خودر

کافی وجود دارد
در پی اتفاقات اخیر پیرامون افزایش افسارگسیخته قیمت خودروهای 
فرسوده و پس از آن تاکید بر غیرواقعی بودن آن ها، دبیر انجمن صنفی 
مراکز اســقاط و بازیافت خودروهای فرســوده، با بیــان اینکه گواهی 
اســقاط به میزان لازم برای واردات خودرو وجود دارد، ســقف قیمت 

گواهی اسقاط خودروهای سواری را ۳۵ میلیون تومان اعلام کرد.
حبیب قیصری، ضمن اشــاره به التهــاب اخیر ایجاد شــده در حوزه 
خودروهای فرســوده، اظهار کرد: در حال حاضر بــرای واردات هر دو 
دستگاه خودرو وارداتی یک گواهی اســقاط نیاز است. اکنون نیز حجم 
زیادی گواهی اســقاط در صفحه مراکز اســقاط وجــود دارد که پس 
از واردات خودرو و ترخیــص آن ها از گمرک، گواهی اســقاط به همه 
واردکنندگان حقیقی و حقوقــی، تخصیص داده خواهد شــد و هیچ 

نگرانی در این خصوص وجود ندارد.

دبیر انجمن صنفــی مراکز اســقاط و بازیافت خودروهای فرســوده 
تصریح کرد: متاسفانه عده ای ســودجو در هفته های گذشته به دنبال 
ایجاد التهاب در بازارخودرو بوده و هســتند و از نا آگاهی شــهروندان 
سوءاســتفاده و اقدام بــه افزایش صوری قیمت خودروهای فرســوده 

کرده اند.
وی تاکید کرد: شهروندان مراقب باشــند که فریب این افراد را به هیچ 
عنوان نخورند؛ چرا که بــرای واردات خودرو هیچ نیازی به داشــتن یا 

خرید خودروی فرسوده نیست.

معاون وزیر صمت:
نظارت بر عرضه بلیط هواپیما، قطار و اتوبوس 

بین شهری در دستور کار قرار گرفت
معاون وزیر صمت و مدیرعامل ســازمان حمایت از تشــدید نظارت بر 
نرخ های حمل و نقل جاده ای، هوایی و ریلی از مبادی مختلف به مقصد 

پایانه های مرزی عراق از تاریخ ۲۷ مرداد ماه به مدت یک ماه خبر داد.
به گزارش سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، »حسین 
فرهیدزاده« اعلام کرد: با توجه به ایام اربعین حسینی )ع( و پیش بینی 
افزایش تقاضای سفرهای زائران اربعین حســینی به عتبات عالیات به 
منظور برنامه ریزی جهت ارائه خدمات شایســته منظم و هماهنگ به 
زائرین، سازمان حمایت با ابلاغ بخشنامه ای به ادارات کل صمت استان 
های سراسر کشور، خواســتار نظارت دقیق بر بازار و رصد قیمت کالا و 

خدمات اساسی بصورت مستمر شده است.
معاون وزیر صمت فرایند برگزاری این طــرح را از ۲۷ مردادماه و اتمام 
آن را پایان شهریورماه اعلام کرد و اظهار داشــت: بازدیدهای نظارتی 
از اماکن اقامتی، مراکز پذیرایی و بین راهی، دفاتر خدمات مســافرتی 
)هوایی، جاده ای و ریلی(، مراکز اقامت موقت، پارکینگ ها و همچنین 
رســتورانها و واحدهای عرضه کننده اقلام غذایی انجــام و با متخلفان 

طبق قانون برخورد می شود.
وی افزود: یکی دیگر از مواردی که در این بخشــنامه متناسب با شرایط 
فعلی مورد توجه قرار گرفته رصد، نظارت و اهتمام ویژه به موضوع حمل 

و نقل اعم از هوایی، ریلی، جاده ای و پایانه های مسافربری است.
فرهیدزاده بــا بیان ایــن مطلب خاطرنشــان کــرد: براســاس این 
دســتورالعمل و به منظور جلوگیری از سوءاســتفاده افــراد خاطی و 
افزایش غیرقانونی قیمت ها و ســاماندهی و تامین ناوگان حمل و نقل 
به مقاصد پایانه های مــرزی عراق و با هدف صیانــت از حقوق مصرف 
کنندگان و عزاداران حسینی، ادارات کل استانها موظفند طی این مدت 
در کنار ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و دیگر دستگاههای 
ذیربط با تشــکیل گشــتهای ویژه اربعین روی قیمت بلیت هواپیما، 
اتوبوس و قطارها نظارت ویژه انجام شود تا در این حوزه شاهد تخلفاتی 

به لحاظ قیمت ها نباشیم.
فرهیدزاده نظارت گسترده، جامع و به هنگام بر شبکه عرضه و تقاضای 
بلیط اربعین توسط دفاتر فروش آنلاین بلیط و شرکت های هواپیمایی 
را از دیگر اولویت های این ســازمان برشمرد و گفت: در این بخشنامه به 
ادارات صمت استانها تاکید شــده تا در این بازه زمانی بر نحوه توزیع و 
فروش بلیط توسط شرکت های هواپیمایی نظارت جدی و کافی داشته 

باشند.
ضمنا در این بخشــنامه تاکید شــده در این طرح عملیاتــی با اتخاد 
تمهیــدات لازم نظارت های محســوس و نامحســوس از پایانه های 
مسافری اســتانها و مراکز فروش بلیط در نظر گرفته و در صورت احراز 
هرگونه تخلف و تخطی از ضوابط قانونــی در این حوزه، برخورد قانونی 

موثر و بازدارنده معمول و نتیجه به این سازمان اعلام شود.

بازار

سمیه رسولی  در حالی یک سال از مهلت 
رئیس جمهور بــه نهادهــای دولتی برای 
تعیین تکلیف واگذاری خودروســازان می 
گذرد که به نظر می رســد در واگذاری این 

شرکت ها پیشرفتی حاصل نشده است.
 ۱۱ اســفند مــاه ســال ۱۴۰۰، رئیــس 
جمهوری در خلــل صدور ۸ فرمــان برای 
بهبــود عملکــرد صنعت خودروســازی، 
واگــذاری مدیریــت دولتی شــرکت های 
خودروســازی را نیز مورد تاکید قرار داد؛ بر 
اساس این فرمان، واگذاری مدیریت دولتی 
شــرکت های خودروســازی ایران خودرو 
و ســایپا حداکثر ظرف ۶ مــاه آینده یعنی 
تا پایان شهریور ماه ســال ۱۴۰۱ به بخش 

غیردولتی تعیین تکلیف شود.
بر همین اســاس یک ســال از موعد زمانی 
تعیین شده توســط رئیس جمهوری برای 
واگــذاری خودروســازان می گــذرد، اما 
بررســی ها نشــان می دهد که نه تنها هیچ 
پیشرفت خاصی در مســاله واگذاری ها به 
وجود نیامده اســت بلکه به نظر می رســد 

دنده عقب هم در این حوزه داشته ایم.

خاندوزی: وزارت صمت و اقتصاد باید 
به توافق برسند

در ایــن رابطه می توان به اظهارات احســان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی اشاره 
کرد که نهم شهریور ماه اعلام کرده بود »وزیر 
صنعت معدن و تجارت برنامه و ایده ویژه ای 
برای واگذاری ســهام خودروسازها دارد که 
لازم است در این زمینه دو وزارتخانه اقتصاد 
و صمت با هــم برای این کار اقــدام کنند. به 
همین منظور پــس از اینکــه دو وزارتخانه 
به طور مشــترک در خصوص برنامه و نحوه 
واگذاری به توافق برسند؛ جزئیات آن اعلام 
خواهد شد.«در واقع بعد از گذشت یک سال 
از مهلت رئیس جمهوری به نهادهای دولتی 
برای تعیین تکلیف واگذاری خودروسازان، 
وزارت صمــت و اقتصاد قرار اســت در مورد 
نحــوه واگذاری ها بــه توافق برســند!این 
در حالیست که طی ســنوات گذشته بارها 
موانع واگذاری خودروســازان اعلام شــده 
اســت که از جملــه اصلی ترین آنها ســهام 
تودلی شــرکت ها، قیمت گذاری دستوری و 
زیان انباشته خودروسازان است. با این حال 
تاکنون تدبیــر جدی از ســوی دولتمردان 
بــرای حل این معضــلات و پیــش رفتن به 
ســمت واگذاری خودروســازان اندیشیده 

نشده است.

سهام تودلی مانع اصلی واگذاری
آنطور که آمار نشــان می دهد عدد ســهام 

دولت در شــرکت ایران خودرو ۵.۷ درصد و 
در سایپا حدود ۱۷ درصد است و اگرچه این 
اعداد به نظر کوچک می رســند اما گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس بیانگر آن اســت 
که غیر از ایــن دو عــدد، ۱۲.۲۱ درصد از 
ســهام ایران خودرو و ۱۵.۶ درصد از سهام 
سایپا در اختیار شرکت های عمومی وابسته 
و تحــت کنترل دولــت اســت. همچنین 
۲۵.۲۴ درصد از سهام ایران خودرو و ۳۹.۶۶ 
درصد از ســهام ســایپا تحت نظام ســهام 

تودلی است.
بنابراین هــر قدر هم که دولــت تاکید کند 
صرفــاً ۵.۷ درصــد و ۱۷ درصد از ســهام 
شرکت های خودروسازی را در اختیار دارد 
اما با توجه بــه وضعیت ســهام تودلی این 
شرکت ها )در تعریف سهام تولدی باید گفت 
که شــرکت های زیرمجموعه خودروسازان 
به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم سهام 
شــرکت های مادر را خریده انــد.( می توان 
گفت که اگــر همین ســهام کوچک دولت 
هم واگذار شــود، باز هم نقش و سهم دولت 
پررنگ خواهد بود و عملًا خودروســازان به 

صورت دولتی اداره خواهند شد.
بر همین اســاس نیز طبق اعلام مسئولان 
دولتی پیش شرط واگذاری سهام دولت در 
این شرکت ها، تعیین تکلیف مشکل سهام 
تودلی به عنوان مرحله نخســت اعلام شده 

است.
در واقع آنگونه که متولیــان امر تاکید کرده 
اند تــا زمانی کــه وضعیت ســهام تودلی و 
میزان نفوذ در خودروسازان تعیین تکلیف 
نشــود و چاره ای برای رهایی شــرکت ها از 

ســهام های پیچ در پیچ اندیشیده نشود هر 
قدر هم که از تریبون های مختلف اعلام شود 
که دولــت قصد واگذاری خودروســازان را 
دارد، اما عملًا این موضوع صرفاً پشت همان 

تریبون می ماند و به مرحله عمل نمی رسد.
ســهل انگاری در تعیین تکلیف سهام های 
تودلی در حالیســت که در صورت واگذاری 
این سهام ها، به تدریج و خود به خود از حجم 
شرکت های مادر یعنی ایران خودرو و سایپا 
کاســته و وضعیت بهره وری و مدیریت هم 

بهتر می شود.

واگذاری با قیمت گذاری دستوری
 در تضاد است

نکتــه دیگر اینکــه طبق تاکیــد متولیان، 
بحث قیمت گذاری دستوری از دیگر موانع 
اصلی پیــش روی واگذاری خودروســازان 
محســوب می شــود چراکه وقتــی قیمت 
گذاری محصولــی از اختیــار صاحبان آن 
کالا خارج باشــد و یک نهاد قــدرت طبق 
دســتورالعمل های خود نســبت به قیمت 
گــذاری کالا اقــدام کند، در واقع دســت 
تولیدکننده برای کسب سود بسته می ماند 
و تولیدکننده مجبور می شــود در شرایطی 
اقدام به تولیــد خودرو کند کــه می داند با 
تولید هر دســتگاه خودرو به زیان شــرکت 
افزوده خواهد شــد. بنابراین احتمال اینکه 
در این شــرایط کســی حاضر باشد سهام 
شــرکت هایی را بخرد که روز به روز زیان ده 

تر می شوند، بسیار کم است.
بایــد توجه کرد کــه اگر قرار باشــد بخش 
خصوصی هــم با قیمت گذاری دســتوری 

خودرو بفروشــد قطعــاً زیــان روی زیان 
می گذارد زیرا واگــذاری صرف، فقط منجر 
به تغییر مدیریت خودروســازی می شود و 

ماهیت تغییری نمی کند.
آنطور که حســین قربانزاده رئیس ســابق 
سازمان خصوصی ســازی اعلام کرده بود تا 
زمانی که موضوع قیمت گذاری دســتوری 
خودروسازان حل نشــود نمی توان در مورد 
واگذاری گامی برداشــت زیرا این مساله با 

واگذاری در تضاد است.

چه کسی سهام خودروسازان 
را می خرد؟

موضــوع دیگر مربــوط به خریدار ســهام 
خودروســازان می شــود؛ طبــق تاکیــد 
کارشناســان بخشــی کــه قــرار اســت 
خودروســازها را بخرد باید ۳ ویژگی داشته 
باشــد؛ نخســت اینکه تخصص داشــته و 
خودروساز باشــد، دوم اینکه سرمایه کافی 
برای توســعه صنعت خودرو داشته باشد و 
ســوم اینکه باید بازار صادراتی کافی داشته 
باشــد زیرا برای تبدیل شــدن به شرکت 
سودآور باید صادرات داشــت که صادرات 
هم طبقه بندی شده است. این ویژگی ها را 
شرکت های بزرگ خودروسازی دنیا دارند 
که در حال حاضر ورود این شرکتها به ایران 
به دلایل مختلف از جمله تحریم امکانپذیر 

نیست.
در این شرایط دولت مجبور به فروش سهام 
به بخش خصوصی می شود که فقط ویژگی 
ســرمایه گذاری را دارد که قطعاً نمی تواند 
موفقیت خاصی برای خودروســازی کشور 

به همراه داشــته باشــد و احتمــال اینکه 
شــرکت ها از خودروســاز بودن به سمت 
مونتــاژکاری روی بیاورنــد بســیار زیاد 
است چراکه ســود مونتاژکاری در ایران به 
نســبت بالا اســت.حال اگر در این شرایط 
خریدار متخصصی هم برای شــرکت های 
خودروسازی ما پیدا شــد باید به این سوال 
پاســخ داد که آیــا این خریدار تــوان قوت 
بخشیدن به شــرکت هایی با زیان انباشته 
بالغ بــر ۱۴۱ هزار میلیارد تومــان و بدهی 
۲۵۴ هزار میلیارد تومانــی را دارد؟ در این 
صورت کســی که این ســهام ها را می خرد 
چگونه می تواند شــرکت را به ســودآوری 
برســاند؟همچنین نکته ای کــه در مورد 
خرید سهام خودروســازان وجود دارد این 
اســت که هر وقت این بحث مطرح شــده، 
قطعه سازان برای خرید ســهام پیش قدم 
شده اند در حالی که طی ســالهای گذشته 
این بخش به دلیل مضیقه های مالی نسبت 
به ارتقای کمی و کیفی تولید، اقدام خاصی 
نکرده اند، با این حال نســبت به خرید سهام 

خودروسازان، اشتیاق خاصی داشته اند.
برخــی از کارشناســان صنعــت خودرو 
معتقدند کــه نباید قطعه ســازان مدیریت 
خودروســازان را در اختیار بگیرند زیرا در 
حال حاضر مافیای قطعه ســازی در کشور 
شــکل گرفته که حاضرند برای رسیدن به 
آرزوی دیرینه خود یعنی اداره خودروسازی 
کشــور، تمام سهام شــرکت ها را بخرند که 
همین مســاله قدرت مافیا را در این صنعت 
بیش از پیش افزایش می دهــد و همانگونه 
که اشاره شد تمایل به مونتاژکاری به جای 

تولید افزایش می یابد.
بنابراین تــا زمانی که وضعیــت زیاندهی 
شــرکت های خودروســاز روشــن نشود و 
دولت دقیقاً اعلام نکند که بــرای خروج از 
این شــرایط چه برنامــه ای دارد نمی توان 
نسبت به خرید سهام خودروسازان از سوی 
خریداران متخصص امید چندانی داشــت 
چرا که برای دستیابی به اهداف، شرکت ها 
باید در اوج قدرت مالــی و اقتصادی واگذار 
شــوند.اهمیت این موضوع آنجاست که اگر 
دولت بخواهد صرفاً برای خلاص شــدن از 
دردسرهای خودروسازی، سهام شرکت ها 
را بدون کار کارشناســی و اصلاح ساختارها 
بــه بخش هایی واگذار کند که تکلیفشــان 
مشخص اســت، قطعاً مشکلات این صنعت 
چند برابــر وضعیت فعلی خواهد شــد زیرا 
در آن زمان هم دیگــر دولت در قبال حقوق 
مصرف کننده مســئولیتی را بر عهده ندارد 
و نارضایتــی از ایــن صنعت بــه اوج خود 

می رسد.

یک مقام مســئول از ادامــه پروازهــای اربعین تا ۲۰ 
شهریورماه خبر داد و گفت: یک دستگاه سوخت رسان 
پشتیبان در فرودگاه ســلام به منظور سوخت رسانی 
به هواپیماها مستقر اســت.رضا صدیق نیا رئیس گروه 
دفتر نظــارت بر فرودگاه ها، شــرکت ها و مؤسســات 
هوانوردی با اشــاره بر اهمیت پروازهای اربعین برای 
ســازمان هواپیمایی کشــور، گفت: پروازهای اربعین 
طبق صدور بخشنامه رســمی از ۲۷ مردادماه آغاز و تا 

۲۰ شهریورماه نیز ادامه دارد.رئیس گروه دفتر نظارت 
بر فرودگاه ها، شرکت ها و مؤسسات هوانوردی در ادامه 
تصریح کرد: سازمان هواپیمایی کشور برای کیفیت بالا 
در پروازهای اربعین مرکزی مدیریت و کنترل پروازها 
در بازه زمانی اربعیــن ایجاد کرد که البتــه این مرکز 
در نوروز ۱۴۰۲ برای نخســتین بار اجرا شــد و شاهد 
تأثیرات مثبت در این روند بودیم که بنابر این شد تا در 
پروازهای مناسبتی دیگر برای کنترل پرواز )OCC(را 

با حضور نمایندگان تام الاختیار مجدد تشکیل دهیم.
این مقام مســئول گفت: این مرکز با حضور نمایندگان 
تام الاختیار ایرلاین ها به صورت ۲۴ ســاعته فعال است 
و تمامی مجموعه های که در پروازهای اربعین مشارکت 
دارند در مرکز کنترل و مدیریــت پروازها حضور دارند و 
این امکان موجب سهل ســازی پروازها برای ایرلاین ها و 
زوار است که در صورت بروز مشــکل در لحظه درصدد 
مدیریت موضــوع برای رفع آن هســتند.در صورت نیاز 

ایرلاینی به مجوز، مجوز به صورت سریع برای پرواز مورد 
نیاز صادر خواهد شد و بر اســاس آسیب شناسی صورت 
گرفته، عدم هماهنگی واحدهای مربوطه و شرکت های 
هواپیمایــی در فرآینــد ســوخت گیری و محدودیت 
در تأمیــن نیروهای انســانی ارائه خدمــات هندلینگ 
در فرودگاه هــا به ویژه فــرودگاه امام خمینــی )ره( از 
عمده ترین موانع و مشــکلات ایجاد کننــده تأخیرات 

پروازی در عملیات پروازی اربعین به شمار می رود.

هوایی

جزئیات سوخت رسانی به هواپیماها در ایام اربعین

وش اینترنتی مسکن و تذکر مسکنی رئیس جمهور ماجرای سکوهای فر
خریدار  اتصال سکوهای فروش برخط به 
سامانه ملی املاک و اسکان و اعتبارسنجی 
آگهی های مسکن می تواند دست دلالان در 
اســتفاده از این ظرفیت برای ایجاد اختلال 

در بازار مسکن را کوتاه کند.
انتشــار بخشــی از جلسه شــورای عالی 
مسکن و تاکید رئیس جمهور به ساماندهی 
سکوهای فروش برخط در حوزه مسکن بار 
دیگر تب این موضوع را در کشــور داغ کرد؛ 
رئیس جمهور با اشــاره به لزوم ساماندهی 
این ســکوها در بازار مسکن تاکید کرده بود 
که باید اتحادیه ها جلوی قیمت گذاری های 

کاذب در این فضا را بگیرند.
بلافاصله پس از انتشــار ایــن خبر، موجی 
از گزاره هــای حمایتی و انتقــادی از دولت 
به منظــور جهت گیری برای ســاماندهی 
ســکوهای فروش برخط در بازار مســکن 

پدیدار شد.

ساماندهی سکوها به معنای حذف 
قیمت نیست

در ایــن راســتا، برخی کاربــران در فضای 
توییتر نوشــتند: فرض کنید، که سکوهای 
فروش برخط را بســتید، آیــا قیمت اجاره 

کاهش خواهد یافت؟
نکته قابل توجه در موج انتقادی علیه دولت، 
تجربه قبل در حوزه ســاماندهی سکوهای 
فروش برخط است، جایی که وزیر وقت راه 
و شهرسازی در دولت دوازدهم از ساماندهی 
سخن گفت اما در حقیقت، مشخص کردن 

قیمت در این ســکوها را از دسترس خارج 
کرد.

ایــن تجربــه منفــی در میــان مــردم و 
کارشناسان سبب شــده تا واژه ساماندهی 
دچار تعابیر منفی شــود، در حالی که اساسا 
طرح مسئله ساماندهی ســکوهای فروش 
برخط در مسئله مسکن ریشه دیگری دارد 
و روایت متفاوتی بــه واکنش رئیس جمهور 

ختم شده است.
 مهمترین دلیل طرح مســئله ســکوهای 
فروش برخــط در جلســه شــورای عالی 
مسکن، مسئله غیرواقعی بودن آگهی های 
درج شده در ســکوها و سواستفاده دلالان 

بازار مسکن از این نقطه ضعف است.

 55 درصد آگهی های مسکن سکوهای 
فروش برخط غیرواقعی است

در این راســتا، فرهاد صادقی کارشــناس 
مســکن در گفت وگو با فارس ضمن تشریح 
ساماندهی سکوهای فروش برخط در فضای 
مجازی اظهار داشــت: نتایج یک بررســی 
نشــان می دهد، بســتر ســکوهای فروش 
برخط به جولانگاه دلالان مســکن تبدیل 
شــده اند و بخش عمــده ای از آگهی ها بر 

مبنای اطلاعات غلط هستند.
این کارشناس حوزه مســکن با بیان اینکه 
قیمت ســازی فقط یکی از تخلفات صورت 
گرفته در بســتر ســکوهای فروش برخط 
اســت، گفت: شــما با حجم قابل توجهی 
آگهی در این ســکوها مواجه هستید که بر 

مبنای اطلاعات غلط بنا نهاده شــده است، 
برای مثال ممکن است، ملک آگهی شده در 

این فضا اصلا وجود خارجی نداشته باشد.
وی افــزود: بر اســاس نتایج یک بررســی 
علمی، ۵۵ درصد از آگهی های ثبت شــده 
در ســکوهای فروش برخط در زمینه ملک 

بر مبنای اطلاعات غلط بنا نهاده شده اند.
صادقی با اشــاره به دلیل وجود آگهی های 
غلط در ســکوهای فروش بر خط بیان کرد: 
این بررســی علمی نشــان می دهد، با ثبت 
۵۰۰۰ آگهی کاذب در یکی از این ســکوها، 
می تــوان قیمت مســکن در یــک منطقه 
تهــران را ۲۵ درصد افزایــش داد و دلالان 
مسکن با سواســتفاده از فضای نابه سامان 
این پلتفرم ها با ثبت آگهــی برای ملکی که 
اساســا وجود خارجی ندارد، قیمت سازی 

می کنند.
این کارشــناس حوزه مســکن تاکید کرد: 
راهکار ساماندهی ســکوهای فروش برخط 

اتصال این ســکوها به بانک های اطلاعاتی 
حاکمیــت اســت تا اساســا امــکان ثبت 
ملک بــدون وجود خارجی منتفی شــده و 
همچنین صاحب خانه قادر به آگهی کردن 

مسکن خود باشد.
وی ادامه داد: این مســئله یعنی ساماندهی 
سکوهای فروش برخط صورت جلسه هفتم 
شورای عالی مسکن اســت و رئیس جمهور 
هم بر آن تاکید کرده اما تاکنون شاهد اقدام 

نتیجه دار در این زمینه نبوده ایم.
صادقی گفت: با راه اندازی سامانه معاملات 
املاک و مســتغلات، برای قــرارداد اجاره 
نیازی به مراجعه به بنگاه نیست و اگر فضای 
سکوها هم ســاماندهی شود، شاهد تکمیل 
پازل معاملات شــخص به شخص در کشور 

خواهیم بود.
این کارشــناس حوزه مســکن تاکید کرد: 
دولت قبل برای ســاماندهی این ســکوها 
نسبت به حذف قیمت اقدام می کرد اما این 
راهکار نمی تواند نتایج مطلوبی داشته باشد 
و باید راهکارهای بروز را در دستور کار قرار 

داد.

 اتصال سکوهای فروش به سامانه 
املاک راهکار ساماندهی است

به منظــور حل مســئله غیرواقعــی بودن 
آگهی های ســکوهای برخــط، وزارت راه و 
شهرسازی در جلساتی ایده اتصال سکوهای 
فروش بر خط به سامانه ملی املاک و اسکان 
را بــرای ســاماندهی آگهی هــای مطرح 

می کند.
در این راستا، جواد ســادات، مشاور وزیر راه 
و شهرســازی به خبرنگار فــارس گفت: در 
جلســات متعددی که با مدیران سکوهای 
فروش برخط گذاشــته شــد، مقرر شد در 
گام اول هر آگهی فروش و اجاره گذاشــته 
شــده در ســایت دیوار در صورت تطبیق 
با اطلاعات ســامانه ملی املاک و اســکان 
و تایید داده های آگهی توســط ســامانه با 
یک برچسب از ســایر آگهی ها مجزا شود و 
مخاطبان این ســکوها در هنگام مواجهه با 
آگهی اعتبارسنجی شده از صحت اطلاعات 

ملک و مالک کسب اطمینان کنند.
مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: برخی از 
ســکوهای فروش برخط با ایجاد این امکان 
اعتبار خــود را افزایش دادنــد و همچنین 
مخاطبان آن ها نیز از صحت اطلاعات درج 

شده در این سکوها اطمینان حاصل کردند.

 آیا در بازهم بر پاشنه دلالان می چرخد
 با توجه به جزئیات یاد شده به نظر می رسد، 
ساماندهی در دستور کار دولت یک سازوکار 
حمایتی از بازار مســکن بــوده و رویه قبلی 
مبنی بر حذف آگهی یا قیمت از ســکوها در 

دستور کار قرار ندارد.
حال باید منتظر ماند و دیــد، برنامه دولت 
بــه منظور ســاماندهی ســکوهای فروش 
برخط در حوزه مسکن به ســرانجام به نفع 
مردم ختم می شود یا در همچنان بر پاشنه 

دلالان مسکن خواهد چرخید.



هلال احمر اعلام کرد

توصیه به زائران در موج بازگشت از عراق

کیفیت مدارس دولتی افزایش می یابد؟

عدالت آموزشی صحرایی را به چالش کشید
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 معرفی 18 بومگردی برتر کشور
نعیمه نظام دوست سفیر فرهنگی 

بومگردی های کشور شد
نعیمــه نظام دوســت بــه  عنــوان ســفیر فرهنگــی اقامتگاه های 
بوم گردی های کشور انتخاب شد. در نخستین سمینار ملی آموزشی-
تجربی خانه های بوم گــردی ایران که در ســالن اجتماعــات وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی برگزار شد، ضمن معرفی 
تجلیل از ۱۸ بوم گردی برتر کشــور، نعیمه نظام دوست بازیگر سینما 

و تلویزیون به عنوان سفیر فرهنگی بوم گردی های کشور انتخاب شد.

نسل جدید ذهنیتی از خانه مادربزرگ ها ندارند
نعیمه نظام دوست پس از معرفی به  عنوان سفیر فرهنگی اقامتگاه های 
بوم گردی کشــور به دغدغه اش برای معرفــی ظرفیت های فرهنگی 
بوم گردی ها به نســل جدید و مردم اشــاره و ابراز امیدواری کرد که با 
کمک هنرمندان اتفاق بزرگی در این راســتا رقــم بخورد.این بازیگر 
ســینما و تلویزیون با اشــاره به اینکه نســل جدید ذهنیتــی از خانه 
مادربزرگ ها ندارند بر اهمیت شــناخت و معرفی فرهنگ کشور به این 

نسل تاکید کرد.

تجلیل از درگذشتگان، برترین ها و حامیان بوم گردی های کشور
در این مراســم در بخش نخســت بــا گرامیداشــت یاد چهــار نفر از 
درگذشتگان حوزه بوم گردی از زنده یاد رشید محمودیان رئیس سابق 
جامعه بوم گردی استان سمنان، زنده یاد سید اکبر هاشمی باباحیدری 
رئیس ســابق جامعه بوم گردی اســتان چهارمحال و بختیاری، زنده 
یاد سید هاشــم طباطبایی هیات موسس کشــوری بوم گردی، زنده 
یاد اکبر خانجان خانی هیات موسس اســتان یزد تجلیل به عمل آمد و 
لوح یادگاری از ســوی جامعه حرفه ای بوم گردی ایران به خانواده های 
آنان تقدیم شــد.در بخش دوم مراســم به معرفی بوم گردی های برتر 
سراسر کشــور و تجلیل از صاحبان آنها اختصاص داشت، ایوب جهانی 
از آذربایجان غربی بوم گردی »آتر«، لیلا طاهرپــور از ایلام بوم گردی 
»کرد«، مــژگان باقری از اصفهــان بوم گردی »اشــین«، میعاد اهلی 
از بوشــهر بوم گردی »آهید«، شــهرام نکویی از چهارمحال بختیاری 
بوم گردی »ارگ  کیا« لوح تقدیر دریافت کردند.همچنین با اهدای لوح 
قدردانی از سلمان عرفانی از گیلان بوم گردی »بهشت«، فلور یامروتی 
از کرمانشــاه بوم گردی »ملیکان«، ســهیلا محمدپور از کردســتان 
بوم گردی »کابــوک«، عبدالرحمــن رحیم زاده از مشــهد بوم گردی 
»شــمیرون«، کاظم فروتن از بیرجند بوم گــردی »کاظم زاده«، علی 

اصغر نوری از مازندران بوم گردی »نپارباغ« تجلیل شد.
فهیمه عباســی از کرمان بوم گــردی »بن میمنــد«، مرضیه جعفری 
از فارس بوم گردی »موزه مردم شناســی لپ پویی«، امین بهرامیان از 
همدان بوم گردی »حاجی اسماعیل«، رامتین شهرت از یزد بوم گردی 
»نارتی تی«، محمدحســین حاج علی از مرکزی بوم گردی »کهک«، 
معصومه ملکان از گلســتان بوم گردی »ننه بی بــی«، ناصر احمدی از 
کرمانشــاه بوم گردی »ســابات« از دیگر مدیران بومگردی های کشور 

هستند که در این بخش مورد قدردانی قرار گرفتند.

ضرورت توجه ویژه به میمند
فهیمه عباســی صاحب بوم گردی »بن میمنــد« در حرکتی نمادین با 
قاب عکسی شکســته از میمند روی صحنه آمد و گفت: این قاب، قابی 
شکسته اســت؛ چراکه میمند من در حال تخریب است. در حال خالی 
شدن از سکنه. از وزیر خواهش دارم فکری به حال میمند کنند؛ وگرنه 
میمندی که در سال ۱۳۹۴ ثبت جهانی شد دیگر وجود نخواهد داشت، 
اگر فکری به حال آن نشــود.در بخش دیگر مراســم از نفیسه عروجی 
تولیدکننده صنایع دستی و عضو اتاق بازرگانی اصفهان، سعید مجردی 
دبیر اجرایی سمینار و مدیرعامل شرکت توسعه گردشگری تمدن شهر 
کادوس، یاور عبیری رئیس جامعه حرفه ای بوم گردی ایران، مدیرعامل 
شرکت آرین گشــت حامی نخستین ســمینار ملی آموزشی-تجربی 

خانه های بوم گردی ایران تجلیل شد.
همچنین مریم جلالی معاون صنایع دســتی و هنرهای سنتی از سوی 

جامعه حرفه ای بوم گردی ایران مورد تجلیل قرار گرفت.
در ایــن مراســم مریــم جلالــی معــاون صنایع دســتی و هنرهای 
ســنتی وزارت میراث فرهنگــی ، محمدرضا دشــتی اردکانی رئیس 
فراکســیون گردشــگری و میراث فرهنگــی، یــاور عبیــری رئیس 
جامعه حرفه ای بوم گــردی ایران، یحیی نقــی زاده محجوب مدیرکل 
نظارت و ارزشــیابی، زاهد شــفیعی مدیرکل دفتر مطالعات، آموزش 
و برنامه ریزی و جمشــید حمزه زاده رئیس جامعه هتلداران کشــور از 
درگذشــتگان،بوم گردی های برتر کشــور و حامیان حوزه بوم گردی 

تجلیل شد.

علامتی مطرح کرد
وع دیپلماسی کودک ونوجوان از آمریکای  شر

لاتین و ادامه اش با چین
مدیرعامــل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانــان درباره ایجاد 
دیپلماســی کودک و نوجــوان در ســطح بین الملل گفــت: این نوع 

دیپلماسی را از آمریکای لاتین آغاز کردیم و با چین ادامه دادیم.
حامد علامتــی مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان، 
با اشــاره به برگزاری جشــنواره عروســک خونه گفت: این جشنواره 
با همکاری شــبکه کودک، با هــدف معرفی اقوام مختلــف و توجه به 
عروسک های محلی برگزار می شود؛ به این معنا که هر قوم و قبیله برای 

خود عروسک و پوشش محلی خاص دارد.
وی افزود: توجه به پوشــش محلــی، بومی از جمله اهداف جشــنواره 

عروسک خونه به شمار می رود. 
همچنین هر عروسک محلی برای خودش قصه ای دارد که قرار است در 

این جشنواره بازگو و معرفی شود.
مدیرعامل کانون پــرورش فکری کودکان و نوجوانــان در ادامه گفت: 
اولین دوره جشــنواره عروسک خونه اردیبهشت امســال برگزار شد و 
به ســرعت کارهای برگزاری دومین دوره این رویداد را با هدف توجه به 
عروسک های بومی و منطقه ای و پوشــش عروسک ها از جمله پوشش 

محلی، بلوچی، آذری، کردی آغاز کرده ایم.
علامتی گفت: نســل امروز به ویژه کودکان باید یــاد بگیرند در منطقه 
سکونت شــان چه پوشــش هایی وجود دارد. برای یادگیری بیشــتر 
این مساله، عروســک گردانی هم خواهیم داشــت که عروسک هایش 
با گویش محلی صحبت می کنند. نخســتین دوره جشنواره عروسک 
خونه با مشــارکت شــبکه کودک و کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان با رقابت ۲۰ گروه نمایشــی از ۱۴ اســتان کشور برگزار شد و 
دومین دوره جشنواره عروســک خانه احتمالاً اردیبهشت سال آینده 

برگزار شود.

دیوار

 علی قدمی  همزمان با اظهار نظر جنجالی 
وزیر آموزش و پــرورش در خصوص قیمت 
بالای شــهریه مدارس غیردولتی، موضوع 
عدالت آموزشــی و ضرورت تحقــق آن، بار 
دیگر در رسانه ها و افکار عمومی پررنگ شد.

 چند روز قبــل بود که رضا مــراد صحرایی 
وزیر آموزش و پــرورش با حضــور در یک 
برنامه تلویزیونی هنگامی که مجری از وی 
در خصوص قیمت بالای شــهریه مدارس 
غیردولتی پرسید؛ گفت: هزینه های بالای 
مدارس غیرانتفاعی عادی اســت، شما اگر 
بخواهید یک ماشــین مدل بالا هم ســوار 

شوید باید پول بیشتری بدهید!
این اظهارات موجب شد تا بار دیگر موضوع 
عدالــت آموزشــی پررنــگ شــود و برای 
منتقدان و افکار عمومی این ســوال مطرح 
شــود که وزیر آموزش و پرورش تا چه حد 
به ارتقــای وضع آمــوزش در همه مدارس 
کوشاست و چرا باید وزیر این گونه به مقوله 

آموزش به چشم یک کالا نگاه کند؟
البته عملکرد وزارت آمــوزش و پرورش در 
تحقق عدالت آموزشی هم خالی از عملکرد 
نیست. در ســال های اخیر حذف کنکور و 
توجه بیشــتر به کتب درسی، ایجاد مدرسه 
تلویزیونی و استفاده از بهترین معلمان برای 
تدریس در این مدرسه، ارائه درس در شبکه 
شاد و شبکه آموزش سیما و توجه بیشتر به 
ارتقای وضع مــدارس دولتی )خصوصاً پس 
از توصیه های رهبر انقلاب در جلســه اخیر 
ایشان با مسئولان وزارت آموزش و پرورش( 
از جمله مواردی اســت که نشــان می دهد 
وزارت آموزش و پرورش نســبت به موضوع 

عدالت آموزشی چندان بی توجه نیست.
با این حــال فاصلــه بین مــدارس دولتی 
و مدارس غیردولتی زیاد اســت و ســطح 
آموزشــی و تربیتی مــدارس دولتی مانند 
مــدارس غیردولتــی ارتقا نیافته اســت. 
خصوصاً وقتی می شــنویم که صحرایی به 
نوعی موافق وضع بهتر مدارس غیردولتی و 
این فاصله با مدارس عادی دولتی بوده و آن 

را طبیعی می داند.
درست اســت که وزارت آموزش و پرورش 
در سال های اخیر اقدامات قابل توجهی در 
راســتای تحقق عدالت آموزشی انجام داده 
اســت؛ اظهارات برخی از مســئولان نظام 
آموزشــی و نزدیکی آنان به مؤسســات و 
صاحبان مدارس غیردولتی نشان می دهد 
قرار نیست فاصله زیاد مدارس غیردولتی با 

مدارس دولتی چندان کاهش یابد.
در آخریــن اظهارنظرهــا در ایــن زمینه 
صحرایی با انتشــار یادداشــتی در یکی از 
روزنامه های کثیرالانتشار، موضوع عدالت 
آموزشــی را مطرح کرده و عنــوان کرد اگر 
کســی به عملکرد وی نقــد وارد می کند، 
احتمالاً با نگاهی سیاســی ایــن انتقادات 
را مطرح کرده اســت زیرا دولت و اعضایش 
اهل شعار دادن نیســتند و وزارت آموزش و 
پرورش هــم برای تحقق عدالت آموزشــی 

اقدام کرده است.
یادداشت صحرایی بدین شرح است:

" موضــوع عدالــت، دال مرکــزی همــه 

فعالیت های دولت مردمی سیزدهم است و 
اساساً انقلاب ما برای عدالت به وقوع پیوسته 
و هر کاری که در مســیر عدالت باشد، عمل 
انقلابی تلقی می شــود. البته عمل عادلانه و 
فعالیت واقعی برای تحقق عدالت یک چیز 
است، شــعاردادن عدالت و عدالت آموزشی 

یک چیز دیگر.
عدالــت آموزشــی از ارکان برنامه ریزی در 
نظام تعلیم و تربیت اســت؛ سیاسی کردن 
این مفهوم، هم ظلم اســت به عدالت و هم 
ظلم اســت به ملت. ما در این دولت، شــعار 
عدالت ســر ندادیم، عمل عادلانــه انجام 
دادیم. در ایــن دولت ده هــا فعالیت وجود 
دارند و اجرا شــده که همه آنهــا حول این 
محور اساسی هســتند که برخی از آنها را بر 

می شماریم.
برنامه ریزی مــا برای جمــع آوری بیش از 
هزار مدرسه کانکســی که به لطف خدا در 
۲ ســال اول دولت به توفیقات قابل توجهی 
دســت پیدا کردیم. همین امسال فقط در 
استان سیســتان و بلوچستان بیش از ۱۰۰ 
مدرسه کانکســی بالای ۷ نفر را جمع آوری 
کردیم و مدرســه خوب و مناسب در اختیار 

دانش آموزان قرار گرفت.
اجــرای چندین طــرح که هــدف اصلی 
همه آنها عدالت اســت؛ مثل طرح شــهید 
محمودوند برای شناســایی افــرادی که از 
تحصیل بازمانده اند و ما برنامه های ویژه ای 

برای بازگرداندن بقیه آنها داریم.
برای اجرای طرح شــهید عجمیــان به یاد 
این شــهید مدافع امنیت، تا اول مهر بیش 
از ۱۰۰ هزار کلاس درس در مناطق محروم، 
شاداب ســازی و مناسب ســازی می شوند. 
هدف در تمام این طرح هــا مناطق محروم، 
مناطق روســتایی، مناطق عشایری و البته 
همه اینهــا مدارس عادی دولتی هســتند. 
برای اجرای طرح جدید شــهید سلیمانی 
که در آن بیــش از ۲ هزار فضای ورزشــی 
درون مدرســه ای هدف گذاری شده تا این 
لحظه بیــش از هزار و پانصــد فضای آن به 
دســت نیروهای جهادی و به کمک دولت 

خدوم و مردمی ســاخته شــده و در اختیار 
بچه ها قرار گرفته است.

در همین هفته دولت شــاید بیش از ۵۰۰ 
طرح، خود بنده در افتتاح شان توفیق داشتم 
و شرکت کردم. چمن مصنوعی در مدارس 
راه اندازی شــده و در حقیقت برای بچه ها 
ایجاد شــده که همه اینها بــا نقطه زنی در 
مناطق محروم و مناطق کم برخوردار انجام 

شده است.
در همین دولــت، ما ســعی کردیم مجوز 
مدارس غیردولتــی را ندهیم یا در مناطقی 
بدهیم که واقعاً خود ما هم نیاز داریم تراکم 

زیاد شود و آنجا مدرسه نیاز دارند.
طــرح شــهید همــت کــه در آن ارتقای 
توانمندی هــای معلمــان ابتدایــی نقطه 
هدف ما بــوده و بیش از ۱۰۰ هــزار معلم، 
توانایی هایشان بیشتر می شــود که این در 

راستای عدالت است.
ما در همین دولت قرارگاه عدالت آموزشی 
و نصیب برابر را تأســیس کردیــم. بیش از 
۲۵ هزار معلم جهادی بــه کارهای جهادی 
پرداختنــد. بیش از ۱۳ هــزار و ۵۰۰ گروه 
جهادی دانش آموزی تشکیل دادیم که این 
طرح ها به کمک آنها انجام شــد. اینها همه 
کارهایی است که در مســیر عدالت در این 
دولــت در همین مدت کوتاه اتفــاق افتاده 
اســت. در بحــث تقویت مــدارس دولتی 
بخشــنامه دادیم که تمام معلمان موظفند 
۱۲ ساعت از ساعات موظفی شان را در این 
مدارس تدریس کنند. ایــن برای معلمانی 
بــود کــه در تیزهوشــان، نمونه دولتــی، 
هیأت امنایــی و ســایر مــدارس تدریس 

می کردند.
در همین دولــت، ما ســعی کردیم مجوز 
مدارس غیردولتــی را ندهیم یا در مناطقی 
بدهیم که واقعاً خود ما هم نیاز داریم تراکم 
زیاد شود و آنجا مدرســه نیاز دارند. برخورد 
با کسی یا مؤسســه ای که از اصول و قوانین 
عدول کند در صــدر فعالیت های ما بود. اگر 
تاریخ را نگاه کنیم، بیش از هزار مدرسه که 
در چارچوب مورد نظر فعالیت نکرده بودند، 

تعلیق یا تعطیل شــدند یا مدیرشان عوض 
شد و نشــان دادیم که هیچ مســامحه ای با 
کســی نداریم. ما در مورد نظارت بر مدارس 
غیردولتی و حمایت ویژه از مدارس دولتی 
به ویژه مدارس دولتی عادی نشــان دادیم 
که با کســی تعارف نداریــم. همینطور از 
مدیرانمان خواســتیم که فرزندانشان را در 
مــدارس دولتی ثبت نام کننــد و اگر فرزند 
مدیــری در مــدارس غیردولتی بــود از او 
تقاضا کردیم که فرزندش را سال جدید، در 
مدرسه دولتی نام نویســی کند. اگر مدیری 
خودش مدرســه غیردولتی داشته باشد یا 
سهامدار آن باشــد او را به کارگیری نکردیم 

و بخشنامه تعارض منافع را صادر کردیم.
این نشــان می دهد که چقــدر این دولت 
در موضوع عدالت آموزشــی جدی اســت. 
این دولــت بود کــه مصوبه ضریــب تأثیر 
۴۰ درصد قطعی امتحانــات نهایی را به نفع 
بچه های مــدارس عادی دولتــی تصویب 
کرد و امروز ما خرســندیم کــه زمینه ورود 
آســان تر بچه هــای مناطق محــروم را به 
دانشــگاه های خوب کشــور فراهم کردیم. 
خیلــی زود خواهیــم دید که چقــدر این 
مصوبه در راهیابی بچه های مناطق محروم 
بــه دانشــگاه ها تأثیرگذار بوده اســت. در 
اجرای این مصوبه، موانع بســیاری از جانب 
مافیای کنکور داشــتیم، اما چون عدالت را 
اصل می دانستیم در این کار متمرکز شدیم 
و به فضل الهی اجرا کردیم که سال بعد ۵۰ 

درصد و سال بعد ۶۰ درصد می شود.
این همان آرمانی اســت که ۲ دهه است ما 
راهی بــرای دســتیابی به آن پیــدا نکرده 
بودیم و ایــن دولــت آن را اجرا کــرد. در 
راستای عدالت آموزشــی، کل هزینه های 
دانش آموزان تیزهــوش ۴ دهک اول که به 

مدارس سمپاد راه پیدا کنند، رایگان شد.
این هم از دســتاوردهای این دولت اســت. 
دولت ســیزدهم توجــه ویژه بــه مدارس 
عشایری و روســتامرکزی کرده است. بعد 
از مدت ها ســرانه های خوبی بــه آنها داده؛ 
حتی در مواردی بیشتر از دوبرابر. هر وسیله 

کمک آموزشی، تجهیزات آموزشی ورزشی 
و کمک ورزشــی که به دســت ما رســیده 
به دست بچه های محروم رسانده ایم، چون 

اولویت ما آنها بوده اند.
بیــش از ۳ میلیــون جلــد کتــاب برای 
دانش آمــوزان مناطق محروم فرســتادیم 
و بیــش از ۲۰ هزار کتابخانه کلاســیک در 
مناطق محروم تأســیس کردیم. اینها همه 
نشــان می دهند که این دولت در عمل، به 
دنبال تحقق عدالت آموزشی است. حتی در 
برنامه هفتم توسعه، دغدغه همه همکاران 
من و دولت این بــود که به نفــع بچه های 
مناطق محروم و کمتر برخــوردار احکامی 
بیاوریم.بعد از ۱۷ سال، دوره کاردانی را احیا 
کردیم و برای روســتاهای مرزی و عشایری 
و حتی طرح های ویژه ای برای استان هایی 
که از لحاظ عدالت آموزشی نیاز به مراقبت 
ویژه داشــتند طراحی کردیم کــه زیر نظر 
معاون اول محترم، طرح ویژه ای برای استان 
سیســتان و بلوچســتان در حال اجراست؛ 
بنابراین نســبت نــاروای تبعیــض به این 
دولت با این عملکرد هیچ خریداری نخواهد 

داشت.
رفع تبعیض آموزشی و دستیابی به عدالت، 
آرمانی اســت که مــا شــبانه روز در پی آن 
خواهیم کوشــید و اطمینان هم داریم که 

نتایج آن به نفع کل کشور خواهد بود.

وعده صحرایی و موضوع ارتقای 
کیفیت مدارس

»واقعیت این است که امروز فاصله مدارس 
ما با هم یک اندازه نیســت، بایــد کیفیت 
مــدارس دولتــی را آنچنان بــالا ببریم که 
خانواده هــا در همیــن ایام از ســال های 
زندگی فرزندانشــان دغدغه ای برای اینکه 
فرزندانمان را به کدام مدرســه بفرســتیم، 
نداشــته باشــند.«این وعده ای اســت که 
صحرایــی در جریــان بررســی صلاحیت 
خود به عنوان وزیر پیشــنهادی آموزش و 
پرورش عنوان کرد.وزارت آموزش و پرورش 
اقدامــات زیــادی را برای تحقــق عدالت 
آموزشی انجام داده اســت که در یادداشت 
صحرایی هم بــه صورت خلاصــه به ان ها 
اشــاره شــده؛ با این حال به نظر می رســد 
ارتقای وضع مــدارس دولتی نیازمند توجه 

بیشتر دولت و مجلس و صرف هزینه است.
تجهیــز هنرســتان ها و پایگاه های مهارت 
آموزی، جــذب و اســتخدام معلم خصوصاً 
در مناطقی کــه مدارس با کمبود شــدید 
معلم مواجه هســتند، رفع ترک تحصیلی و 
جامانده از تحصیل، تربیت بیشــتر نیروی 
نخبه در دانشگاه فرهنگیان و عوامل دیگری 
که به تحقق عدالت آموزشی کمک می کند 
نیازمند بودجــه و توجهی فراتــر از وزارت 
آموزش و پرورش اســت.اگر چه صحرایی 
در جریان بررسی صلاحیت خود وعده داد 
کیفیت مدارس دولتی را آنچنان بالا ببریم 
که خانواده ها دغدغه ای برای انتخاب محل 
تحصیل فرزندشان نداشته باشند؛ ولی باید 
منتظر ماند و دید تحقــق این وعده چگونه 

صورت می گیرد.

خریدار  جمعیت هلال احمــر تعداد کل 
خدمــات این جمعیــت را یــک میلیون و 
۳۴۷ هزار و ۹۲۰ خدمــت عنوان کرد که از 
این تعداد بیش از یــک میلیون و ۲۰۰ هزار 
خدمت درمانی ارائه شــده در عــراق بوده 

است.
 جمعیت هــلال احمر اطلاعیــه ای درباره 
خدمت رسانی به زائران به شرح ذیل صادر 

کرد.
۱. جمعیت هلال احمر در راســتای اهداف 
بشردوستانه خود و با اســتفاده از ظرفیت 
داوطلبانــه امدادگران، نجاتگــران و کادر 
درمانی در ایام اربعین حســینی در داخل 
ایران و در کشــور عراق، به زائران حسینی 
)ع( خدمت رسانی می کند. در این راستا، از 
۲۷ مرداد تا ۱۱ شــهریور، در مجموع یک 
میلیون و ۳۴۷ هزار و ۹۲۰ خدمات امدادی 
و درمانــی در داخل و خارج از کشــور، ارائه 

شده است.
۲. با توجه به پوشش امدادی مراسم اربعین 
حســینی )ع( در مرزهای ۹ گانه شــرقی و 
غربی داخل کشــور، از ۲۷ مرداد تا ساعت ۶ 
صبح امروز ۱۱ شهریور، ۷۴ هزار و ۸۰۱ نفر 
از زائران که به ســمت مرزهای غربی کشور 

و ورود به خــاک عراق در تردد بــوده اند، از 
خدمات امدادی و بشردوســتانه جمعیت 

هلال احمر بهره مند شده اند.
۳. طبــق گزارش هــای دریافتــی از مرکز 
کنتــرل و هماهنگــی عملیــات جمعیت 
هلال احمر، از روز ۲۷ مردادمــاه، ۱۸ هزار 
و ۴۶۷ نفر از زائــران در مرزهــای داخلی 
کشــور، خدمات درمان ســرپایی دریافت 
کرده و ۱۰۴۰ نفر نیز بــرای ادامه درمان به 
مراکز درمانی داخل کشــور، منتقل شدند. 
۲۱ هزار و ۸۰۷ نفر از زائران هم اسکان داده 
شــدند. همچنین انجام غربالگری سلامت 
در پایگاه های بین راهی به صورت رایگان و 
داوطلبانه، برای ۳۳ هزار و ۴۸۷ نفر از زائران 

انجام شده است.
۴. با فعالیــت مراکز درمانــی ثابت و موقت 
جمعیت هلال احمر در شــهرهای زیارتی 
عراق در ایــام اربعیــن حســینی -از ۲۷ 
مردادمــاه تــا ۱۱ شــهریور- کادر درمان 
داوطلب جمعیت هلال احمــر، ۵۵۲ هزار 
و ۲۱۷ ویزیت تخصصــی و عمومی، ۲۹۰۰ 
خدمــات پاراکلینیکی، ۱۹۶ هــزار و ۴۱۴ 
خدمات پرســتاری و ســرپایی، به زائران 
در شــهرهای نجف، کربلا، مســیر نجف تا 

کربلا، ســامرا و کاظمین ارائــه داده اند. در 
این مدت زمان، ۶۰۶ زائــر به مراکز درمانی 
و بیمارســتان های عراق منتقل شدند و در 
مجموع یــک میلیون و ۲۷۳ هــزار و ۱۱۹ 

خدمات برون مرزی، ارائه شد.
۵. در حــال حاضر با توجه بــه افزایش موج 
گرمــا در کشــور عــراق، آغاز مــوج دوم 
ســفرهای زائران به این کشور، انجام بیشتر 
ســفرها در شــب برای فرار از گرما، موکول 
کردن ســفرها به روزهای آخر که خطراتی 
همچون تراکم جمعیــت و تجمع انبوه را به 
همراه دارد و در نهایــت نگرانی هایی که در 
مورد افزایش تصادفــات و خطر تجمع انبوه 
در موج بازگشت زائران وجود دارد؛ رعایت 
نکات ایمنی زیر از ســوی زائــران ضروری 

است:
الف-با توجه به خستگی زائران در بازگشت 
از مراســم پیاده روی و ســفرهای شــبانه، 
احتمــال وقــوع تصادفــات رانندگی بالا 
می رود. بنابراین لازم اســت کــه زائران در 
مسیر بازگشــت در فواصل جاده استراحت 

کافی داشته باشند.
ب- با توجه به افزایش دمای هوا در عراق در 
روزهای آتی، به زائران توصیه می شــود که 

برای حفظ سلامت خود، حتماً نکات مربوط 
به پیشــگیری از گرمازدگی را رعایت کنند. 
لباس رنگ روشــن و نخی بپوشند. مایعات 
به میزان کافی بنوشــند و حتی الامکان در 
ســاعات خنک روز به پیــاده روی و زیارت 

بروند.
پ- زائــران برای پیشــگیری از مخاطرات 
مربوط به تجمعــات انبــوه، آموزش های 
مربوطه را در سایت khadem.ir فرابگیرند. 
مهمترین نکته در تجمعات انبوه این اســت 
که برای محافظت از خود، دست ها را جلوی 
قفسه ســینه نگهدارید تا فضای کافی بین 
شــما و نفر جلویی ایجاد شــود. به ســمت 
جایی بروید که از جمعیت کاسته می شود. 
از جیغ زدن خــودداری و تنفــس خود را 

کنترل کنید. تعادل خــود را حفظ کنید و 
اگر کسی در کنار شما به زمین افتاد، کمک 
کنید تا بلند شــود چراکه احتمــال به هم 

خوردن تعادل شما هم وجود دارد.
گفتنی اســت ۲۲ هــزار داوطلب جمعیت 
هلال احمر در داخل کشور و بیش از ۴۰۰۰ 
داوطلب کادر امداد و درمان هلال احمر در 
کشــور عراق، آماده ارائه خدمات امدادی و 
درمانی به زائران شــرکت کننده در مراسم 
اربعین حســینی ۱۴۰۲ هستند. همچنین 
۱۶۰۰ پزشک و پیراپزشــک داوطلب برای 
همکاری بــا هلال احمر و خدمت رســانی 
داوطلبانه بــه زائران در مســیر پیاده روی 
شهر نجف به کربلا، اعلام آمادگی کرده اند 

و در مسیر فعال هستند.

 اداره کل پزشــکی قانونی اســتان تهــران اعلام کرد: 
در چهارماه نخســت امســال ۱۹ مورد فوت ناشی از 
غرق شــدگی به مراکز پزشکی قانونی اســتان تهران 

ارجاع شده است که این رقم در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته)۱۴۰۱( پنج درصد کاهش یافته است.

به گزارش اداره کل پزشــکی قانونی استان تهران، در 

چهارماه نخست امسال ۱۹ نفر در اثر غرق شدگی جان 
خود را از دست داده اند که این تعداد در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل که تعداد فوت ناشی از غرق شدگی ۲۰ 

نفر اعلام شده بود، پنج درصد کاهش یافته است.
بر اســاس این گزارش از کل قربانیان غرق شدگی در 

چهارماه نخست امسال ۱۵ نفر مرد و ۴ نفر زن بودند.

غرق شدگی

مرگ ۱۹ نفر به دلیل غرق شدگی در چهارماهه امسال
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صمیمی و نجیب؛ اصالتی که با ژیلا اوج می گیرد
احسان رحیم زاده  ژیلا شــاهی که با فیلم »قصــر شیرین« و سریال 
»پوست شیر« نامش بر ســر زبان ها افتاد، این بار در سریال »عاشورا« 
در نقش »صفیه مدرس«، همسر شهید مهدی باکری موفق ظاهر شده 
اســت.  نقش ژیلا شاهی در نسخه ســینمایی با عنوان موقعیت مهدی 
کمرنگ بود و فقط در چند سکانس معدود او را می دیدیم. اما در سریال 
»عاشــورا« کارگردان فرصت پیدا کرده با حوصله و تامل بیشتر به زوایا 
و جزییات این شــخصیت بپردازد. بازی خوب و حسی او در همان چند 
ســکانس فیلم باعث شــد داوران نامش را در میان نامزدهای دریافت 
ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش  اول زن چهلمین جشنواره فیلم 

فجر قرار دهند.
در اولین قسمت سریال »عاشــورا« ماجرای خواســتگاری تا ازدواج 

»صفیه مدرس« )همسر شهید باکری( به تصویر کشیده می شود.
ژیلا شاهی با توجه به آن که زاده شهر اردبیل است، به زبان ترکی کاملا 
مسلط است و دیالوگ های ترکی اش را )همچون فیلم »قصر شیرین«( 
بی نقص بیان می کند. او با ارائه یک بازی حساب شــده خجالت و حجب 
و حیای یک دختر متدین و سنتی را در رفتار و گفتارش نشان می دهد. 
این روحیه هم برآمده از مناســبات اجتماعی دهه پنجاه و شصت و هم 

نشان دهنده اصالت خانوادگی این شخصیت است.
روایت »عاشــورا« درباره خانواده صفیه اطلاعات زیــادی نمی دهد. از 
لابلای چند دیالوگ می فهمیم که آنها خانواده ای سرشــناس هستند. 
ســکانس هایی که در آن چند زن خانــه دار محجبــه در حیاط خانه 
صمیمی صفیه مشغول ترشــی انداختن هستند، علاوه بر این که جنبه 

نوستالژیک دارد، نمایانگر سبک زندگی این خانواده است.
صفیه در مواجهه با مهدی باکری کم حرف و آرام اســت و هنگامی که با 
دوســتش حرف می زند، تبدیل به یک دختر خندان و بانشاط می شود. 
رابطه او با مهدی باکری هم ســکانس به ســکانس گرم تر می شود. در 
اولین سکانس آشنایی صفیه و مهدی به گونه ای کنار هم نشسته اند که 
نگاه شــان با هم برخورد نکند. انگار که یکی از دیوار سمت راست سوال 
می پرســد و دیگری جواب را در گوش دیوار سمت چپ زمزمه می کند. 
یخ رابطه این دو نفر به تدریج آب می شــود؛ تا جایی که صفیه از مهدی 

می پرسد: »چرا وقتی حرف می زنم اصلا نگاهم نمی کنین«؟
این بازیگر ۳۸ ســاله علاوه بر سکوت و ســکونی که در بازی اش دارد، 
شــمایل یک زن قانع و ساده زیســت را نمایان می کند. او همه شرایط 
دشــوار مهدی باکری را برای زندگی می پذیرد. باکــری هنگامی که از 
اموال حرف می زند، می گویــد: »من تقریبا هیچ چی نــدارم«. صفیه 
می داند همســر آینده اش آدمی نیســت که یک جا بند بشود. مردی 
است که زندگی اش را وقف کار کرده و نمی تواند زمان زیادی را در کنار 

خانواده سپری کند.
هادی حجازی فر و ژیلا شــاهی پیش تر به عنوان دو بازیگر در »پوست 
شــیر« با یکدیگر همکاری داشــته اند. این بار میزانســن های دقیق 
حجازی فر در مقام کارگردان به کمک بازی ژیلا شــاهی آمده است. به 
عنوان مثال هنگامی که او پس از مراســم عقد لبخندزنان از پله ها بالا 
می رود، صعودش بدل به یک اســتعاره بصری می شــود. صفیه پس از 

پیوند با مهدی باکری اوج می گیرد و از زندگی رومزه جدا می شود.
این بازیگر نشــان داد که هم توانایی ایفای نقش در یــک درام جنایی 
ملتهب )پوست شیر( را دارد و هم در یک سریال دفاع مقدسی می تواند 

نقش همسر شهید را خوب و باورپذیر بازی کند.

محمدرضا صابری خبر داد
سینماها از سه شنبه  تعطیل می شوند

محمدرضا صابری ســخنگوی انجمــن ســینماداران برنامه تعطیلی 
سینماها را اعلام کرد.محمدرضا صابری سخنگوی انجمن سینماداران 
درباره تعطیلی سینماها به مناسبت فرا رسیدن اربعین حسینی گفت: 
سینماهای سراسر کشور از ساعت ۱۸ روز سه شــنبه ۱۴ شهریور ماه 

تعطیل می شوند و روز چهارشنبه به طور کامل تعطیل هستند.
وی در پایان گفت: ســینماهای سراســر کشــور از روز پنجشنبه ۱۶ 

شهریور ماه بازگشایی می شوند.
 در حال حاضر فیلم های سینمایی »فسیل« به کارگردانی کریم امینی، 
»شهر هرت« ســاخته کریم امینی، »بی مادر« ســاخته سید مرتضی 
فاطمی، »آخرین تولد« ســاخته نوید محمودی، »نارگیل ۲« ساخته 

داوود اطیابی و … روی پرده سینماها هستند.

وی  »سوگ شفق« به مناسبت اربعین حسینی ر
ود صحنه می ر

 ویژه برنامه مناسبتی- مذهبی »سوگ شــفق« با همراهی ارکستر به 
مناسبت اربعین حسینی به مدت سه شــب در برج میلاد تهران برگزار 
می شــود.به گزارش روابط عمومی انجمن موســیقی ایران، »ســوگ 
شفق« روایت حماسه کربلا در پنج پرده اســت که در پرده اول؛ تقابل 
خیر و شــر، پرده دوم؛ صبح عاشورا، پرده ســوم؛ بازگشت جناب حُر، 
پرده چهارم؛ شــهادت حضرت عباس)ع( و پرده پنجم؛ شــهادت امام 
حسین )ع( را روایت می کند.»ســوگ شفق« با همراهی ارکستر بزرگ 
متشکل از نوازندگان به رهبری عرفان وکیلی، آهنگسازی میلاد آقایی، 
خوانندگی مجتبی عسگری، امیرحسین سمیعی، هادی فیض آبادی، 
سیدمحســن حســینی، ســتار روزبه و محمدرضا صفی و گروه کُر به 

رهبری سرژیک میرزائیان به روی صحنه خواهد رفت.

اجرای »ســوگ شــفق« به تهیه کنندگی انجمن موســیقی ایران و 
با مشــارکت برج میلاد به مناسبت اربعین حســینی به مدت سه شب 
)شــانزدهم، هفدهم و نوزدهم شهریورماه( از ســاعت ۱۹:۳۰ در برج 
میلاد تهران برگزار می شــود و عموم علاقه مندان می توانند برای رزرو 

بلیت به صورت رایگان به سامانه miladticket.com مراجعه کنند.

»تلویزیون« آماده نمایش شد
فیلم کوتاه »تلویزیون« به نویســندگی و کارگردانی مصطفی تشکری 
آماده نمایش شــد. فیلم کوتاه »تلویزیون« به تهیه کنندگی مشترک 
مصطفی تشکری و رضا کاظمی با نویســندگی و کارگردانی مصطفی 

تشکری پس از پایان مراحل فنی آماده نمایش شد.
»تلویزیون« داســتان دختر بچه ای ۹ ساله است که وابستگی زیادی به 
تلویزیون و کارتون »آن شــرلی« پیدا کرده است. پدر تلویزیون خانه را 
می فروشــد و دختر وارد چالش های جدیدی از زندگی می شود. مادر 
تصمیم می گیرد تــا به خاطر شــرایط روحی بد دختر، هرطور شــده 
تلویزیون را به خانه بازگرداند.بهار نوحیان، هیلدا کردبچه، ایرج تدین، 

سهیلا آقایی و بهروز خورسندیان بازیگران این فیلم کوتاه هستند.

دیدگاه

قاب

»آگاتا« مــارول تا پاییــز ۲۰۲۴ به تعویــق می افتد و 
استودیو قصد دارد تاریخ اکران »اکو«، »مردان ایکس 

۹۷« و »چه می شد اگر ...؟« را هم تغییر  دهد.
جدول زمانی دنیای ســینمایی مارول دوباره با تغییر 
روبه رو شد و اســتودیو مارول اعلام کرد تاریخ چندین 
نمایش خــود در دیزنی پــلاس را تغییر داده اســت. 
این تغییــرات همه ناشــی از تأثیر اعتصــاب انجمن 

نویسندگان و بازیگران است.
فیلم هایی که با تعویق اکران روبه رو شده اند عبارتند از:

فصل دوم »چه می شد اگر ...؟« اولین سریال انیمیشن 
MCU در مــاه دســامبر و در فصل تعطیــلات دیده 
می شود. این سریال قرار بود اوایل ۲۰۲۳ پخش شود، 

اما به دلایل نامشخصی به تعویق افتاد.
ســریال  مینــی  از  »اکو«-اســپین آفی 
تلویزیونی »هاکای« که محصول ۲۰۲۱ در 
سرویس اســتریمیگ دیزنی پلاس با بازی 
جرمی رنر بود، هم به تعویــق افتاد. نمایش 
»اکو« با بازی آلاکوا کاکــس در نقش اولین 
بومی آمریکایی و اولین ابرقهرمان ناشنوای 

مارول - از ۲۹ نوامبر به ژانویه ۲۰۲۴ منتقل شــد. قرار 
است همه قسمت های این سریال یک جا در دسترس 

قرار بگیرد.
نمایش »مــردان ایکس ۹۷« که بازســازی ســری 
انیمیشــن محبوب »مردان ایکــس« از دهه ۱۹۹۰ 

اســت، از پاییز ۲۰۲۳ به اوایل سال ۲۰۲۴ 
منتقل شد.در نهایت »آگاتا« که اسپین آف 
»وانداویژن« با بازی کاتریــن هان در نقش 
جادوگر آگاتا اســت، قرار است پاییز ۲۰۲۴، 
احتمالاً در فصل هالوویــن، برای اولین بار به 
نمایش درآید. فیلمبرداری این سریال قبل 

از اعتصاب بازیگران به پایان رسیده بود.
عنوان بعــدی دیزنی پــلاس مــارول همچنان فصل 
۲ »لوکی« اســت که قرار اســت ۶ اکتبر پخش شود و 
تام هیدلســتون دوباره در نقش خود به عنوان خدای 

شرارت بازمی گردد.
چندیــن برنامه در دســت ســاخت مــارول از جمله 

»دردویل: دوباره متولد شــد« و »مرد شگفت انگیز« 
که تولیدشــان قبل از اعتصاب ها به پایان نرسیده بود 
هم با تاخیر اکران روبه رو شــده اند. فیلمبرداری »قلب 
آهنین« که اسپین آفی از »پلنگ ســیاه: واکاندا برای 
همیشه« اســت هم گرچه تمام شــده، اما اعتصاب بر 

توانایی معرفی فیلم تأثیر گذاشته است.
تغییرات زمان بنــدی فیلم های مارول پــس از آن رخ 
می دهد که باب ایگر، مدیرعامل دیزنــی در ماه ژوئن 
گفت که شــمار فیلم های مارول در سال های ۲۰۲۱ و 
۲۰۲۲ به شــدت افزایش یافته و این شــرکت درصدد 
کند کردن خط تولید و اکران فیلم های جدید کمتری 

در سال است.

 مهران رجبی بازیگر سینما و تلویزیون گفت: مطمئن 
باشید که بسیاری از آدم های روی زمین لیاقت حضور 
در پیــاده روی اربعین را ندارند همچنان که بســیاری 

دارند و این مسیر یک روز روزی شان می شود.

مهران رجبی که امســال در پیاده روی اربعین شرکت 
کرده، در مســیر نجف به کربلا  اظهار داشــت: اربعین 
یکپارچه پیام است. شما ببینید افرادی که تمام سختی 
های این ســفر را تحمل می کنند در حالــی که هیچ 

جذابیت بــه ظاهر بصری در آن وجود نــدارد تنها یک 
عشــق عظیم و ارادت زیاد باعث می شود خود را چنین 

به سختی بیندازند.
وی افزود: در ظاهر این سفر گرمای هوا، گرد و خاک 

و خستگی و مشــقت زیاد اســت اما مردم به غیر از 
این ظواهر چیزی درون شــان می جوشد که تمام 
این ســختی ها را نه تنها آســان که لذت بخش هم 

می کند.

 دیزنی پلاس

چهره

زهرا منصوری  ابــوذر حیدری کارگردان 
فیلــم کوتــاه »مینی بوس« که در مســیر 
راهپیمایی اربعین برای زائــران به نمایش 
گذاشته می شود، به ارائه توضیحاتی درباره 

این فیلم پرداخت.
ابــوذر حیــدری کارگــردان فیلــم کوتاه 
»مینی بوس« از آثاری که به همت سازمان 
ســینمایی و در قالب سینماسیار در مسیر 
راه پیمایی اربعین برای زائــران به نمایش 
گذاشــته می شــود، درباره این اثر توضیح 
داد: در ســال ۹۶ آقای مجیــد مجیدی در 
قالب یک دورهمی، گروهی از فیلمســازان 
فیلم اولی در حــوزه فیلم کوتــاه را دورهم 
جمع کردند تا با موضوع اربعین، تعدادی اثر 

بین المللی تولید کنند.
وی ادامه داد: در این دورهمی ها اســتادانی 
ماننــد حجت الاســلام زائــری و حبیب 
احمدزاده هم حضور داشتند و با حضور خود 
آقای مجیدی گفتگوهایی شکل می گرفت. 
در نهایت بعد از چند جلســه هفتگی قرار بر 
این شــد که برخی از ما برای ســاخت فیلم 

کوتاه طرح هایی را آماده کنیم. 
در نهایــت هم طرح مــن و یکــی دیگر از 
دوســتان تصویب شــد. قرار بــود نزدیک 
به ۳۰ کار ســاخته شــود اما طرح ها به حد 
نصاب کیفی لازم نرســید. شــخص آقای 
مجیدی طرح مــن را خیلی پســندیدند و 
به همین دلیل روی آن زمان گذاشــتیم و 

فیلمنامه اش را آماده کردیم.

عراق را در ایران ساختیم
این فیلمساز ادامه داد: قرار این بود که فیلم 
را در عراق بســازیم اما از آنجایــی که بنیاد 
فارابی بودجه آن چنانی برای ســاخت فیلم 
کوتاه در خارج از کشور نداشت، کل پروسه 
ساخت را در خرمشــهر و آبادان با بازسازی 

فضای عراق، طراحی و اجرا کردیم. 
فیلــم را در گرمــا اردیبهشــت و خــرداد 
تصویربــرداری کردیم و بــه همین دلیل 
شــرایط خیلی ســختی در جنوب کشور 
داشــتیم. از طــرف دیگر محــدوده ای که 
در اختیار داشــتیم، رود فرات را بازســازی 
کردیم. تنها لوکیشــنی هم که پیدا کردیم 

حوالی بهمنشیر بود. از نظر لوکیشن بسیار 
فضای محــدودی داشــتیم و از نظر بصری 
آلودگی های بسیاری وجود داشت که به ما 
اجازه نمی داد دوربیــن را در هر جهتی قرار 

بدهیم.
حیــدری دربــاره فرآینــد شبیه ســازی 
لوکیشــن های ایران به فضای کشور عراق 
هم گفت: ما تصاویری در اختیار داشــتیم 
و فیلمبردار این کار هم پیش تر در مســیر 
واقعی این لوکیشن در عراق، مستند ساخته 
بود. به همین دلیل هم تصاویر هلی شات از 
آن منطقه در اختیار داشــتیم و هم تصاویر 
مربوط به مــردم حاضر در این مســیر را در 

مستندها دیده بودیم.
این کارگردان افــزود: این فیلــم کوتاه در 
جشنواره ای در کشــور عراق پذیرفته شد 
که موضوع آن هــم مرتبط بــا اربعین بود. 
من امکان حضور نداشــتم اما بازخوردهای 
بسیار خوبی شــاهد بودیم. حتی دوستان 
عراقی هم این کار را دوســت داشتند. غیر 
از ایــن حضورها هــم فیلمم در شــرایط و 
موقعیت هــای متعــددی در این ســال ها 
نمایش داشته و امســال هم به تازگی مطلع 

شــدم که همین فیلم در موکب های طول 
مسیر راه پیمایی در حال اکران است.

کارگردان »مینی بوس« درباره اســتفاده 
از زبان عربــی در فیلم و ترکیــب بازیگران 
گفــت: یکــی از دلایلی که می خواســتیم 
فیلم را در عــراق تولید کنیم، اســتفاده از 
لهجه واقعی همان مناطق بود. وقتی میسر 
نشد، برخی دوستان پیشــنهاد دادند که از 
بازیگران عراقی ســاکن جنوب اســتفاده 
کنیم که زبان شان عربی بود. فیلم هم فیلم 
شــلوغی بود و بعد از انتخاب بازیگر، مسأله 
لهجه کاراکترها برای مان مســأله بود. یکی 
از دوســتان بازیگر متخصص لهجه در فیلم 
بود و کمک کرد نزدیک ترین لهجه را داشته 
باشــیم تا اگر عرب زبانی فیلم را دید، فضای 

آن را باور کند.
وی تأکید کرد: تلاش مــا از ابتدا این بود که 
بین المللی کار کنیم. مخاطب فارسی زبان 
و انگلیســی زبان کــه طبیعتــاً فیلــم را با 
زیرنویــس می بیننــد اما می خواســتیم 
مخاطبان عرب زبان هــم از دایره مخاطبان 
فیلم خارج نشــوند. اگر در این زمینه دقت 
نمی کردیم، بخش عمده ای از مخاطبان مان 

که اهالی خود عراق را هم شــامل می شدند 
از دســت می دادیم. اگر این نگاه را نداشتیم 
هم می توانســتیم فیلم را دوبله کنیم و هم 
می توانســتیم از بازیگــران فارســی زبان 
اســتفاده کنیم، اما نگاه مان عرضه جهانی 

بود.
فیلم کوتــاه  ســوژه  دربــاره  حیــدری 
»مینی بوس« هــم توضیــح داد: در حوزه 
اربعین کارهای نمایشــی کمی تا به امروز 
تولید شده است و مشــخص در حوزه فیلم 
کوتاه تولیدات در این حوزه بسیار کمتر بوده 
است. یکی از معدود کارهایی که من دیده ام 
»کوه سفید« است که فکر می کنم در همین 
بسته اکران سیار در موکب ها آن هم وجود 
داشــته باشــد. از آنجایی که در این زمینه 
تولیداتی نداشــته ایم، همین تعداد محدود 
آثار مدام تکرار می شــود. چند اثر محدود 
هستند که در این ســال ها به مناسبت های 
مختلف عرضه شــده اند. با همتی که آقای 
آذرپنــدار در انجمــن ســینمای جوانان 
داشته اند، این بســته فیلم کوتاه با موضوع 
اربعین از ســال گذشــته به صورت خیلی 

خوبی پخش شده است.

روایتی واقعی از دوره ممنوعیت 
زیارت اربعین

ایــن کارگــردان دربــاره طراحــی ایده 
»مینی بــوس« هــم توضیــح داد: در آن 
جلســات آقای مجیــدی مــن ایده های 
مختلفی به ذهنم رســید اما تلاشم این بود 
که به ایده تازه ای برسم. در نهایت براساس 
یک خاطره جمعی در میــان مردم عراق، به 
این داستان رسیدم. به نوعی حتی می توان 
گفت این اتفاق در دهــه ۶۰ در واقعیت رخ 
داده اســت. در دوره ای که ســفر به کربلا 
ممنوع بــوده، ایــن اتفاق واقعــاً برای یک 

مینی بوس رخ داده است.
وی افزود: قصه فیلم دربــاره آدم های یک 
روستا است که با شــیخ قبیله به این نتیجه 
می رســند که در ایام منع زیارات اربعین در 
حکومت صدام، به پیاده روی اربعین بروند. 
آن زمــان هر کس بــرای این پیــاده روی 
می رفت یا زندانی می شــد یــا حکم اعدام 
می گرفــت. هر کس بــا ترفنــدی تلاش 
می کــرده در ایــن راه پیمایی مشــارکت 
داشته باشد. مسیر »طریق العلما« به دلیل 
نخلستان های اطراف فضای مناسبی برای 
حرکت های پنهانی داشــته و برخی شبانه 
به آنجا می رفتند و پنهان می شــدند. شیخ 
آن روســتا تصمیم می گیرد همه علاقه مند 
روستا را با مینی بوســی همراه کند و هر گاه 
به آن هــا ایراد گرفتنــد بگویند مینی بوس 
خراب اســت و داریم آن را هل می دهیم! در 
عین اینکه پیاده روی اربعیــن را هم انجام 

می دهند.
حیدری با اشــاره به تحقیقات خود درباره 
بازه زمانی روایت این فیلم کوتاه گفت: در آن 
مقطع سخت گیری ها واقعاً زیاد بود و حتی 
خانواده هایی بودند که در مسیر راه پیمایی 
اربعین به تیربار بسته می شدند و به شهادت 
می رسیدند. صدام دستور داده بود هر کس 
در این مســیر پیاده روی می کنــد، یا باید 
کشته شود یا دستگیر. خیلی از زائران شبانه 
راهی این مسیر می شــدند اما موارد زیادی 
بوده که بــه مقصد نمی رســیدند و قربانی 
می شدند. آنقدر هم مصداق این اتفاق زیاد 

بوده که نیاز به پژوهش آن چنانی هم ندارد.

ول به تعویق افتاد کاهش برنامه های دیزنی پلاس؛ چند سریال دیگر مار

وزی مان می شود وی اربعین ر مهران رجبی: لایق باشیم پیاده ر

»برای تو« شنیدنی شد

این موسیقی جدی است

علیرضا ســعیدی  یکــی ازخوانندگان 
جوان کشــورمان که طی روزهــای اخیر 
قطعه »برای تو« را منتشــر کرده، فعالیت 
در موســیقی جدی با هدف تغییــر ذائقه 
شنوندگان را یکی از مهم ترین اولویت های 

خود برای حضور در این حوزه می داند.
امین اخواص کــه به تازگی با انتشــار تک 
آهنگ »برای تو« به آهنگسازی امیر بهزاد 
فعالیت خــود را در حــوزه خوانندگی آغاز 
کرده است، در گفتگو با خبرنگار مهر درباره 
این اثر توضیح داد: تک آهنگ »برای تو« به 
نوعی اولین اثر رســمی من در فرآیند تولید 
و عرضه محصولات موســیقایی کشورمان 
به حســاب می آید که به تازگی با دریافت 

مجوز از دفتر موسیقی پیش روی مخاطبان 
قرار گرفته اســت. در این قطعه که براساس 
شــعری از مرحوم هوشــنگ ابتهاج تولید 
شده اســت، امیر بهزاد به عنوان آهنگساز و 
نوازنده پیانو، بردیا کیــارس و علی جعفری 
پویان ارکستر زهی و رضا اسدپور به عنوان 
مهندس صدا گروه اجرایی را تشــکیل می 

دهند.
وی که از سال ۱۳۹۱ به صورت جدی به کار 
خوانندگی می پردازد، درباره دیگر جزئیات 
این اثر موســیقایی و ســایر فعالیت هایش 
در عرصه موســیقی گفت: این تک آهنگ از 
جمله آثاری بود که من از مدت ها پیش آن 
را برای انتشــار آماده کرده بودم اما به خاطر 

شرایط دست نگه داشــتم تا بتوانم آن را در 
فرصت مناسب تری منتشر کنم چراکه این 
تک آهنگ به نوعی اولین اثر رسمی من در 
مارکتینگ موسیقی به حســاب می آید و 
تمایل داشــتم به بهترین و موثرترین شکل 

ممکن در اختیار مخاطبان گذاشته شود.
این خواننده موســیقی ایرانی که طی سال 
های گذشــته نزد هنرمندانــی چون علی 
اصغر شــاهزیدی، پوریا اخــواص و مهدی 
امامی دوره های مختلف صداسازی، ردیف 
خوانی و دوره هــای عالــی آواز را گذرانده 
اســت، ادامه داد: بنده پیش از انتشــار این 
قطعه موسیقایی به صورت مستمر در کانون 
موسیقی دانشــگاه علامه به عنوان دانشجو 
همراه با برخی از دوســتانم از جمله حسام 
آرین فعالیــت هایی در عرصه موســیقی 
داشــتم و امروز بسیار خوشــحالم که بعد 
از مــدت ها تــلاش و پیگیــری می توانم با 
همراهی دوستان عزیزی چون امیر بهزاد به 
صورت جدی تر در عرصه موسیقی فعالیت 

کنم.
اخواص درباره محتــوای تک آهنگ »برای 
تو« هم بیــان کرد: تک آهنــگ »برای تو« 
از جملــه آثار زنــده یاد هوشــنگ ابتهاج 

اســت که بعید می دانم تا به امروز روی این 
شعر، موســیقی تولید شده باشــد. این اثر 
در برگیرنده فضایی عاشــقانه، احساســی 
و دراماتیک اســت و بســیار مایــل بودم 
برای اجرای ایــن قطعه این شــعر مرحوم 
ابتهاج را انتخاب کنم چــون تا به حال مورد 
اســتفاده قــرار نگرفته بود. فضایــی که به 
لحاظ موســیقایی با همفکــری امیر بهزاد 
به عنوان یک آهنگســاز حرفه ای چندین 
بار تغییر کرد و مبتنی بر فضای موســیقی 
کلاســیک ایران با تنظیم ارکسترال غربی 
که امیر بهزاد در آن استاد است، پیش روی 

مخاطبان قرار گرفت.
وی افزود: تمام تلاشــم را انجــام دادم تا به 
واســطه اینکه این کار اولین کار رسمی من 
در عرصه خوانندگی است، فضایی را فراهم 
کنم کــه کار بدون کمتریــن عیب و نقصی 
متناســب با نام بزرگ هوشــنگ ابتهاج و 
حضور یک تیم حرفه ای در کنارم منتشــر 
شــود. کما اینکه حضــور هنرمندان درجه 
یکی چون امیر بهزاد به عنوان آهنگســاز، 
بردیا کیارس و علی جعفری پویان به عنوان 
نوازندگان ارکســتر زهی شرایطی را فراهم 
ســاخت که هم کار با کیفیت مطلوب تری 

تولید شــود و هم من افتخار همکاری و هم 
جواری در کنار چنین هنرمندانی را داشته 

باشم.
این خواننده موســیقی ایرانــی در بخش 
پایانی صحبت های خود با اشــاره به دیگر 
فعالیت های خــود در عرصه موســیقی و 
برگزاری کنســرت اظهار کــرد: قصد دارم 
از این پس در فاصله هــای زمانی معین و با 
برنامه ریزی، تک آهنگ هایی را با همکاری 
امیر بهزاد و ســایر هنرمندان منتشر کنم. 
در این زمینه ایده هــا و طرح های متفاوتی 
دارم که فعلا تا زمان قطعی شدن نمی توانم 
درباره آنها اطلاع رســانی کنــم. در زمینه 
برگزاری کنســرت هم تلاشم بر این است تا 
به محض آماده شــدن چند تک آهنگ که 
بتوانــد در برگیرنده قطعات یک کنســرت 
باشــد، فعالیت های انجام دهــم اما اهالی 
موســیقی می دانند حضور یک خواننده در 
حوزه برگزاری کنســرت هــا آن هم بدون 
پشتوانه و شرایط موجود کار بسیار سختی 
اســت. مســیری که برای من و آن دسته از 
خوانندگانــی که دغدغه موســیقی جدی 
دارند، مسیر پرچالشی است که امیدوارم در 

این راه موفق شوم.
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ایمان گودرزی  مدیر ســابق اســتقلال 
گفت:عملکرد مدیــران بعد از من خیلی هم 

عالی است.
 اختلاف میان علی خطیــر و جواد نکونام به 
نقطه ای رســیده که هر لحظه احتمال دارد 
مدیرعامل باشگاه استقلال از سمتش کنار 
گذاشــته شــود و فرد دیگری به جای او در 
این مســند قرار بگیرد. طبق معمول وقتی 
صحبت از تغییــرات در مدیریت باشــگاه 
استقلال می شــود نام چند گزینه به گوش 
می رســد که یکی از آنها علــی فتح الله زاده 
اســت که تجربه تلخی از آخرین حضورش 
در این باشگاه در خاطر هواداران این باشگاه 
به یادگار مانده اســت. در کنار فتح الله زاده 
نام احمــد ســعادتمند و حتــی مصطفی 
آجورلو نیز به گوش می رســد امــا به واقع 
روشن نیســت که تصمیم گیران در وزارت 
ورزش چه زمان قصد تغییرات در این حوزه 
را داشته باشــند. بدون شــک باید تا زمان 
معرفی نام وزیر ورزش تحمــل کرد تا آرام 
آرام تکلیف باشگاه اســتقلال نیز مشخص 
شــود. با این حــال گفت وگو بــا علی فتح 
الله زاده تــا حدی می تواند دربــاره احتمال 

برخی تغییرات اطلاعات تازه ای به ما بدهد.

 چند روزی اســت که بحث تغییرات 
در مدیریت باشــگاه استقلال داغ شده 
است. اختلاف خطیر با نکونام و از سویی 
نارضایتی هواداران باشــگاه استقلال از 
وضعیت موجود، دوباره احتمال تغییرات 
را افزایش داده اســت. در این میان نام 

شما هم دوباره مطرح شده است.
ببینید اینکه نام من مطرح شــود یا نشود، 
اهمیتی نــدارد. مهم این اســت فردی که 
مدیرعامل باشگاه استقلال می شود بتواند 
کار کند. من زمانی که مدیرعامل بودم بارها 
به مسئولان و بالادســتی ها گفتم برکنارم 
کنید چــون از عهده پرداخــت بدهی های 
ســنگین برنمی آیم. اســناد مصاحبه های 
من موجود است. آن زمان التماس کردم من 
را برکنار کنید اما نکردند تــا اینکه اتفاقات 
برنامه فوتبال برتر پیش آمــد و بعد از چند 
روز من از سمتم استعفا دادم. ببینید فردی 

که مدیرعامل باشگاه استقلال می شود باید 
بتوانــد کاری انجام دهد. مــن صادقانه آن 
روزها گفتم نمی شود با ۹۰۰ میلیارد بدهی 

کاری از پیش برد.

 استقلال 9۰۰ میلیارد بدهی دارد؟!
بله، همان زمــان هم گفتم ایــن تیم ۹۰۰ 
میلیــارد بدهی دارد که برخــی فکر کردند 
من دارم شــوخی می کنم. الان این بدهی 
بیشتر هم شده و می بینید که کاری از دست 
مدیریت این باشگاه ساخته نیست. کریمی 
به دلیل ناتوانــی در پرداخت بدهی ها رفت. 
خطیر هم می رود و اگر کمکی نشــود، این 

داستان ادامه خواهد یافت.

 اما علی خطیر خیلی تلاش می کرد 
باشــگاه استقلال  روزی مدیرعامل 

شود.
عملکرد اشخاص مشخص است. من چیزی 
درباره او نگویم خیلی بهتر اســت. هواداران 
اســتقلال خودشــان می تواننــد قضاوت 
کنند. همه دارند می بینند که چه شرایطی 
درباشگاه حاکم اســت. از قول من بنویسید 

عملکرد مدیران اســتقلال بعد از برکناری 
من بسیار عالی بوده!

 خودتان هم مورد قضاوت هواداران 
استقلال قرار گرفتید و آن زمان که از 
برنامه فوتبال برتر خارج شدید هجمه 

زیادی علیه شما شکل گرفت.
من خــودم را همیشــه خادم این باشــگاه 
می دانم. قصد دفاع ندارم اما یک نکته را باید 
اینجا بگویم. آن شــب دربرنامه فوتبال برتر 
بدون اینکه به من دربــاره حضور قربانزاده 
اطلاعی داده شود، ایشان را به مناظره با من 
کشــاندند. هیچ اطلاعی به من داده نشده 
بود. این شخص هم آمد هرچه خواست علیه 
من گفت. هرادعایی خواســت، کرد و الان 
می بینید که سرنوشــت او چه شــده است. 
من از قربانزاده به خاطر تهمت هایی که زده 
شکایت خواهم کرد. بحث ۵ میلیارد را وسط 
کشید درحالی که این موضوع صحت ندارد. 
حتی اگر هم صحت داشــته باشد سؤال من 
این است که چرا درباره آورده من به باشگاه 
استقلال چیزی گفته نشد؟ چرا خواستند با 
یک برنامه از پیش طراحی شده فقط من را 

تخریب کنند؟

 کدام آورده؟
همان کمپ که الان ۲ هــزار میلیارد برای 
باشگاه استقلال ســرمایه است. چرا درباره 
این آورده چیزی گفته نشــده اســت؟ چرا 
با شــخصیت افرادی که برای این باشــگاه 
زحمت کشــیدند این طور بازی می شــود. 
واقعاً باید شــرم کننــد از ایــن رفتارهای 

ناجوانمردانه.

 دربــاره ماجرای بازگشــت تان به 
باشگاه استقلال شایعاتی مطرح شده 
اســت. برخی همچنان اعتقاد دارند 
که شما به دلیل مسائلی که درآخرین 
دوره مدیریت تان به وجود آمده دیگر 
نباید به این باشــگاه بازگردید. برخی 
هم اعتقاد دارند شاید همچنان گزینه 

مطلوبی باشید.
من هرانتقادی را می پذیرم. چه آن هایی که 
علیه من شده اند و چه آن هایی که همچنان 
لطف دارند و از مــن حمایت می کنند. باکی 
از گفتن حقایق ندارم. اینجا هم می خواهم 

با شما روراست صحبت کنم. درحال رفتن 
به کربلا هستم و دوســت ندارم حرفی بجز 
راســتی بزنم. حقیقت این اســت که دیگر 
انگیزه ای برای بازگشــت به استقلال ندارم. 
شایعه سازی های اخیرهم که گفته می شود 
من قصد دارم به اســتقلال برگــردم همه 
برای تخریب من اســت. اســم من را وسط 
انداخته اند تا به اهداف خودشان برسند. نه، 
عزیزان من قصدی برای بازگشــت ندارم و 

تلاشی هم برای بازگشت نخواهم کرد.

 با آقای هاشمی هم درباره بازگشت 
به استقلال صحبتی نکردید.

هیچ صحبتی با ایشان نداشتم. حتی اگر یک 
جلسه ای هم بود به شــما می گفتم. کمک 
بخواهند به عنوان کســی که سال ها اینجا 
بوده و زیر و بم این باشــگاه را می شناسد و از 
مشکلات آگاه است، درخدمتم اما بازگشت 
هرگز. جایی برای بازگشــت نیســت. اصلًا 
نمی شود برای این باشگاه کار بزرگی انجام 

داد چون کوهی از بدهی است.

  شــاید اگر بدهی اســتراماچونی 
سروقت پرداخت می شــد با چنین 

سرنوشتی مواجه نمی شدید.
قبول دارم که بدهی اســتراماچونی را زمانی 
پرداخت کردند که من از باشــگاه رفتم و به 
نوعی خواســتند پرداخت این بدهی را جزو 
فتوحات دیگران قرار دهند اما مسأله باشگاه 
استقلال برای حضور درلیگ قهرمانان آسیا 
فقط پرداخــت بدهی اســتراماچونی نبود. 
بحث مالکیت بــود که به هیــچ وجه درآن 
مقطع درست نمی شد و ما قطعاً از آسیا حذف 
می شــدیم. البته اگر به من کمک می شــد 
و بدهی اســتراماچونی را می دادم کار به آن 
نقطه نمی رســید که هجمه علیه من درست 
شود اما عده ای دوست داشــتند این هجمه 
ایجاد شــود و با شــخصیت من بازی شود. 
پول ندادند تا من را تخریب کنند. به هرحال 
این مســائل تمام شــده و رفته و الان بیرون 
نشستیم و نظاره گر مدیریت آقایان هستیم. 
امیدوارم لااقــل کاری کنند که اســتقلال 

فصل بعد در لیگ قهرمانان آسیا حضور یابد.

شجاع خلیل زاده به تیم ملی دعوت شد
شــجاع خلیل زاده مدافع تیم تراکتور به اردوی تیم ملی فوتبال دعوت 
شد. بر اساس نظر کادر فنی تیم ملی فوتبال، شجاع خلیل زاده با دعوت 

به اردوی تیم ملی، از فردا به جمع سایر ملی پوشان اضافه خواهد شد.
با اضافه شدن خلیل زاده تعداد ملی پوشــان دعوت شده به اردوی تیم 

ملی در این مرحله به ۲۵ نفر رسید.
تراکتور در بازی معوقه شنبه شــب مقابل استقلال خوزستان به برتری 

یک بر صفر رسید.

هافبک سابق پرسپولیس از راز یک دلالی پرده 
برداشت؛ چرا ربیع خواه به ذوب آهن نرفت؟

هافبک ســابق تیم فوتبال پرســپولیس از راز یک دلالــی در فوتبال 
کشورمان پرده برداشت.محســن ربیع خواه بازیکن سابق تیم فوتبال 
پرسپولیس که دوران بســیار خوبی را با این تیم پشــت سر گذاشت، 
چند ماه پیش و در سن ۳۴ ســالگی از دنیای فوتبال خداحافظی کرد. 
او در خصوص دلالی  در فوتبال کشــورمان به گفت وگو نشست و از یک 

ماجرای جنجالی پرده برداشت.
ربیع خواه در توضیح این اتفاق، گفت: پس از اینکه از پرســپولیس جدا 
شدم، قرار شد به تیم ذوب آهن بروم. حالا شــما بروید بگردید و ببینید 
ســرمربی وقت ذوب آهن در آن زمان چه کســی بود. همه چیز در آن 
زمان تمام شــده بود و ســرمربی وقت هم به خودم زنگ زد و پیام داد و 

گفت تو را می خواهیم و به اینجا بیا.
وی افزود: در آن زمان کربکندی که عضو هیئت مدیره باشگاه ذوب آهن 
بود به من زنگ زد و گفت ما راجع به تو تحقیق کردیم و تو را می خواهیم. 
بعد از این موضــوع مربی فهمید که کربکندی به مــن زنگ زده و گفت 
چرا او به تو زنــگ زده و نباید زنگ بزند. من هــم گفتم کربکندی عضو 
هیئت مدیره اســت زنگ زدن او موضوعی عادی اســت. همانطور که 

می دانید کربکندی یک از سالم ترین افراد فوتبالی کشورمان است.
هافبک پیشین تیم فوتبال پرسپولیس عنوان کرد: از طرفی هم یک نفر 
زنگ زد و گفت من از طرف مربی ذوب  آهن تماس گرفته ام. همان شب 
چمدانم را بســته بودم و آماده بودم که راهی اصفهان شوم اما آن فرد به 
من گفت که چک ها را چــه زمانی می دهی؟ من گفتــم کدام چک؟ او 
گفت اگر می خواهی به اینجا بیایی باید ۴ عدد چک بدهی چرا که اینجا 
نفرات زیاد هســتند. من هم گفتم مگر دارید بازیکن ناشناخته و جوان 
می خرید و قرار است من را از پرسپولیس به آنجا ببرید. گفتم شما دارید 

دلالی می کنید.
ربیع خواه ادامه داد: بعد از این موضوع به آنجا نرفتم. باشــگاه ذوب آهن 
من را می خواست اما سرمربی به باشــگاه رفته بود و اعلام کرده بود که 
من این بازیکن را نمی خواهم. من این ماجرا را یکی دو جا گفته بودم اما 
اتفاقی نمی افتد چرا که همه به هم وصل هســتند. متاسفانه مدرکی در 

این خصوص وجود ندارد.

آگهی مناقصه عمومی شماره 1402/13/ن 

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان اصفهان 

اداره کل راه وشهرسازی استان اصفهان  در نظر دارد خدمات زير را از طريق مناقصه عمومي واگذار نمايد ، بدينوسيله از شركتهاي داراي صلاحيت و شرايط مندرج 
http://setadiran.ir الکترونيکی دولت به نشانی  در اسناد مناقصه دعوت مي گردد برای دريافت اسناد  مناقصه تا روز شنبه مورخ 1402/06/18به سامانه تدارکات 

مراجعه نمايند. 

مبلغ ضمانتنامه شرکت در مبلغ برآورد ) ریال (موضوع پروژهشماره مناقصهردیف
صلاحيت و شرایط شرکت کنندگانمناقصه )ریال(

خرید خدمات حفاظت از اراضی1402/13/ن1
128،751،608،1176،438،000،000 در سطح استان اصفهان

مجوز فعاليت در امور خدمات حفاظتی 
و مراقبتی از پليس پيشگيری ناجا )دارای اعتبار( 

و سایر شرایط مندرج در اسناد مناقصه
مهلت تحويل پاکت های پيشنهاد تا پايان وقت اداری روز سه شنبه مورخ  28/ 1402/06

گشايش پاکت ها ، ساعت 9 روز چهارشنبه مورخ  1402/06/29
نشانی:  اصفهان   ـ خيابان سعادت آباد تلفن:  6681068 3– 031

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/06/12 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/06/13

 نوبت دوم

وزارت را ه و شهرسازی
شناسه آگهی: 1561407اد   اره کل راه و شهرسازی استان اصفهان

آگهی رای هيات قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:1550509
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید 
گردیده لذا بدین وســیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی می  گردد در صورتی  که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به  این اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض ســند مالکیت 
طبق مقررات صادر خواهد شــد صدور سند مالکیت مانع مراجع 

متضرر به دادگاه نیست صادره سنندج
۱- ششــدانگ یک قطعه باغ بنام محمد باقر زمانی دادانه فرزند 
توفیق صادره ســنندج تحت پلاک ۴۸۳ فرعی از ۴۹ اصلی بخش 
۱۰ منطقه ۲ سنندج  به مساحت ششدانگ ۲۵۸۷/۰۷ متر مربع 
جزء نســق  زارعانه به شماره  ۱۵۶۴۷ مورخه  ۱۳۴۵/۲/۱۰بنام 

توفیق زمانی دادانه به آدرس سنندج روستای دادانه 
م الف ۱۸۲۱

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۶/۱۳

احمديان رئيس ثبت اسناد منطقه 2 سنندج

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 

تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی 1547498

برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۱۸۳۸ مــورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۴ 
پرونده کلاســه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰۵۲۴ هیــات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملــک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی مالکیت آقای مجید شــهیدی صادقی به شناسنامه شماره ۱۳۲۱ کد 
ملــی ۰۰۳۹۲۱۲۷۰۱ صادره از تهران فرزند محمد علی در ششــدانگ یک 
قطعه زمین کشاورزی با کاربری زراعی – باغی از قطعه ۱۵ تفکیکی پلاک ۲۲۶ 
فرعی از ۳۰ اصلی به مســاحت ۳۴۹۷/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۳۰ اصلی 
واقــع در قزوین بخش ۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین انتقالی از ســند 
رسمی مشاعی به شماره ۱۹۳۶۵ مورخ ۱۳۹۸/۷/۳۰ دفترخانه اسناد رسمی 
۱۲۴ قزوین از سید حسن آصفی و سند شماره ۳۹۰۷ مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۲۳ 
دفترخانه اســناد رسمی ۱۲۴ قزوین از عبداله حیدری و سند شماره ۳۹۰۸ 
مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۲۳ دفترخانه اسناد رسمی ۱۲۴ قزوین از موقوفه متصرفی 
میرزا احمد عمو پزشکیان تایید و  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
 مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳

فرح معينی – رئيس ثبت اسناد و املاک  

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 

تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی 1549660

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۱۸۵۰مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۴ 
پرونــده کلاســه ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰۰۹۵ هیــات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتی حوزه ثبــت ملک منطقــه دو قزوین 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضــی مالکیت آقای محمد جواد انصاری 
بــه شناســنامه شــماره ۴۳۱۱۲۸۸۲۵۵ کد ملــی ۴۳۱۱۲۸۸۲۵۵ 
صــادره از قزوین فرزند حمیدرضا در ششــدانگ یــک قطعه باغ به 
مساحت ۸۱۲ متر مربع پلاک شــماره ۳۱ اصلی واقع در قزوین بخش 
۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین انتقالی برابر ســند رسمی مشاعی 
به شماره ســند ۴۱۳۸۷ مورخ ۱۴۰۰/۵/۲۴ دفترخانه اسناد رسمی 
۱۴ قزوین از خانم طلا بابائی تائید و محرز گردیده اســت.لذا به منظور 
اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در 
صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 
 عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳

فرح معينی – رئيس ثبت اسناد و املاک  

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف

 و وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۶۴۴ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۱ 
فاطمه حیدری فرزند اسماعیل در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۳ مترمربع 
پلاک شــماره ۵۶۴۸/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواســطه از جواد عودی فرد ســند مالکیت مشــاعی صادره در دفتر ۳۷۲ 
صفحات ۵۶۳ و ۵۶۶ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴۹۹۳ مورخ ۱۳۸۶/۰۸/۲۶۵ 

دفترخانه ۵۱ قم. )م الف ۱۷۹۵۸ (
۲-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۸۸۷ پرونده کلاسه  ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۶۱  
یونس ســلیمانی فر فرزند مصطفی در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۱/۷۵ 
مترمربع پلاک شماره ۶۷۱۲/۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۴۳۷۷ خریداری 
به موجب ســند رسمی شــماره ۵۹۰۹۷ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۰۵ دفترخانه ۲۶ قم . )م الف 

) ۱۷۹۵۹
۳-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۸۴۸ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۹ 
اعظم نیک بخت آرانی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۶/۸۵ 
مترمربع پلاک شــماره ۱۰۳۲۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی مع الواســطه از عبدالرسول سرســنگی علی آباد سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۳۳۴ صفحه ۲۵۳ خریداری به موجب ســند رسمی شماره ۳۸۶۴۱ مورخ 

۱۳۸۴/۰۱/۱۵ دفترخانه ۱۵ قم . )م الف ۱۷۹۶۰ (
۴-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۶۵۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۳۴ 
محمد قاســمی فرزند قارداشــعلی در ششــدانگ یک باب باغ به مســاحت ۲۷۰۸/۵۵ 
مترمربع پلاک شــماره ۶۷/۱۴۳ اصلی واقع در قم بخش نه حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی مع الواســطه از غلامعلی حاج بابائی به موجب اظهارنامه ثبتی ۷۱۵ مورخ 

۱۳۳۴/۰۳/۰۴ ثبت قم. )م الف ۱۷۹۶۱ (
۵-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۳۴ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۳۴ 
علی خرم فرزند ابوالفضل در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۳/۵۰ مترمربع 
پلاک شــماره ۱۱۱۵۲/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

رسمی شماره ۴۳۵۶۸ مورخ ۱۳۹۷/۰۳/۱۰ دفترخانه ۵۹ قم . )م الف ۱۷۹۶۳ (
۶-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۱۰۵ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۸۰ 
منوچهر نظری فرزند یحیی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۶ مترمربع پلاک 
شــماره ۱۱۰۰۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ســند رسمی 

شماره ۱۰۹۱۹۷ مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۱۲ دفترخانه ۲ قم .  )م الف ۱۷۹۶۸ (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۰۶/۲۹

مهرداد ميرشکرائی 
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف 

و وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقــه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷۰۲ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۹۱ 
مهلقا حیدری فرزند ســردار، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۲/۱۳ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره ۲۲۲ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی واقع در قم بخش 
حــوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از محمدرضا امامی صفحه ۸۸ دفتر ۲۸۸ . 

)م الف ۱۷۹۵۷ (
۲-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۶۷۷ پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۹۲ 
نجیبه سببی فرزند مختار، ششداگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۹ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواســطه از حسینعلی اکبرزاده صفحه ۱۳۱ 

و ۱۳۷ دفتر ۵. )م الف ۱۷۲۶۲ (
۳-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۳۸۰ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۳۸ 
جمیلــه محمدگل فرزند عزیزاله ، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به 
مساحت ۱۲۰ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۴۹۷ اصلی که طبق بخشنامه 
ســازمان به پلاک ۲۴۹۷/۳۵۷ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سیدمصطفی موسوی صفحه ۴۴۸ دفتر 

۲۷۷ . )م الف ۱۷۹۶۴ (
۴-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۴۳۷ پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۵۸۱ 
عبــاس محمدی فرزند عبدالمحمد، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به 
مســاحت ۹۵۵ مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عبدالرزاق 

ابومعاش صفحه ۲۶۸ دفتر ۳۱۲ . )م الف ۱۷۹۶۵ (
۵-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۶۶۷ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۵۱ 
علی قربانی فرزند عباس، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۱۵۲/۰۲ مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۱۷۲ اصلی واقع در قم بخش 
حــوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواســطه از محمد فهیمی. 

)م الف ۱۷۹۶۶ (
۶-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۵۴۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۵۵ 
علی قربانی فرزند عباس، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵ 
مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۲۱۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین باباخان صفحه ۴۹۴ 

دفتر ۵۲۷ )م الف ۱۷۹۶۷ (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۶/۲۹

عباس پور حسنی حجت آبادی – رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان
برابر رأی شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۰۴۶۹ مورخــه  ۱۴۰۲/۰۳/۰۷هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متعلق به آقای احمد بازدار فرزند حســن به شماره شناسنامه ۹ و شماره ملی ۳۵۲۱۰۲۹۰۲۶ 
 صــادره از دشتســتان در یک دانگ و نیم مشــاع از ششــدانگ یــک قطعه زمین مزروعی به مســاحت 
 ۰۱ /۱۲۳۷۷۴متر مربع قسمتی از پلاک ۴۰۹۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان 

اراضی روستای ابوالفیروز خریداری شده از آقای حسن بازدار به ایشان واگذار گردیده است .
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۶/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۶/۲۸

حميد رضا باقر پور- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

آگهی مفقودی
برگ سبز ســواری پراید مدل ۱۳۸۸رنگ اطلسی متالیک به شماره 
موتور ۲۷۸۸۰۱۸و شاســی S۱۴۱۲۲۸۸۹۴۵۷۹۰وشهربانی ایران 
۵۴_۳۶۱ل۲۷به، نام سمیه سادات شب ناز مفقود واز درجه اعتبار 

ساقط میباشد.
يزد

آگهی مناقصه عمومی شماره 1402/13/ن 

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان اصفهان 

اداره کل راه وشهرسازی استان اصفهان  در نظر دارد خدمات زير را از طريق مناقصه عمومي واگذار نمايد ، بدينوسيله از شركتهاي داراي صلاحيت و شرايط مندرج 
http://setadiran.ir الکترونيکی دولت به نشانی  در اسناد مناقصه دعوت مي گردد برای دريافت اسناد  مناقصه تا روز شنبه مورخ 1402/06/18به سامانه تدارکات 

مراجعه نمايند. 

مبلغ ضمانتنامه شرکت در مبلغ برآورد ) ریال (موضوع پروژهشماره مناقصهردیف
صلاحيت و شرایط شرکت کنندگانمناقصه )ریال(

خرید خدمات حفاظت از اراضی1402/13/ن1
128،751،608،1176،438،000،000 در سطح استان اصفهان

مجوز فعاليت در امور خدمات حفاظتی 
و مراقبتی از پليس پيشگيری ناجا )دارای اعتبار( 

و سایر شرایط مندرج در اسناد مناقصه
مهلت تحويل پاکت های پيشنهاد تا پايان وقت اداری روز سه شنبه مورخ  28/ 1402/06

گشايش پاکت ها ، ساعت 9 روز چهارشنبه مورخ  1402/06/29
نشانی:  اصفهان   ـ خيابان سعادت آباد تلفن:  6681068 3– 031

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/06/12 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/06/13

 نوبت دوم

وزارت را ه و شهرسازی
شناسه آگهی: 1561407اد   اره کل راه و شهرسازی استان اصفهان

آگهی رای هيات قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:1550509
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید 
گردیده لذا بدین وســیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی می  گردد در صورتی  که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به  این اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض ســند مالکیت 
طبق مقررات صادر خواهد شــد صدور سند مالکیت مانع مراجع 

متضرر به دادگاه نیست صادره سنندج
۱- ششــدانگ یک قطعه باغ بنام محمد باقر زمانی دادانه فرزند 
توفیق صادره ســنندج تحت پلاک ۴۸۳ فرعی از ۴۹ اصلی بخش 
۱۰ منطقه ۲ سنندج  به مساحت ششدانگ ۲۵۸۷/۰۷ متر مربع 
جزء نســق  زارعانه به شماره  ۱۵۶۴۷ مورخه  ۱۳۴۵/۲/۱۰بنام 

توفیق زمانی دادانه به آدرس سنندج روستای دادانه 
م الف ۱۸۲۱

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۶/۱۳

احمديان رئيس ثبت اسناد منطقه 2 سنندج

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 

تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی 1547498

برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۱۸۳۸ مــورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۴ 
پرونده کلاســه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰۵۲۴ هیــات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملــک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی مالکیت آقای مجید شــهیدی صادقی به شناسنامه شماره ۱۳۲۱ کد 
ملــی ۰۰۳۹۲۱۲۷۰۱ صادره از تهران فرزند محمد علی در ششــدانگ یک 
قطعه زمین کشاورزی با کاربری زراعی – باغی از قطعه ۱۵ تفکیکی پلاک ۲۲۶ 
فرعی از ۳۰ اصلی به مســاحت ۳۴۹۷/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۳۰ اصلی 
واقــع در قزوین بخش ۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین انتقالی از ســند 
رسمی مشاعی به شماره ۱۹۳۶۵ مورخ ۱۳۹۸/۷/۳۰ دفترخانه اسناد رسمی 
۱۲۴ قزوین از سید حسن آصفی و سند شماره ۳۹۰۷ مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۲۳ 
دفترخانه اســناد رسمی ۱۲۴ قزوین از عبداله حیدری و سند شماره ۳۹۰۸ 
مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۲۳ دفترخانه اسناد رسمی ۱۲۴ قزوین از موقوفه متصرفی 
میرزا احمد عمو پزشکیان تایید و  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
 مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳

فرح معينی – رئيس ثبت اسناد و املاک  

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 

تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی 1549660

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۱۸۵۰مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۴ 
پرونــده کلاســه ۱۴۰۲۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰۰۹۵ هیــات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتی حوزه ثبــت ملک منطقــه دو قزوین 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضــی مالکیت آقای محمد جواد انصاری 
بــه شناســنامه شــماره ۴۳۱۱۲۸۸۲۵۵ کد ملــی ۴۳۱۱۲۸۸۲۵۵ 
صــادره از قزوین فرزند حمیدرضا در ششــدانگ یــک قطعه باغ به 
مساحت ۸۱۲ متر مربع پلاک شــماره ۳۱ اصلی واقع در قزوین بخش 
۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین انتقالی برابر ســند رسمی مشاعی 
به شماره ســند ۴۱۳۸۷ مورخ ۱۴۰۰/۵/۲۴ دفترخانه اسناد رسمی 
۱۴ قزوین از خانم طلا بابائی تائید و محرز گردیده اســت.لذا به منظور 
اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در 
صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 
 عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۲۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳

فرح معينی – رئيس ثبت اسناد و املاک  

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف

 و وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۶۴۴ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۱ 
فاطمه حیدری فرزند اسماعیل در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۳ مترمربع 
پلاک شــماره ۵۶۴۸/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواســطه از جواد عودی فرد ســند مالکیت مشــاعی صادره در دفتر ۳۷۲ 
صفحات ۵۶۳ و ۵۶۶ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴۹۹۳ مورخ ۱۳۸۶/۰۸/۲۶۵ 

دفترخانه ۵۱ قم. )م الف ۱۷۹۵۸ (
۲-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۸۸۷ پرونده کلاسه  ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۶۱  
یونس ســلیمانی فر فرزند مصطفی در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۱/۷۵ 
مترمربع پلاک شماره ۶۷۱۲/۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۴۳۷۷ خریداری 
به موجب ســند رسمی شــماره ۵۹۰۹۷ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۰۵ دفترخانه ۲۶ قم . )م الف 

) ۱۷۹۵۹
۳-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۸۴۸ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۹ 
اعظم نیک بخت آرانی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۶/۸۵ 
مترمربع پلاک شــماره ۱۰۳۲۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی مع الواســطه از عبدالرسول سرســنگی علی آباد سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۳۳۴ صفحه ۲۵۳ خریداری به موجب ســند رسمی شماره ۳۸۶۴۱ مورخ 

۱۳۸۴/۰۱/۱۵ دفترخانه ۱۵ قم . )م الف ۱۷۹۶۰ (
۴-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۶۵۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۳۴ 
محمد قاســمی فرزند قارداشــعلی در ششــدانگ یک باب باغ به مســاحت ۲۷۰۸/۵۵ 
مترمربع پلاک شــماره ۶۷/۱۴۳ اصلی واقع در قم بخش نه حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی مع الواســطه از غلامعلی حاج بابائی به موجب اظهارنامه ثبتی ۷۱۵ مورخ 

۱۳۳۴/۰۳/۰۴ ثبت قم. )م الف ۱۷۹۶۱ (
۵-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۳۴ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۳۴ 
علی خرم فرزند ابوالفضل در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۳/۵۰ مترمربع 
پلاک شــماره ۱۱۱۵۲/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

رسمی شماره ۴۳۵۶۸ مورخ ۱۳۹۷/۰۳/۱۰ دفترخانه ۵۹ قم . )م الف ۱۷۹۶۳ (
۶-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۱۰۵ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۸۰ 
منوچهر نظری فرزند یحیی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۶ مترمربع پلاک 
شــماره ۱۱۰۰۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ســند رسمی 

شماره ۱۰۹۱۹۷ مورخ ۱۳۹۶/۰۶/۱۲ دفترخانه ۲ قم .  )م الف ۱۷۹۶۸ (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۰۶/۲۹

مهرداد ميرشکرائی 
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف 

و وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقــه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷۰۲ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۹۱ 
مهلقا حیدری فرزند ســردار، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۲/۱۳ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره ۲۲۲ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی واقع در قم بخش 
حــوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از محمدرضا امامی صفحه ۸۸ دفتر ۲۸۸ . 

)م الف ۱۷۹۵۷ (
۲-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۶۷۷ پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۹۲ 
نجیبه سببی فرزند مختار، ششداگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۹ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواســطه از حسینعلی اکبرزاده صفحه ۱۳۱ 

و ۱۳۷ دفتر ۵. )م الف ۱۷۲۶۲ (
۳-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۳۸۰ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۳۸ 
جمیلــه محمدگل فرزند عزیزاله ، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به 
مساحت ۱۲۰ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۴۹۷ اصلی که طبق بخشنامه 
ســازمان به پلاک ۲۴۹۷/۳۵۷ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سیدمصطفی موسوی صفحه ۴۴۸ دفتر 

۲۷۷ . )م الف ۱۷۹۶۴ (
۴-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۴۳۷ پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۵۸۱ 
عبــاس محمدی فرزند عبدالمحمد، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به 
مســاحت ۹۵۵ مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عبدالرزاق 

ابومعاش صفحه ۲۶۸ دفتر ۳۱۲ . )م الف ۱۷۹۶۵ (
۵-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۶۶۷ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۵۱ 
علی قربانی فرزند عباس، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۱۵۲/۰۲ مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۱۷۲ اصلی واقع در قم بخش 
حــوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواســطه از محمد فهیمی. 

)م الف ۱۷۹۶۶ (
۶-رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۵۴۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۵۵ 
علی قربانی فرزند عباس، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵ 
مترمربع در قســمتی از پلاک شــماره فرعی از ۲۲۱۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین باباخان صفحه ۴۹۴ 

دفتر ۵۲۷ )م الف ۱۷۹۶۷ (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۶/۲۹

عباس پور حسنی حجت آبادی – رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان
برابر رأی شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۰۴۶۹ مورخــه  ۱۴۰۲/۰۳/۰۷هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متعلق به آقای احمد بازدار فرزند حســن به شماره شناسنامه ۹ و شماره ملی ۳۵۲۱۰۲۹۰۲۶ 
 صــادره از دشتســتان در یک دانگ و نیم مشــاع از ششــدانگ یــک قطعه زمین مزروعی به مســاحت 
 ۰۱ /۱۲۳۷۷۴متر مربع قسمتی از پلاک ۴۰۹۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان 

اراضی روستای ابوالفیروز خریداری شده از آقای حسن بازدار به ایشان واگذار گردیده است .
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۶/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۶/۲۸

حميد رضا باقر پور- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

آگهی مفقودی
برگ سبز ســواری پراید مدل ۱۳۸۸رنگ اطلسی متالیک به شماره 
موتور ۲۷۸۸۰۱۸و شاســی S۱۴۱۲۲۸۸۹۴۵۷۹۰وشهربانی ایران 
۵۴_۳۶۱ل۲۷به، نام سمیه سادات شب ناز مفقود واز درجه اعتبار 
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ساری-امیری فر در آخرین روز هفته 
دولت، بهــره برداری از طرح آبرســانی به 
روستای وازیوار و طرح جمع آوری شبکه 
فاضلاب مســکن مهر نیرنگ نوشهر آغاز 
شــد و ۴۹۰۰ نفر از این دو طرح بهره مند 

شدند.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت آب و 
فاضلاب مازنــدران؛ در آئیــن افتتاحیه 
این طرحهــا ابتدا دکتر محســنی بندپی 
نماینده مردم شــهرهای نوشهر،چالوس 

و کلاردشــت در مجلس ضمــن قدردانی 
از تلاش خســتگی ناپذیر مدیــر عامل و 
کارکنان شــرکت در اجرای پــروژه های 
آبرســانی گفت:معضل کنونی ما در حال 
حاضر هجمه بیشمار مســافرانی است که 
فرهنگ مصــرف آنان با بومیــان متفاوت 
است و سرانه ها با هزینه ها همخوانی ندارد 
لذا باید مدیریت اساســی در این زمینه با 
همکاری بخشــداران و دهیــاران صورت 

گیرد.

وی با ابراز خرســندی از رونــد اجرای 
طرحهای آبرســانی در شــرق نوشــهر 
،چالــوس ، کلاردشــت ، هچیــرود و 
۱۲۹ روستای مســیر گفت: با این روند 
به زودی شــاهد رفع کمبود آب در این 
مناطــق خواهیمبــود، مهنــدس بهزاد 
بــرارزاده مدیــر عامل شــرکت ضمن 
ابراز خرســندی از بهره مندی جمعیت 
زیــادی از نتایــج تلاشــهای کارکنان 
شــرکت طی هفته دولت اظهار داشت: 

مازندران نگین ســبز مردم ایران اســت 
امــا علیرغم باور مــردم و مســئولان با 
تنش آبی مواجه ایم در همین راســتا با 
تدوین کتابچه تنش آبی توانستیم ۳۵۰ 
میلیارد ریال اعتبار در حوزه تنش آبی از 
محل اعتبارات ملی بودجه اخذ کنیم که 
به زودی پروژه های بیشماری در بخش 

آبرسانی در استان اجرایی خواهد شد.
وی در خصــوص طرحــای آب و فاضلاب 
نوشهر گفت: طرح آبرســانی به روستای 
وازیوار با هدف تامین آب آشامیدنی سالم 
و بهداشتی با اجرای عملیاتی شامل حفر و 
تجهیز یک حلقه چاه بــا آبدهی ۸ لیتر در 
ثانیه و اجرای خط انتقــال به طول ۱۲۰۰ 
متر و صرف اعتباری بالغ بــر ۳۵ میلیارد 
ریال اجرا شــد و امروز ۳۸۰۰ نفر از اهالی 
۳ روســتای وازیوار، فراش کلای ســفلی 
و علیاء از نعمت آب آشــامیدنی ســالم و 

بهداشتی پایدار برخوردار شدند.
وی با اشــاره به جمع آوری شبکه فاضلاب 
نیرنگ نوشــهر گفت: این طــرح با هدف 
جمــع آوری و تصفیه فاضلاب شــهری 
مصارف خانگی در راســتای حفظ محیط 
زیســت با نصب ۳۰ فقره انشعاب صورت 
گرفت که برای اجرای ایــن طرح ۱۱۰۰ 

میلیارد ریال هزینه شده و اکنون ۷۰۰ نفر 
از اهالی مســکن مهر نیرنگ از مزایای این 

طرح بهره مند شده اند.
آغاز عملیات اجرایی بهســازی دو چشمه 

در نوشهر
در ادامه سلسله برنامه های افتتاحی و آغاز 
عملیــات اجرایی شــرکت آب و فاضلاب 
مازنــدران، طرح بهســازی و بازســازی 
چشــمه گردوک و اســپی او شهرستان 
نوشــهر نیز شــروع شــد ، در این مراسم 
مهندس بــرارزاده طی ســخنانی برآورد 
هزینه این طرح را ۲۵۰ میلیارد ریال اعلام 
کرد و افزود: برای اجرای طرح بهســازی و 
بازســازی این دو چشــمه، اجــرای خط 
انتقال و رینگ شــبکه به طول ۳ هزار متر 
و احداث ایستگاه پمپاژ انجام می شود که 
پس از اتمام کار ۶۵ هــزار نفر از مزایای آن 

برخوردار خواهند شد.
در پایان دکتــر زرودی فرماندار نوشــهر 
ضمــن قدردانــی از تلاش مدیــر عامل و 
کارکنان شــرکت آبفا مازندران،خواستار 
اجرای طرحهای بیشــتر در حــوزه آب و 
فاضلاب در این شهرســتان و برخوردرای 
مــردم از نعمات نظام مقــدس جمهوری 

اسلامی شد.

اردبیل-افســون جبارزاده  مدیــرکل راه و 
شهرسازی اســتان اردبیل گفت: ۱۱۸ هزار نفر در 
طرح نهضت ملی مســکن اســتان اردبیل ثبت نام 

کردند که ۴۴ هزار نفر به تایید نهایی رسیدند.
محبوب حیدری با تشریح آخرین وضعیت اجرای 
نهضت ملی مســکن در اســتان اردبیل گفت: در 
اســتان اردبیل از زمان ثبت نام تاکنــون ۳۹ هزار 
متقاضی آورده اولیه و ۲۹ هزار و ۵۰۰ نفر نیز قسط 

اول طرح نهضت ملی مسکن را واریز کردند.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان اردبیل می گوید: 
۲۹ هزار و ۵۰۰ واحد مســکن در قالب نهضت ملی 
در مناطق مختلف اســتان اردبیل در دست ساخت 
اســت که این رقم ۲ و نیم برابر ظرفیت مسکن مهر 
در دولت های گذشته اســت. او از تامین زمین برای 
احداث تمامی واحدهای مســکن ملی در استان خبر 
داد و گفت: با تاکید استاندار اردبیل بهترین نقطه شهر 
برای احداث واحدهای مسکونی نهضت ملی انتخاب 
شد تا برای متقاضیان ارزش افزوده بیشتری به همراه 
داشته باشد. حیدری بیان کرد: علاوه بر اردبیل، در 
سایر شهرهای استان نیز با تامین زمین مورد نیاز، 
ساخت مسکن نهضت ملی شــروع شده و تلاش بر 
این اســت تا این واحد ها در قالب شهرک بر اساس 

اصول مهندسی و طراحی شهرسازی احداث شود.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان اردبیل می گوید: 
بر اساس توافق انجام شده بیش از ۸۰۰ هکتار زمین 
برای احداث واحدهای مسکن ملی آماده شده و بر 
همین اساس اســتان اردبیل در بحث تامین زمین 
و احداث واحدهای مسکن در ســطح ملی، رتبه و 

جایگاه اول را به دست آورده است.
او همچنین از تکمیل یک هزار و ۸۰۰ واحد مسکن 
در اســتان خبر داد و گفــت: از ۱۰۰ هــزار واحد 
مسکن قابل افتتاح در کشور، یک هزار و ۸۰۰ واحد 
مربوط به استان اردبیل است که تعدادی از آنها در 
اختیار متقاضیان قرار گرفته و یا در حال تحویل به 

متقاضیان است.

سنندج-فاطمه ملایی مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب کردستان گفت: با هدف تأمین آب شرب 
بهداشــتی زائرین اربعین، ۱۰۰ هزار بطری آب در 

مرز باشماق مریوان و بین مواکب توزیع شده است.
محمد فرهاد مدیر عامل شــرکت آبفا کردســتان 
گفت: اقدامات ما بــرای ارائه خدمات آب و فاضلاب 
در خصــوص تامین آب شــرب در ۳ حوزه شــهر 
مریوان، مرز باشــماق و موکب ها شامل ۱۷ موکب 
در سطح اســتان و ۳ موکب در سلیمانیه و کربلای 

عراق انجام می شود.
تو با اشــاره به وجود ۵ فقره انشــعاب ثابت افزود: 
اجرای ۲ کیلومتر شــبکه آب و ۱.۵ کیلومتر شبکه 
فاضلاب، تجهیز ۵۵ چشمه سرویس بهداشتی و ۵ 
چشمه حمام از دیگر اقدامات شــرکت آبفا در این 

راستا بوده است.
مدیرعامل شرکت آبفا کردســتان با اشاره به وجود 
۳ تانکر آبرسان سیار در مرز باشــماق و ۷ تانکر در 
سطح اســتان گفت: ۸ تانکر ثابت با ظرفیت ۲ هزار 

لیتر نیز برای این منظور لحاظ شده است.
وی در ادامــه از تأمین و توزیــع ۱۰۰ هزار بطری 
آب شرب بهداشتی در مرز باشــماق مریوان و بین 

مواکب خبر داد.

فرهــاد با اشــاره به تهیــه تجهیــزات تأمین برق 
اضطراری بــرای مواکب افزود: در شــهر مریوان ۵ 
حلقه چاه حفاری و تجهیز شــده و یک باب مخزن 

۲ هزار مترمکعبی آب در حال آماده شدن است.
او از اتخــاذ ۲ برنامــه کوتــاه و بلندمــدت در مرز 
باشــماق خبر داد و گفت: در بخــش کوتاه مدت، 
تجهیز ۳ حلقه چاه، شستشــوی مخازن و شبکه، 
تجیهز ۵۸ چشمه ســرویس بهداشتی و ۸ چشمه 
حمــام و اجرای شــبکه فاضلاب انجام شــده و در 
بخش بلندمدت، حفر و تجهیــز ۲ حلقه چاه، اجرای 
۸ کیلومتر خط انتقــال آب و احــداث مخزن ۵۰۰ 
مترمکعبی آب در نظر گرفته شــده که اقدامات بلند 

مدت تا سال آینده وارد مدار بهره برداری خواهد شد.

اردبیل کردستان
مدیرکل راه و شهرسازی استان اعلام کرد؛  

۴۴ هزار متقاضی نهضت ملی مسکن دراردبیل تایید نهایی 
 مدیرعامل شرکت آبفا کردستان خبر داد؛

توزیع ۱۰۰ هزار بطری آب بین زائران اربعین در مرز باشماق

در آخرین روز هفته دولت؛

شدند بهرمند  نوشهر  در  آبفا  طرحهای  مزایای  از  نفر   ۴۹۰۰
وی  وار از پایانه مرزی خسر رکورد تردد ز

شکسته شد

کرمانشاه-حسنافخازاده مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای اســتان کرمانشــاه گفت: ۵۹۳ هزار زائر از پایانه مرزی خسروی 
تردد کرده اند این رکورد جدیدی در تردد زائران اربعین حســینی از 

پایانه مرزی خسروی است.
 فریبرز کرمی گفــت: از ابتدای آغــاز ماه صفر)۲۷ مــرداد ۱۴۰۲( 
تاکنون ۵۹۳ هزار زائر اربعین حســینی )ع( از پایانه مرزی خسروی 
تردد کرده اند که این عدد رکورد جدیدی در تردد زوار عتبات عالیات 

است.
وی گفت: بیشترین تردد ثبت شده در روز جمعه ۱۰ شهریور از پایانه 
مرزی خســروی با تردد بیش از ۱۰۶ هزار و ۸۰۸ زائر بوده اســت به 
نحوی که ۶۲ هزار و ۳۱۱ زائر از کشور خارج و ۴۴ هزار و ۴۹۷ نفر وارد 

ایران شده اند.
کرمی افزود: طی ۲۴ ساعت گذشته، ۲۸۱ زائر خارجی از پایانه مرزی 

خسروی خارج و ۲۶۳ نفر نیز به ایران وارد شده اند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: با 
توجه به اقداماتی که در پایانه مرزی خســروی انجام شده است تردد 

زوار از این پایانه مرزی بسیار آرام و روان است.
فریبرز کرمی در پایان افزود: هموطنان و زائریــن گرامی می توانند 
جهت دریافت هرگونه راهنمایی از طریق سامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت 
راه ها با اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه در 

ارتباط باشند.

با حضور معاون استاندار اصفهان صورت گرفت:
آغاز عملیات    احداث مخزن ذخیره 

وستای قهساره اردستان آب ر

اصفهان-مریم مومنی با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادی 
و توســعه منطقه ای اســتانداری اصفهان عملیــات احداث مخزن 
ذخیره آب روستای قهساره اردســتان به ظرفیت ۲۰۰ متر مکعب با 

هدف تامین پایدار آب روستاییان آغاز شد.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با اشــاره به تامین آب شرب ۱۰۸ 
روســتای منطقه اردســتان گفت: هم اکنون  آب شرب ۴۵ روستای 
تحت پوشــش و ۲۵ روســتا غیر تحت پوشــش در منطقه اردستان 
از طریق تانکر ســیار تامین می شود. این درحالیســت که در آینده 
نزدیک در قالب  طرح جهاد آبرسانی به روســتاها زمینه های تامین 

پایدار آب شرب سایر روستاها در منطقه اردستان فراهم می شود .
حســین اکبریان با بیــان اینکه در قالــب طرح جهاد آبرســانی به 
روستاها، آبرسانی به ۱۹ روســتا در  مجتمع برزاوند اردستان تامین 
می شود اظهار داشت: امید است در آینده نزدیک با همکاری قرارگاه 
سپاه صاحب الزمان و  بســیج ســازندگی در قالب طرح محرومیت 
زدایی از روستاها، آب شرب ۱۹ روســتا در مجتمع روستایی برزاوند 
به صورت پایدار تامین شــود، همچنین طرح تامین پایدار آب شرب 
۷ روستا در مجتمع روســتایی همبرات نیز عملیاتی شده است و به  

پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصدی رسیده است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان افزود: برای تامین 
پایدار آب شرب ۷ روستا در مجتمع روستایی همبرات تا کنون بیش 
از  ۲۰ کیلومتر خط انتقال آب اجرا شده و۱۰  کیلومتر دیگر  آن باقی 
مانده اســت، همچنین عملیات احداث ۳ باب ایستگاه پمپاژ و ۴ باب 

مخزن باید اجرایی شود.

معاون اداره کل منابع طبیعی استان مازندران خبرداد:
وژه عمرانی  انعقاد قرارداد ۱۱۵ پر

در سال مالی ۱۴۰۱ 
بابلسر - هما ســلطانزاده  معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و 
منابع اداره کل منابع طبیعی استان مازندران گفت: ۱۱۵ پروژه عمرانی 

با اعتباری بالغ بر ۸۵۰ میلیارد ریال در سال مالی ۱۴۰۱ منعقد شد.
مهندس سعید امدادی که بمناسبت هفته دولت در جمع خبرنگاران 
ســخن میگفت افزود: رســانه در جامعه امــروزی از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت، به جهت اینکه همه عملکردها و اخباری که توسط 
ادارات و وقایعی که در حال رُخ دادن اســت از طریق رسانه ها منتشر 

می شود. از اینرو رسانه ها نقش بسزایی در جامعه ایفا می کنند.
وی با بیان اینکه در حــوزه معاونت برنامه ریزی، ۱۱ شهرســتان از 
نور تا گلوگاه، بــا دارا بودن ۷۰۰ نیروی رســمی، پیمانی، قراردادی، 
شرکتی و طرحی جهت امر حفاظت و کلیه اقدامات منابع طبیعی در 
حال خدمت رسانی می باشــند تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱، در بحث 
امورات زیربنایی، ۱۱۵ پروژه عمرانی با اعتباری بالغ بر ۸۵۰ میلیارد 
ریال از محل منابع ملی و استانی منتهی به قرارداد شد که مهمترین 
اقدامات آن شامل: عملیات آبخیزداری، جنگل کاری، مبارزه با آفات 
و بیماری ها، احداث کمربند حفاظتی، تولید نهال، حفاظت فیزیکی 

از عرصه های جنگلی، احیای مراتع و مبارزه با بیابان زایی است.
امــدادی باتوجه بــه اینکه بعضــا ســاختمان ادارات منابع طبیعی 
شهرســتان ها دارای بناهای قدیمی می باشــند اظهارداشــت: در 
راســتای پیگیری هایی که در ســال ۱۴۰۱ صورت گرفت، با جذب 
اعتباری بالغ بر ۲۸ میلیارد ریال، توســعه و تکمیل ساختمان اداری 
شهرستان سوادکوه شــمالی در حال تکمیل و اتمام است. همچنین 
احداث و تکمیل ساختمان اداری شهرستان میاندرود با اعتباری بالغ 
بر ۳۰ میلیارد ریــال و مرمت ۵ واحد ســاختمان حفاظتی و ۲ واحد 
سرجنگلبانی در شهرستان های نور و سوادکوه با اعتباری بالغ بر ۱۷ 

میلیارد ریال نیز انجام گرفته است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ایلام
با حضور معاون وزیر نیرو انجام شد؛

وی اربعین در پایانه مرزی مهران بهره برداری ازتأسیسات جمع آوری فاضلاب تولیدی مسیر پیاده ر
ایلام با حضور دکتر حیدری معاون پارلمانی و امــور مجلس وزارت نیرو، 
دکتر بهرام نیا اســتاندار ســختکوش و جهادی ایلام، علی اکبر بســطامی 
نماینده مردم استان در مجلس شورای اســلامی، مدیر عامل شرکت آب و 
فاضلاب اســتان ایلام، معاونین و تعدادی از مسئولان استانی و شهرستانی؛ 
سیستم خط انتقال رفت و برگشت و ایستگاه پمپاژ فاضلاب در پایانه مرزی 

مهران به بهره برداری رسید.
معاون بهره برداری و توسعه فاضلاب اســتان ایلام در حاشیه این مراسم 
گفت: این پروژه شــامل ۲۰ کیلومتر خط انتقال بصورت رفت و برگشت 
و یک سیســتم پیش تصفیه شــامل دانه گیر، آشــغالگیر، ته نشــینی و 

ایســتگاه پمپاژ بوده که پس از انجام عملیات حذف فیزیکی ذرات پساب 
جهت تصفیه تکمیلی بــه تصفیه خانه فاضلاب شــهر مهران انتقال داده 

می شود.
محمد پیرباوه پور اظهار داشــت: تا کنون برای انجام ایــن پروژه مبلغ ۷۲۰ 

میلیارد ریال هزینه شده است.
وی تصریح کرد: هدف از اجرای این پروژه حفظ محیط زیســت و جلوگیری 
از مخاطرات بهداشتی است و شــرکت آب و فاضلاب استان ایلام تمام تلاش 
خود را در این زمینه بکار برده تا یک بستر سالم برای تردد زائران عزیز فراهم 

شود.

اصفهان-مریم مومنی ذوب آهن اصفهان به عنوان بزرگترین تولید 
کننده مقاطع ســاختمانی در کشور طی چهار ماهه ســال جاری رشد 
تولید ۲۲ درصدی تیرآهن را به ثبت رســانده اســت ذوب آهن اصفهان 
به عنوان بزرگترین تولید کننده مقاطع ســاختمانی در کشور طی چهار 
ماهه سال جاری رشد تولید ۲۲ درصدی تیرآهن را به ثبت رسانده است 
که این جهش تولیــد در ذوب آهن اصفهان، عمــده دلیل افزایش تولید 

تیرآهن در کشور است.
در خصوص کم و کیــف این روند تولید با محمدرضا لطیفی سرپرســت 
کارگاه نــورد ۵۰۰ و ســعید رحیمی معــاون تولیــد کارگاه نورد ۵۰۰ 

گفتگویی انجام شده است که در ادامه می خوانید. 
محمدرضا لطیفی سرپرست کارگاه نورد ۵۰۰ گفت: در چهار ماهه سال 
گذشته در مجموع ۱۹۰ هزار و ۱۳۴ تن انواع محصولات شامل تیرآهن 
از نمره ۱۲ تا ۱۸، انواع تیرآهن بال شیبدار ۱۲ و ۱۴ و همچنین تیرآهن 

های بال نیم پهن ) I۷ ( ۱۴ ، ۱۶ و۱۸ در کارگاه نورد ۶۵۰ تولید شد.
وی ادامه داد: در چهار ماهه ســال جــاری این تناژ تولیــد به ۲۳۵ هزار 
۶۳۳ تن رسیده است که رشــد ۲۴ درصدی را نسبت به چهار ماهه سال 
گذشته نشان می دهد که در رشــد ۲۲ درصدی مجموع تولید تیرآهن 

نقش مهمی ایفا نموده است.
سرپرســت کارگاه نورد ۵۰۰ اضافه کــرد : در کنار این رشــد تولید و به 
درخواســت مشــتری جهت صادرات نیز ســه محصول جدید تیر آهن 
ســبک  ۱۴، تیر آهن فوق ســبک۱۴ و نیز میلگرد آلیاژی Cr۲۷۰ سایز 
۶۰ نیز تولید شد. همچنین تولید آزمایشــی تیرآهن ۲۰ نیز با موفقیت 

انجام گرفت.
وی در پاسخ به این سوال که تنوع محصول در چهار ماهه سال جاری در 
این کارگاه چه روندی داشته است نیز چنین گفت: تنوع محصول کارگاه 
نورد ۵۰۰ در ســال گذشــته ۹ محصول بود که این عدد در چهار ماهه 

امسال به ۱۳ نوع محصول افزایش یافته است.
لطیفی اظهار داشت: ارسال شمش از سوی بخش فولادسازی کارخانه، 
فروش خوب محصولات، ارتقاء روحیه و انگیزش پرسنل، برطرف شدن 
اشــکالات جزیی در فرایند تولیــد و همچنین جــوان گرایی در بخش 

مهندسی کارگاه از جمله دلایل این موفقیت ها محسوب می شوند.
سعید رحیمی معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ نیز در خصوص روند تولید 
این کارگاه در ادامه گفت: در چهار ماهه ابتدایی ســال جاری، ۱۳۷۰۰۰ 
تن انواع تیرآهن شــامل ۲۰ – ۲۲ – ۲۴ – ۲۷ – ۳۰ در گارگاه نورد ۶۵۰ 
این مجتمع عظیم صنعتی تولید شده است که در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل، رشد تولید ۲۲ درصدی را نشان می دهد.
وی افزود: در کنار رشد تولید تیرآهن، به میزان ۱۰ هزار تن نیز انواع ریل 
در چهار ماهه ابتدایی سال جاری در ذوب آهن اصفهان تولید شده است.  
معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ ذوب آهن اصفهان در پاســخ به این سوال 
که چه عواملی در این رشــد تولید موثر بوده اســت چنین گفت: برنامه 
ریزی در سطح کلان شــرکت به منظور رشــد تولید محصولات ارزش 
افزا، تلاش و کوشش شبانه روزی همکاران در مدیریت نورد و همچنین 
تعمیرات اساسی ســالیانه که در این کارگاه انجام گرفت، در تحقق این 

مهم نقش بسزایی داشتند.

رحیمی، تولید تیر آهن بال پهن نمره ۲۴ را یکی از موفقیت های شرکت 
و کارگاه نورد ۶۵۰ اعلام کرد و در ادامه به چشــم انــداز تولید در کارگاه 
نورد ۶۵۰ پرداخت و اظهار داشــت: ارتقاء ســایز تیرآهن های بال پهن 
تولیدی به ۲۶ و ۲۸ و همچنین افزایــش تولید انواع ریل در این کارگاه از 

جمله مهمترین برنامه هایی است که دنبال می شود.
معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ بیان کــرد: کیفیت تیرآهن تولیدی ذوب 
آهن اصفهان به دلیل فرآیند تولید که شامل اســتفاده از نیروی انسانی 
متخصص و با تجربه، نظارت ســختگیرانه مدیریت کیفیت جهت تولید 
محصول استاندارد و … است، قابل مقایسه با سایر تیرآهن های تولیدی 
در کشور نیست و در داخل و خارج از کشــور همواره در صدر درخواست 

های مشتریان قرار دارد.

اصفهان آهن  ذوب  در  تیرآهن  تولید  درصدی   ۲۲ رشد 
اصفهان
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 کدام سلبریتی ها ملزم به پرداخت
 مالیات می شوند؟

بخــش مهمی از ســهم درآمد دولت ها در کشــورهای توســعه یافته 
از طریق مالیات فراهم می شــود و چند ســال اســت ســلبریتی ها و 
اینفلوئنسرها در بسیاری از کشــورها با موضوع پرداخت مالیات مواجه 

هستند.
بلاگر واژه آشــنایی اســت که این روزها ذهن کاربران را بیشتر به خود 
معطوف کرده اســت به عبارتی با گســترش وســایل ارتباط جمعی و 
فضای مجازی و پیشــرفت روزافزون عصر رســانه تمایل حرکت افراد 
به این سمت  را بیشــتر کرد و با نگاه درآمدزایی و کسب سود آن را حرفه 
خود قرار دادند. در واقع امروزه بلاگ و نوشتن و تولید محتوا  و تبلیغات 
در فضای مجازی و به خصوص اینســتاگرام  بعنــوان یک حرفه دنبال 

می شود.
از سوی دیگر بسیاری از کشورهای توســعه یافته سهم مهمی از درآمد 
خود را از طریق مالیات به دست می آورند البته استفاده از میزان مطلق 
درآمدهای مالیاتی به منظور مقایســه نظام مالیاتی کشــورها و میزان 
درآمدهای مالیاتی آنها منطقی نیست؛ چراکه اقتصاد کشورها متفاوت 
اســت و از همین رو میزان وصول درآمدهای مالیاتــی آنها نیز متفاوت 
است. بنابراین برای مقایسه کشــورها از منظر مالیاتی باید از شاخص 

مالیات به تولید ناخالص داخلی استفاده کرد.
بررسی نســبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در کشورهای مختلف 
نشان می دهد که با طیف وسیعی از کشورها که دارای شاخص مالیاتی 
متفاوتی هستند، مواجه هستیم. در یک سر طیف، کشورهایی با نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی بســیار بالا یعنی حــدود ۵۰ درصد و 
در طرف دیگر کشــورهایی که این نســبت برای آنها کمتر از ۳ درصد 
است و البته بالاترین شاخص مالیات به تولید ناخالص داخلی متعلق به 

کشورهای عضو اتحادیه اروپا است.
در ایران هم مانند سایر کشــورهای دنیا، ســلبریتی ها و تأثیرگذاران 
شــبکه های اجتماعی مورد توجه قرار دارند و از سوی دیگر برای درآمد 
و اخذ مالیات از آنها هم برنامه ها و مصوباتی درنظر گرفته شــده است. 
در ابتدای مطرح شــدن این موضوع برخی کارشناســان معتقد بودند 
تعداد فالوئر سنجه خوبی برای شناسایی و دریافت مالیات نیست و باید 

روش های بهتری را در نظر گرفت.  
در نهایت طبق دســتورالعمل اجرایــی بند ذ تبصــره ۶ قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۰ کل کشــور، درآمدهای کاربران دارای بیش از ۵۰۰ هزار 
دنبال کننده رســانه های کاربرمحور از محل تبلیغات، مشمول مالیات 
بر درآمد شد. بر این اساس، ســازمان امور مالیاتی مکلف شد ظرف دو 
ماه پس از لازم الاجرا شدن این بند، دستورالعمل اجرایی مربوط به اخذ 
مالیات از درآمدهای کاربران حرفه ای رســانه های کاربرمحور از محل 

تبلیغات را تهیه کند و به تایید وزیر امور اقتصاد و دارایی برساند.

این ســازمان همچنیــن مکلف شــد فهرســت مودیــان مالیاتی و 
خوداظهاری ارائه شده توســط آن ها را تهیه کند و در تارنمای سازمان 
در منظر عموم قرار دهد. پــس از آنکه دریافت مالیات از ســلبریتی ها 
جدی شد مسئولان تأکید کردند این افراد مانند سایر مودیان هستند و 
براساس میزان درآمدی که دارند مشــمول مالیات می شوند البته اداره 
کلی در تهران فقط برای سلبریتی ها راه اندازه شده و همه قرار دادهای 

این افراد بررسی و شناسایی می شوند.        

نحوه  شناسایی سلبریتی ها برای دریافت مالیات چگونه است؟
مهدی موحدی بکنظر- ســخنگوی ســازمان امور مالیاتــی-  درباره 
نحوه شناســایی ســلبریتی ها اینگونه توضیح داد کــه الگوریتم ها و 
فرمول های مختلفی برای شناسایی وجود دارد که قرار است به سازمان 
برای شناســایی کمک کند. درواقع صرفا یک فرمول نیســت و شامل 
اطلاعات مختلفی می شــود که بعضا از طریق پلیس فتا به دست آمده 
است. از ســوی دیگر صاحبان صفحات شناسایی شــده و اسامی آن ها 
استخراج می شود، پس از آن اسامی با کد ملی انطباق داده خواهد شد و 

حساب های بانکی آن ها بررسی می شود.
پس از این موضوع احســان خاندوزی- وزیر امــور اقتصادی و دارایی- 
در ابتدای تابســتان امســال اعلام کرد در مجموع تــا الان ۵۵۰ کاربر 
رسانه های اجتماعی با درآمدهای تبلیغاتی بزرگ شناسایی شدند که 
صرفا ۱۲۳ نفر از آنــان حدود ۲۳۰۰ میلیارد تومــان درآمد واریزی به 
حساب های بانکی شان بوده و این امر قطعا در دست بررسی دولت قرار 
دارد.  وی تأکید کرد که درآمد چهره های شــهره و سایر مردم و فعالان 

اقتصادی تفاوتی ندارد و همه در مقابل قانون یکسان هستند.
پــس از این موضــوع اعلام شــد برخــی از مالیات های تشــخیصی 
اینفلوئنسرها مربوط به پیش از شناســایی درآمدهای این افراد بوده و 
ســازمان مالیاتی در حال صدور برگه متمم است و پیش بینی می شود 
که مالیات تشــخیصی این افراد حدود ۵۰۰ میلیارد تومان و بیشــتر 
خواهد بود.به گفتــه تحلیلگران، اخــذ مالیات از بلاگرهــا البته یک 
امر متداول در دنیاســت؛ در همســایگی نزدیک ما در کشور ترکیه، از 
ابتدای ســال ۲۰۱۹ میلادی با هدف دریافت مالیات از درآمد حاصل 
از تبلیغات اینفلوئنسرها، یوتیوبرها و بلاگرها، دستورالعملی با موضوع 
کســب مالیات از خدمات تبلیغات برخط اینترنتی تصویب شد. حتی 
کشــورهای حوزه خلیج فارس که از درآمدهای نفتی برخوردار هستند 
هم از قافله اخذ مالیات از درآمدهای فضای مجازی عقب نمانده اند و در 
عربســتان و امارات متحده عربی هم از بلاگر، اینفلوئنسر و کانال دارها 

مالیات گرفته می شود.

و ارزش قرارداد شرکت نفت  بیش از ۱۱ میلیون یور
با ۲۴ شرکت دانش بنیان

مدیر پشــتیبانی ســاخت و تامیــن کالا شــرکت ملی نفت بــه بیان 
توضیحاتی درباره دانش بنیان شدن صنایع نفتی پرداخت.

 برزو قنبری عدیونی - مدیر پشتیبانی ساخت و تامین کالا شرکت ملی 
نفت - در خصوص دانش بنیان شدن صنایع نفت گفت: این کارگروه در 
وزارت نفت تشــکیل شده است تا در راستای تســهیل گری و سیاست 
گذاری کلان از شــرکت های دانش بنیان و تسریع در راستای تولیدات 

بار اول شرکت های دانش بنیان فعالیت می کند.
وی ادامه داد: وزارت نفت سال گذشــته رتبه اول در حمایت از تولیدات 
بار اول را داشته  است. بیش از ۳۱۱ طرح به عنوان تولید بار اول تعریف 
شــده و ۲۴ قرارداد منعقد شــده که ۲.۳ دهم همت یعنــی ۱۱ و نیم 
میلیون یورو ارزش این قراردادها بوده اســت.وی گفت: وزارت نفت  در 
دولت سیزدهم هدف گذاری کرد که مسائل فناورانه روی میز گذاشته 
شود و زمین بازی را در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار دهیم. نیاز 
فناورانه شــرکت ملی نفت توسط این شــرکت ها تامین شد و شرکت 

های دانش بنیان محصولات ما را تولید کردند.

ح تغییر  ناترازی های تولید و مصرف انرژی با طر
ساعت اداری برطرف شد

 طبــق گزارش های وزارت نیرو با اعمال ســه ماهه تغییر ســاعت کار، 
ناترازی های تولید و مصرف انرژی پوشش داده شده است.

بهروز محمودی معاون راهبردی تولیدی و زیربنایی سازمان ملی بهره 
وری در گفت وگو با رادیو اقتصاد اظهار داشــت: در ســازمان بهره وری 
میزان رضایت کارمندان بخش دولتی و خصوصی درباره تغییر ساعت 
اداری بررسی و ارزیابی شــد که برآورد بینابینی رضایت و عدم رضایت 
در این باره وجــود دارد که عدم رضایت به دلیل تغییر ســبک زندگی و 

چالش هایی بود که برای افراد مختلف ایجاد شده است.
وی با اشــاره به اینکه ما در این برهــه از زمان ناچار بــه عبور از مراحل 
و تغییــر رفتار هســتیم، گفت: بســیاری از مشــاغل پتانســیل کار 
غیرحضوری را دارند که با بهره وری سازمانی هم هماهنگ تر است، اما 
با توجه به نظام پرداخت ها که بر اساس میزان حقوق افراد با ساعت های 
حضور و عدم توجه به نتیجه و خروجی کار اســت، هنوز دســتگاه های 
اداری با این روند هماهنگ نشــده اند.محمودی افــزود: باید با ارتقای 
فرهنگ عمومی تمرکز بیشــتری بر این مساله شــود تا افراد انتظارات 

ذینفعان خود را در این خصوص با بهره وری بیشتر برآورده کنند.
معاون راهبردی تولیدی و زیربنایی سازمان ملی بهره وری بیان داشت: 
در پایان طرح تغییر ســاعت اداری ارزیابی نهایی انجام می شود تا چند 
مســاله مورد ارزیابی قرار گیرد؛ ازجمله حل ناتــرازی تولید و مصرف 
انرژی، پیدا کردن راه حل های دیگر، استاندارد کردن محصولات انرژی 

بر و میزان رضایت کارکنان بخش دولتی و خصوصی.
وی گفت: برآورد ما برگشت ساعت اداری از ۱۵شهریور و امکان شناور 

شدن ساعت ها با توجه به بازگشایی مدارس است.

برای نخستین بار در کشور
وگاه  پمپ آب تغذیه بویلر واحدهای بخار نیر

و ساخته شد وهشگاه نیر سیکل ترکیبی در پژ
پژوهشــگاه نیرو اعلام کرد: نخســتین بار در کشــور، پمپ آب تغذیه 
بویلر واحدهای بخار نیروگاه ســیکل ترکیبی )۱۶۰ مگاواتی( با روش 

مهندسی معکوس در پژوهشگاه نیرو ساخته شد.
به گزارش پژوهشگاه نیرو، این پمپ یکی از تجهیزات اصلی واحدهای 
بخار است که وظیفه تأمین آب پرفشار مورد نیاز بویلر برای تولید بخار 
را بر عهده دارد.پمپ آب تغذیه بویلر واحد بخار نیروگاه سیکل ترکیبی 
)۱۶۰ مگاواتــی( از نوع گریز از مرکز دارای پوســته بازشــو به صورت 

شعاعی )رینگی( و شامل هشت طبقه است.
 فشــار کاری این پمپ حدود یک هزار و ۲۰۰ متــر )۱۲۰ بار( و دبی آن 
نزدیک به ۳۰۰ متر مکعب بر ساعت بوده و حدود ۹۰ دستگاه پمپ آب 
تغذیه مشــابه در واحدهای بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی با توربین 

V۹۴.۲ در سراسر کشور در حال بهره برداری است.

با توجه به تعــداد نیروگاه هــای گازی موجود، در صــورت تبدیل این 
نیروگاه ها به واحدهای ســیکل ترکیبی، حــدود ۱۰۰ پمپ آب تغذیه 

دیگر مورد نیاز صنعت نیروگاهی خواهد بود.
آزمایش عملکرد پمپ ساخته شده اســفند ۱۴۰۱ با موفقیت در محل 
شرکت ســازنده انجام و پمپ به منظور نصب آزمایشــی و کارکرد در 

شرایط واقعی، تحویل نیروگاه سیکل ترکیبی یزد شده است.
فرایند بومی سازی ساخت تجهیز فوق و تأمین قطعات یدکی مورد نیاز 
با استفاده از تجربه و توانمندی شــرکت های داخلی انجام و طی آن ۷۰ 

درصد صرفه جویی ارزی محقق شده است.

سخنگوی صنعت آب ایران مطرح کرد
 توقف برداشت غیرمجاز آب های زیرزمینی 

ج به اندازه ۱۸ برابر ظرفیت  سد کر
سخنگوی صنعت آب ایران گفت: براســاس برآوردها با اقدامات انجام 
شده در زمینه انســداد ابزارهای غیرمجاز برداشت آب های زیرزمینی، 
تاکنون برداشت از آبخوان های کشــور به میزان حدود ۳.۷ میلیارد متر 

مکعب کاهش یافته که این میزان ۱۸ برابر ظرفیت سد کرج است.
به گزارش شبکه خبری آب ایران، »فیروز قاسم زاده« با اشاره به اهمیت 
منابع آب زیرزمینی اظهار داشــت: صیانت از منابــع آب زیرزمینی با 
جلوگیری از اتکا به ابزارهای متفاوت از اهداف وزارت نیرو اســت و این 
مساله با هدف احیاء و تعادل بخشــی آبخوان های کشور به طور جدی 

پیگیری می شود.

وی با اشــاره بــه اقدامات انجام شــده با هــدف صیانــت از منابع آب 
زیرزمینی و جلوگیری از برداشت غیرمجاز از آبخوان ها، افزود: با تنظیم 
برنامه های احیا و تعادل بخشــی آبخوان ها و پیگیــری و اجرای آنها در 
سطح استان های کشــور، تاکنون بیش از ۱۲۰ هزار ابزار برداشت آب 
با حجم برداشــت معادل ۳.۷ میلیارد متر مکعب از منابع زیرزمینی در 
سطح کشور مسدود شده اســت که از این تعداد نزدیک به ۲۳ هزار ابزار 

در دو سال اخیر انجام شد.
قاســم زاده تاکید کرد: بر اســاس آخرین اطلاعات موجود، ســالیانه 
نزدیک به ۱۹ درصد تخلیه چاه های کشــور از طریق حدود ۴۰۰ هزار 
حلقه چاه فاقد پروانه انجام می شود و تعیین تکلیف آنها بر اساس اسناد 

و قوانین بالادستی نیازمند پیگیری های فنی و حقوقی است.
ســخنگوی صنعت آب ایران گفت: همه ســاله برنامه انسداد ابزارهای 
غیرمجاز برداشــت آب زیرزمینی به تفکیک استان ها تنظیم و تصویب 
می شود و با همکاری سایر دســتگاه ها، از جمله دستگاه قضایی کشور 

موضوع اجرایی می شود.
وی، برداشت غیرمجاز از آبخوان ها را از اصلی ترین شاخص های با تاثیر 
منفی در ســفره های آب زیرزمینی دانســت و بیان داشت: هدفگذاری 
مناســبی برای مقابله با این موضوع در طول برنامه هفتم نیز انجام شده 
و در کنار اقدامات سلبی، فرهنگ ســازی برای عدم حفر ابزار غیرمجاز 
برداشت آب زیرزمینی و کاهش آثار و تبعات آن در قالب پروژه آموزش، 

فرهنگ سازی و اطلاع رسانی طرح احیا و تعادل بخشی دنبال می شود.
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16 سیاست ارزی دولت برای تثبیت بازار ارز 
و مهار تورم

ســمیرا ربیع  بانک مرکزی از ابتدای امســال 
مجموعــه اقدماتــی را در حــوزه مهــار تــورم و 
ثبات بخشی و پیش بینی پذیر شــدن اقتصاد برای 
فعالان اقتصادی با محوریــت کنترل نرخ ارز ،  ابلاغ 
دستورالعمل های تســهیلات بانکی ، کنترل اضافه 
برداشــت بانک ها از منابع بانــک مرکزی و اصلاح 
روابط  دولت با بانک مرکزی در دستور کار قرار داد 

که اثر آن ثبات بازار ارز بود .
بازار ارز و قیمت دلار در حالی ســومین ماه آرامش 
و ثبات خود را پشت سر گذاشــت که همه ساله در 
چنین ایامی همزمان  با نیاز زائران اربعین به تامین 
ارز مسافرتی، بازار دچار نوساناتی می شد اما امسال 
نه تنها بازار با نوســان همــراه نبود بلکــه با اتخاذ 
سیاست دلارزدایی از ســبد ارزی زائران اربعین و 
جایگزینی دینار به جای دلار، شاهد کاهش قیمت 
دینار در بازار  و ثبات نســبی قیمــت دلار بودیم؛ 
بررسی های میدانی نشان می دهد که در این مدت 

قیمت ارز در محدوه ۴۹ هزار تومان نوسان داشت.

 سیاست تثبیت ارزی
برای بررسی بیشــتر ابعاد این موضوع، تحولات رخ 
داده در حوزه ارزی را بررسی کردیم،  بانک مرکزی 
از ابتدای سال جاری  مجموعه اقدماتی را در حوزه 
مهار تورم و ثبات بخشــی و پیش بینی پذیر شدن 
اقتصاد برای فعالان اقتصــادی با محوریت کنترل 
نرخ ارز ،  ابلاغ دســتورالعمل های تسهیلات بانکی ، 
کنترل اضافــه برداشــت بانک هــا از منابع بانک 
مرکــزی و اصلاح روابــط  دولت با بانــک مرکزی 
در دســتور کار خود قــرار داد که اثر آن سیاســت 

ثبات بخشی بازار ارز بود . 
 

 راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا
مرکز مبادله ارز و طلا با هدف ایجاد مرجعیت برای 
نرخ ارز از کانال بازار رســمی ارز، عرضه منابع ارزی 
حاصل از صادرات شرکت های صنایع پتروشیمی، 
مس، معــادن، فــولاد، پالایش نفت، قیر و ســایر 
صادرکنندگان در تالار حواله ارزی به واردکنندگان 
کالاهای غیر اساسی، پاسخگویی به همه نیازهای 
واقعی ارزی سرفصل های خدماتی و افراد با رویکرد 
تســهیل مقررات، تغییر رویکرد نظارت بر منابع و 
مصارف ارزی کشــور از حالت نظارت پســینی به 
نظارت پیشــینی راه اندازی  شده اســت که نقش 
مهمی در اجــرای سیاســت تثبیت نــرخ ارز ایفا 

خواهد کرد. 
بزرگترین اقدام بانک مرکــزی در حوز ارزی بحث 
بازار مبادله ارز و طــلا و انتقال عملیات ارزی به این 
مرکز اســت ، ایجاد صندوق تثبیت ارز انتشار اوراق 
مشتقه برای تثبیت نرخ ارز که بتواند ابزارهای لازم 
را برای تثبیت نرخ ارز و برنامــه ریزی مدیریت ارز 
برای صادر کنندگان و وارد کننــدگان فراهم کند 

از دیگر اقدامات بانک مرکزی در این حوزه است.
اتصال نیمــای صادراتی به وارداتــی که تخصیص 
بهینه ارزدر بحث تجــارت صورت گیرد جزو برنامه 
های اصلی است از جمله اقدامات بانک مرکزی در 
زمینه تعادل بخشی به بازار طلا و سکه و کاستن از 
حباب ســکه عرضه فیزیکی اوراق سلف سکه بود 
که با سررسیدن شــدن این اوراق سکه به صورت 

فیزیکی به خریداران تحویل خواهد شد .

 بهبود شرایط سیاست تثبیت ارزی
 سال گذشــته ۶۵ میلیارد دلار تامین ارز مورد نیاز 
دستگاه ها انجام شد و امســال تامین ارز مورد نیاز 
دستگاه ها رشــد ۶.۸ درصدی داشته است؛ در  پنج 
ماهه نخســت امســال بیش از ۲۳ میلیارد و ۸۲۲ 
میلیــون دلار تامین ارز  انجام شــد در حالی که در 
دوره مشابه ســال گذشــته این رقم ۲۲ میلیارد و 

۳۰۵ میلیون دلار بود.  
 در حوزه ارزی تا پایان ســال گذشته کل تامین ارز 
انجام شده از سوی بانک مرکزی حدود ۶۵ میلیارد 
دلار بود که ۱۶ میلیارد کشاروزی ۳.۵ میلیارد دلار 
در بخش بهداشــت و ۴۵ میلیــارد دلار هم بخش 

صنعت بوده است.
طبــق بررســی ها در بخــش صــادرات حــدود 
۹۰ میلیــارد دلار آمار بخش صــادرات بود  که ۵۳ 
میلیــارد دلار صــادرات غیر نفتــی و ۳۸ میلیارد 
دلار نفت و معیانات گازی بوده اســت ، مدت زمان 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات در ســال گذشته 
چهار ماه در نظر گرفته شد که اخیرا این مدت زمان 

از ۱۲۵ روز به ۸۰ روز کاهش یافته است .
طبــق برنامه ریــزی انجام شــده امســال در صد 
برگشــت ارز خیلی بالاتر  پیش بینی شــده است و 

میزان بازگشت از میانگین ۷۵ درصد فعالی به ۹۰ 
درصد خواهد رسید برسانیم که نوید بخش بهبود 

وصعیت تثبیت ارز در سال ۱۴۰۲ خواهد بود.

 تدوین بودجه ارزی
اصــلاح دســتورالعمل اجرایی فروش اســکناس 
ارز در ســرفصل تأمین نیازهای ضروری از طریق 
واریز به حساب ارزی بانکی و همکاری و هماهنگی 
بــا وزارت خانه های صنعــت، معــدن و تجارت، 
وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی به جهت ســازگاری بین نقشه 
ارزی و تجاری کشــور در قالــب کمیته های ماده 
۲ و ۳ مصوبات چهاردهمین جلســه شــورایعالی 
هماهنگی اقتصادی را دیگر اقدامات انجام شده در 

راستای تثبیت نرخ ارز عنوان کرد. 
بانک مرکزی در ســه ماهه انتهای ســال گذشت 
اقدام بــه تهیــه بودجه ارزی کشــور کــرد و این 
اقدام برای ســال ۱۴۰۲ هم به تفکیــک بازار اول 
کالاهای اساسی و کشــاروزی و دارو طراحی شده 
است و جلســات تخصیص ارز به صورت مستمر با 
حضور وزرای دســتگاه های ذیربط بــا محوریت 
بانــک مرکزی برگزار می شــود .در همین راســتا 
بانک مرکزی از شــبکه بانکی خواســته اســت تا 
علاوه بر تدوین ترازنامه ریالی با تعیین یک ســال 
پایه ترزانامــه ارزی را نیز  تهیه کننــد و برپایه آن  
حسابرســی ارزی هم انجام شــود و صورت دارایی 
بدهی و عملیات ارزی خود را تهیه کنند کل خرید 
و فروش های ارزی اعم از خود بانک شــعب ارزی و 
صرافی ها تهیه شود و یک گزاش حسابرسی ارزی 

توسط موسسات معتمد بانک مرکزی تهیه شود .

 تشکیل کمیته رسیدگی به تخلفات 
پولی و ارزی 

براســاس تدبیری که در بانک مرکزی انجام شده، 
کمیته رســیدگی به تخلفات پولی و ارزی تشکیل 
شده که نهادهای ذیربط از جمله نمایندگان مراجع  
قضایی، پلیس امنیت اقتصــادی، وزارت اطلاعات 
و سایر دســتگاه های ذیربط در این کمیته حضور 
دارند و با همه ظرفیت نسبت به شناسایی متخلفان 
بازار ارز در دو حوزه صرافی ها و مشتریان صرافی ها 

اقدام می شود.
بانــک مرکزی و حــوزه نظــارت بــر صرافی ها با 
دقت و وسواس بیشــتری نظارت خود را در حوزه 
صرافی ها اعمال می کند و در یک ســال گذشــته 
بانک مرکزی با اســتفاده از ظرفیت حسابرســان 
مســتقل برای اجرایی شدن حسابرســی رعایت 
شــرکت های صرافی مبتنی بر اســتاندارد ۴ لایه 
دفاعی، پیاده ســازی نظام رتبه بندی شرکت های 
صرافی، ایجاد واعلام کدینگ حسابداری یکسان، 
حرکت به سمت نظارت های غیرحضوری و مبتنی 
بر سیســتم های مالی به صورت برخــط از طریق 
وب سرویس )در راستای پایش و نظارت هوشمند 
صرافی ها( و بررسی عملکرد شرکت های صرافی در 
حوزه ثبت تراکنش های ریالی متناظر با معاملات 
ارزی را در کنار صدها بازرســی حضوری، فعالیت 
صرافی ها را رصد کرده است .از مهم ترین تخلفاتی 
که منجر بــه ابطال یا تعلیق مجــوز فعالیت برخی 
از صرافی ها شده اســت می توان به خروج سرمایه 
صرافی، استفاده از حساب های شخصی در عملیات 
صرافی، عدم فعالیت طولانی مــدت، عدم فروش 
ارز ظرف مهلت ســه روز کاری، عدم ثبت عملیات 
صرافی در ســامانه های بانک مرکزی، خودداری از 
خرید و فروش ارز، فعالیت بســیار کــم و عدم ارائه 
اطلاعات مورد نیاز بازرســان بانک مرکزی اشــاره 
کرد, همچنین دریافت مبالغ مــازاد بر آنچه که در 
سامانه های ارزی به عنوان نرخ رسمی مطرح است 

در برخی از صرافی ها اتفاق افتاده است.

 نظارت بر ایفای تعهدات ارزی صادر کنندگان
یکی از اهداف مهم صادرات در شــرایط تحریمی 
فعلــی ، ارزآوری بــه چرخه اقتصاد کشــور جهت 
تامین ارز مــورد نیاز بــرای واردات کالا ، خدمات و 
اجرای پروژه های زیربنایی کشــور است ، در نتیجه 
عدم برگشــت ارز موجب اخلال در تحقق امر فوق 
رشد خروج سرمایه ، اخلال در بازار ارز ، تامین مالی 
قاچــاق کالا و غیره خواهد بود که مشــخصا منجر 
به بروز آثار منفی در مدیریت ذخایر ارزی کشــور 

خواهد شد .
در همین راستا و با توجه به تکلیف مندرج در تبصره 
)۶( ماده )۲(  مکررقانون مبــارزه با قاچاق کالا و ارز 
مبنی بی بر اینکه »همــه صادرکنندگان موظفند 

ارز حاصــل از صادرات خــود را به بانــک مرکزی 
بفروشند« و با اشاره به مفاد ایین نامه اجرایی ذیل 
تبصره مذبور داشــتن اختیــارات لازم برای بانک 
مرکزی جهت ایفای نقش تنظیــم گری ، نظارت و 
اعمال ابزارهای تبیهی و تشویقی در راستای اجرای 
بهینه تکلیف فوق ضروری بــود و بدون اختیارات 
متناســب در این زمینه اجرای تکالیف مقرر به نحو 
مطلوب مقــدور نخواهد بود و لذا در همین راســتا 
بانک مرکزی برای تحقق این هدف اختیارات ویژه 
ای برای انجام این تعهد و وظیفــه قانونی از دولت 

دریافت کرد.

 تامین ارز واردات کالاهای اساسی
یکی از اقدامــات بانک مرکزی در راســتای ثبات 
بخشــی بازار را تامین ارز مورد نیــاز جهت واردات 
کالاهای اساســی در بســتر ســامانه نیما با نرخ 
۲۸۵۰۰ تومان به ازای هــر دلار آمریکا بود هرچند 
برخی این موضوع را با ارز ۴۲۰۰ مقایسه می کنند 
در حالی که در آن دوره بانک مرکزی ارز را با قیمت 
بســیار بالاتری خریداری کرده و به نرخ ۴۲۰۰ به 
فروش می رســاند اما در حال حاضــر این موضوع 
وجود ندارد و نرخ خریداری شــده ارز برای تامین 
کالاهای اساســی کمتر از ۲۸۵۰۰ تومان می باشد 
و لذا این برنامه اصلا منجر بــه افزایش پایه پولی از 

محل خالص دارایی های خارجی نمی شود. 
همچنین در راســتای تثبیت نــرخ ارز به مداخله 
حاشــیه ای در بازار ارز و طلا از طریق فروش ارز به 
اشخاص )منوط به سپرده گذاری ارزی نزد بانک ها( 
و عرضه ســکه در بورس کالا، کاهــش مدت زمان 
بازگشت ارز صادراتی از ۱۲۵ روز به ۸۰ روز، تمرکز 
خرید ارز اســکناس و رفع تعهد صادراتی در بانک 
ملی، فــروش ارز بــرای تأمین نیازهــای ضروری 
)ســرفصل ۵۶( از طریق واریز به حساب ارزی نزد 
بانک هــا، تخصیص بــه روز و به هنــگام کالاهای 
اساســی، دارو و تجهیزات پزشکی، تسهیل واردات 
طلا به کشور و حذف شــرط الزام به گشایش اعتبار 
اســنادی برای واردات طلا،ارائه ارز مســافرتی به 
مســافران بعد از گیت فرودگاه، جلوگیری از ایجاد 
درخواست های غیرواقعی ارز برای واردات در قالب 
مسدودســازی معادل ریالی مبلغ ارز در حســاب 
متقاضی نــزد بانک ها، تقویت عرضــه ارز از طریق 
بهره گیری از ظرفیت های کشــورهای دوســت و 
همســایگان نظیر چین و امارات از طریق دریافت 
خط اعتباری ارزی، اتصال ســامانه های پیام رسان 
ملی بانک های ایران و روســیه، گسترش تعاملات 
تجاری در بستر اســتفاده از ظرفیت های اتحادیه 

پایاپای آسیایی )ACU( اشاره کرد. 

 دیپلماسی فعال منطقه ای
اتخاذ رویکــرد فعال در دیپلماســی منطقه ای در 
حوزه پولــی و ارزی را از برنامه هــای مهم جاری و 
قابل توســعه دولــت و بانک مرکزی در راســتای 
تثبیــت اقتصادی در راســتای سیاســت تثبیت 
ارزی بوده اســت .به گفته رئیس کل بانک مرکزی 
آزادسازی و دسترســی به  منابع ارزی بلوکه شده 
کشــور با رقم بیش از ۱۰۰ میلیــارد دلار در خارج 
از کشــور که به دلیل  تحریم هــای ظالمانه امکان 
دسترســی به آن وجود نداشــت با اتکا به سیاست 
دیپلماسی فعال منطقه ای به تدریج به ثمر نشسته 
است و شاهد آزاد ســازی منابع بلوکه شده در کره 
جنوبی و عراق هســتیم و این روند برای دسترس 

قرار گرفتن منابع خارج از دسترس ادامه دارد .

 کاهش ضریب تغییرات نرخ ارز
میزان ضریب تغییرات نرخ ارز بســیار بالاست و به 
عنوان نمونه در سال ۹۷ حدود ۳۰ درصد و در سال 
۱۴۰۱ حــدود ۱۹.۵ درصد تغییر کرد و ســال ۹۱ 
هم ۲۸.۴ درصد شــد در حالیکه با اجرای سیاست 
تثبیت در طی چند ماه اخیر میزان تغییرات نرخ ارز 
در بازار غیررسمی در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 

به شدت کاهش و برابر ۲.۵ درصد شده است.  

 اقدامات آتی بانک مرکزی در حوزه ارز
اصلاح سیاســت های خرید و فروش ارز، توســعه 
مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران ، ارتقــای نظارت 
عملیاتی بر فعالیــت تراســتی ها و مدیریت فعال 
بانک مرکــزی در این زمینــه، تقویت و توســعه 
تعاملات و مذاکره با کشــورهای همسایه و شرکای 
تجاری برای اســتفاده از ظرفیت  آن ها در تسهیل 
تأمین مالی مبادلات فی مابیــن از جمله اقدامات 

بانک مرکزی در این حوزه است . 
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